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سلاطين پاپ 
در اتاق  وزير

مرد شماره يك گاندو، باني 
يک جلسه غافلگیرکننده شد
وزير ارشاد ظهر روز دوشنبه شده بود ميزبان 
12 خواننده پاپي كه براي اولين بار به صورت 
رسمي دور هم جمع شده بودند. اگرچه محمد 
مهدی اسماعيلی ميزبان بود ولي دورهمي را 
مجتبي اميني برگزار كــرده بود. يعني همان 
تهيه كننده گاندو كه حالا چند وقتي اســت 
علاوه بر ســابقه بازيگري و تهيه كنندگي و 
مديربرنامه   يک خواننده پاپ  هم شده است. 
در اين ديدار نكاتي به چشم آمد كه  در ادامه   

مطلب مي خوانيد:
 ظهر روز دوشنبه ســالار عقيلي و محمد 
عليزاده اين طرف، بابك جهانبخش، رضا بهرام، 
محسن ابراهيم زاده و اشــوان آن طرف، علی 
رهبری، آرين بهاری، گرشــا رضايی، مهدی 
احمدوند و هادی زينتی هم سمت ديگر اتاق، 
همگي دور وزير نشســتند. از همه نزديك تر، 
مجتبی اميني بود كه گويا اصلا باني برگزاري 
مراسم هم خودش بوده است. كنار هم نشستن 
اسامي اين دو نفر به خصوص با در نظر داشتن 
سابقه اميني در تهيه كنندگي سريال گاندو و 
حوزه حرفه ای کاری اش به عنوان تهيه کننده 
سينما و تلويزيون  شــايد كمي عجيب به نظر 
برسد ولي خب خيلي هم دور از انتظار نيست. 
منيجر هــاي خواننده هــا معمــولا بايــد 
دسترســي هاي خوبي براي گرفتن سالن هاي 
كنسرت و نفوذ رسانه اي   در وزارت ارشاد داشته 
باشند كه البته از همان صندلي اميني در كنار 
وزير ارشاد هم مشــخص بود احتمالا همه اين 

ويژگي ها را امينی دارد. 
به جز خواننده ها، تهيه كننده هاي موسيقي 
هم در اين برنامه حضور داشتند. محمدحسين 
توتونچيان )مديرعامل شرکت فرهنگی  هنری 
»ققنوس« و مدير ســايت ايران  کنسرت( ، 
محمــد حاتم پور)مديربرنامه هــاي بابك 
جهانبخــش و بهنــام بانــي( ، مهــدی 
کرد)تهيه كننده و مديربرنامه خواننده هايي 
ماننــد پاشــايي و ابراهيــم زاده(، مجيد 
عبدی)مدير شــرکت رويال  هنــر(  و حامد 
کوليوند )مدير برنامه های پازل بند( هم ديگر 
اشخاص مهم حاضر در اين جلسه بودند. يعني 
خلاصه اش اين اســت كه حداقــل  نيمی از 
سرمايه های موسيقی پاپ کشور دوشنبه ظهر 

زير اين سقف جمع شده بودند .
اينطور كه مهر گزارش داده، اين ستاره ها هر 
كدام از مشكلات صنفي شان حرف زدند و يك 
نماينده از ســوي وزير براي رفع كردن آن 
انتخاب كردند تا گلايه ها را پيگيري كند. به 
غير از اين توضيح كلي و ناكافي، هيچ اطلاعات 
ديگري از اينكه واقعا آنجا چه گذشت، بيرون 
درز نكرده است. يكي از افراد آگاه مي گويد   
براي اين جلسه خوانندگان ديگري هم دعوت 
شدند كه هرکدام به دلايلی  آن را نپذيرفتند. 
به غير از آنهايي كه دعوت شــدند و نرفتند، 
غيبت چند نفر ديگر از ستاره هاي پرطرفدار 
اين روزهاي موسيقي پاپ هم به چشم مي آمد. 
مثلا سيروان و برادرش زانيار خسروي احتمالا 
بايد روي يكي از همين صندلي ها مي نشستند 
ولي سيروان كه خيلي وقت است و زانيار هم 
ارديبهشــت ماه خبر داد كه بــه خاطر يك 
دابسمش ممنوع الكار شده است. ماكان بند 
هم كه در ژانر پاپ مخاطبان زيادي دارند ولي 

آنها هم در اين برنامه حضور نداشتند. 
ماكان بند همين چند وقــت پيش بابت بالا 
رفتن يكــي از بازيگران ســينماي ايران 
روي ســن، بيانيه داد و آن را محكوم كرد و 
احتمالا اگر دعوت شده بودند در آن شركت 
مي كردند. همچنين شــايد اگر قرار بود اين 
 مهماني بزرگ تر شود در آن حامد همايون، 
فرزاد فرزين، مجيد خراط ها، احسان خواجه 
اميری،  حجت اشرف زاده، اميرعباس گلاب 
و عليرضا طليســچي هم دعوت مي شدند 
كه مشــخص نيســت به چه دليلي حضور 
نداشته اند.رضا صادقی را می دانيم که درگير 

عمل معده بوده است .

از جام جم به 
خليج فارس

عبدالعلی علی عسگری، رئیس سابق سازمان صدا و سیما 
به عنوان مدیرعامل شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج 
فارس منصوب شد. یک انتصاب جنجالی و پرحاشیه که از 
دو روز پیش فضای سیاسی کشور و شبکه های اجتماعی 
را تحت تاثیر قرار داده. به طوری که تا ظهر سه شنبه نام 
علی عسگری با بیش از 7500 توئیت ترند شده بود. حالا 
علت این حساسیت ها به انتصاب علی عسگری چیست؟ 
منتقدان می گویند رئیس سابق سازمان صدا و سیما تجربه 
و تخصص هدایت هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس را 
ندارد. او اگرچه تحصیلات مهندسی داشته اما تخصصش 
در عرصه دیجیتال اســت و  کارنامه مدیریتی اش بیشتر 
با فعالیت های فرهنگی اشــغال شــده که مهم ترین آن 
همین 5 ســال مدیریت صدا و سیما اســت. از آن طرف 
خب پتروشــیمی خلیج فارس دومین پتروشیمی بزرگ 
خاورمیانه و پردرآمدترین شرکت ایرانی است. دقیق تر اگر 
بگوییم شرکت پتروشیمی خلیج فارس یعنی 40 درصد 
کل ظرفیت پتروشیمی کشور؛ با 8.4 میلیارد دلار فروش 
و صادرات. هلدینگ قدرتمندی که15 شــرکت تولیدی 
پتروشیمی و 60 شرکت زیرمجموعه دارد و به روایتی به 
تنهایی 20 درصد ارز کشور را تامین می کند. علی عسگری 
در این گیر و دار از تیغ انتقاد بعضی چهره های سیاســی 
شــاخص هم مصون نمانده. از طعنه های محمد سرافراز 
رئیس پیشین صدا و سیما تا توئیت علی اکبر رائفی پور و 
حمید رسایی و ... یعنی کل این موج اعتراضی به انتصاب 

علی عسگری بیشتر در کنترل طیفی از اصولگرایان است 
و ماجرا از زاویه رقابت های درون جناحی هم قابل تفسیر 
اســت. در این بحبوحه تصوری شــکل گرفــت که حالا 
شــاید دولت از این تصمیم منصرف شود یا فعلا موضوع 
را تکذیب کنند اما اینطور نشــد. اگرچه رئیس سازمان 
خصوصی سازی گفت هنوز صورتجلســه برای ما ارسال 
نشده اما همزمان مراسم تودیع و معارفه با حضور معاون 
وزیر نفت برگزار  شد، عکس یادگاری را با تابلوفرش گرفتند 
و رسما عبدالعلی علی عســگری را باید رئیس بزرگترین 

پتروشیمی کشور بدانیم.  

   علی عسگری از کجا آمد؟ 
عبدالعلی علی عسگری در ســال 1337 در شهر دهق از 
مهردشت اســتان اصفهان به دنیا آمده. دوران کودکی را 
البته در شهرری گذرانده و مدرک کارشناسی مهندسی 
برق الکترونیک را از دانشــگاه پلی تکنیک تهران دریافت 
کرده. او در مقطع کارشناســی ارشــد مدیریت دانشگاه 
تهران و دکتری مهندسی صنایع از دانشگاه علم صنعت 

فارغ التحصیل شده. 
سوابق شغلی علی عسگری از اوایل دهه 1360 با حضور 
در دبیرخانه شورای عالی انقلاب فرهنگی شروع می شود. 
معاونت وزیر فرهنگ و ارشاد را در دهه 70 تجربه کرد و 
سازمان ایرانگردی و جهانگردی را هم برعهده داشت. او در 
دوره ریاست ضرغامی در صدا و سیما به معاونت آموزش 
این سازمان رفت اما بعد در دوران مدیریت کوتاه 18 ماهه 
محمد سرافراز کنار گذاشته شد و به عنوان مشاور به قوه 
قضائیه کوچ کرد. بعد از استعفای سرافراز در سال 1395 

علی عسگری یکبار دیگر به سازمان صدا و سیما برگشت؛ 
این بار به عنوان رئیس کل سازمان. از او به عنوان یکی از 
اولین مدیران فروشگاه های زنجیره ای رفاه هم اسم برده 
می شود. این شــاید مرتبط ترین مسئولیت علی عسگری 
با فعالیت های اقتصادی باشــد. در خاطرات سال 1376 
آیت الله هاشمی رفســنجانی آمده: »آقاى عبدالعلی علی 
عســگرى، مدیر عامل شرکت فروشگاه هاى رفاه آمـــد. 
گـزارش کـــار داد و براى تأمین نقدینگى جهت توسعه 
فروشــگاه ها و نیز پرداخت ســود سهام اســتمداد کرد؛ 
نگران است بعداً حمایت نشــود.« نکته طعنه آمیز اینکه 
در روز خاکسپاری آیت الله هاشــمی فیلمی منتشر شد 
که علی عسگری قصد گرفتن زیر تابوت را دارد اما مهدی 

هاشمی مانع او می شود. 

   نسبت خانوادگی علی عسگری
عبدالعلی علی عســگری داماد آیت الله مهدی شاه آبادی 
اســت که در دوره اول نماینده مجلس بود و ســال 63 
به شــهادت رســید. بنابراین یکی از عموهای همســر 
علی عسگری هم آیت الله نصرت شــاه آبادی می شود که 
نماینده مجلس خبرگان بود و در سال 1396 درگذشت. 
این دو نفر در واقع فرزندان آیت الله محمد علی شاه آبادی 
بودند که از اساتید مشهور تشیع حوزه علمیه قم محسوب 
می شد. معاون فعلی ســیما یعنی حمید شاه آبادی برادر 
همسر علی عسگری اســت. فوتبالی ها حتما می دانند که 
برادرزاده علی عسگری یعنی حمیدرضا علی عسگری هم 
چند سال پیش مدافع کناری باشگاه پرسپولیس بود که 

در مقطعی به تیم ملی هم دعوت شد. ادامه در صفحه 03

داچيا ساندرو   اروپا   را فتح    کرد؟
رنو ساندرو در سال گذشته به رغم حرف و حديث هايی که پشتش بود، 

توانست آمار فروش کم نظیری در قاره سبز داشته باشد  صفحه 05

راست و دروغ از    ویروس زامبی
آيا ويروس خطرناک و  جديدی در زادگاه کرونا شیوع پیدا کرده است؟ صفحه 16 را بخوانید

جعبه سياه پنالتی ها
علیه استقلال، پرسپولیس و سپاهان سه ضربه

پنالتی اعلام شده اما داوران 16پنالتی علیه تیم های 
دهم تا شانزدهم گرفته اند

 در حالی که بحث های زیادی درباره ضربات پنالتی در لیگ 
برتر وجود دارد اما آمار نشان می دهد که حقایق وحشتناکی 

درباره این ضربات وجود دارند که دیده نمی شوند. بررسی 
هفت صبح نشان می دهد که تیم های پایین جدولی و 
کم هوادار، قربانیان بزرگ پنالتی ها هستند... صفحه 12

پيشنهاد کاربردی  و    راديکال 
برای  آينده جوکر

بازيگران زن،  آيفون سیزده، سیالیت ذهن، 
 منچستريونايتد و قهرمان   صفحه 04 را بخوانید

جادوی ضلع شرقی امجديه 
در اين روايت ها آد م های مهم وجود ندارند اما 

اتفاقات مهمی ممکن است روی بدهند  صفحه 04
وسوسه ويلای استانبول 

سودای آپارتمان دوبی   صفحه 06
چرا  ايرانی ها به  خريد خانه در خارج فکر می کنند؟

به فال اعتقادی ندارم اما اتفاق عجیبی افتاد. البته قبل از تعریف ماجرا 
بگویم نه اینکه به فال باور نداشته باشم؛ حرفم این است این ما هستیم 
که به هر پدیده ای معنا می دهیم والا هزاران فال برای کسی که تحولی 
در خود ندارد، به چه کار می آید؟ دقیقا شبیه پاییزهایی است که تو اگر 
شاد باشی، درونت بهاری است اما دلمرده که باشی، بهار هم اگر بیاید، 
همچنان پاییز را در درون داری. اما بگذریم از این تفســیر، برگردم به 
ماجرا. چون یکی از رفقا تماس گرفت درباره کسی گفت که هر سؤالی 
راجع به زندگی، روابط و شغلت داشته باشی، بی اشتباه پاسخ می دهد؛ 
آن هم در شرایطی که هیچ اطلاعاتی از تو نمی خواهد؛ حتی اسم! گفتم: 
»خوبه.« گفت: »همین؟!« گفتم: »آخه برای مــن این چیزها چندان 
وسوسه برانگیز نیست.« گفت: »حالا یه بار به خاطر من هم شده یه زنگ 
بزن بهش.« و وقتی دید علاقه ای ندارم، گفت: »اصلا دو تا سؤال مطرح 
کن؛ دو تا سؤالی که فقط خودت جوابش رو بدونی. بعد سوال ها رو یکی 
یکی برای من بفرست، من هم براش می فرستم تا جواب بده. بعدش هم 
جواب های اون رو برات فوروارد می کنم. اگه هر دو تا سؤالت رو درست 
جواب داد، پول بریز به حسابش، زنگ بزن یه ساعت باهاش صحبت کن. 
اگر هم غلط جواب داد که هیچی. در واقع تستش می کنی این طوری. 
چون من مطمئنــم کف می کنی. چطوره؟ پیشــنهادم خوبه؟« گفتم: 
»این کار رو دوست دارم. باشه.« بعد دیدم که گفت: »پس سوال اولت رو 
بنویس تو واتساپم تا بفرستم براش.« کمی فکر کردم. بعد نوشتم: »ازش 
بپرس بیشترین اذیتی که من تو این یکی دو سال شدم بابت چی بوده؟« 
جوابش را می دانستم. فقط خواســتم ببینم طرف چه جوابی می دهد. 
دوستم هم برایش فرستاد و جالب اینجاست هنوز یک دقیقه نگذشته بود 
که جواب داد. من طرف را به عمرم ندیده بودم و او هم مرا نمی شناخت 
اما درســت و دقیق گفته بود: »به خاطر اینکه به کسانی اعتماد کردی 
که نباید اعتماد می کردی. هم پشتت رو خالی کردن، هم رازت رو فاش 
کردن، هم اینکه تنهات گذاشــتن و جایی که بهشون احتیاج داشتی، 
رفتن.« دوستم بعد از چند ثانیه پشت تلفن گفت: »درست بود؟« گفتم: 
»دقیق. بهش بگو عالی. درست جواب داد.« دوستم گفت: »بهت گفتم 
که. این یارو حرف نداره. ته رمال هاســت! حالا سوال دومت رو واتساپ 
کن، بفرســتم براش. فقط قولت یادت نره. 500 تومن باید واریز کنی 
براش، یه ساعت هم حرف بزنی باهاش.« گفتم: »خیالت راحت. من رو 
حرفم هستم.« و دومین سؤال را برایش فرستادم. نوشتم: »اولی رو که 
خیلی درست جواب دادید. ممنون. ولی من الان با یه نفری آشنا شدم 
که می خوام بهش اعتماد کنم. نظرتون چیه؟« و برای دوســتم ارسال 
کردم. بعد همان طور که گوشی تلفن را دستم گرفته بودم، منتظر ماندم. 
عجیب اینجاست دومی را هم به ســرعت جواب داده بود. چون دوستم 
این پاسخ را برایم فوروارد کرد: »اصلًا! اصلًا بهش اعتماد نکن! تو تا وقتی 
خدا رو داری، چه نیازی هست به این و اون تکیه کنی؟« همین جا بود 
که بلند زیر خنده زدم؛ خنده ای غریب، از روی وجد، حتی می شود گفت 
نوعی شادی آمیخته به غم. دوستم که صدای خنده ام را از پشت تلفن 
می شنید، گفت: »چی شــده؟ غلط جواب داد؟« گفتم: »نه، نه. خنده م 
از تعجبه. این قدر دقیق جواب داد که اصلا نمی دونم چی بگم.« دوستم 
گفت: »من که بهت گفته بودم. بابا طرف این کاره ســت. خب پس پول 
رو بریز به حســابش، تلفن هم می دم باهاش حرف بزنی.« اما شنید که 
در عوض گفتم: »شماره حســاب بگیر، پول رو می ریزم. اما نمی خوام 
باهاش صحبت کنم. نیازی نــدارم.« با تعجب گفت: »یعنی چی؟! خب 
تو که گفتی درست جواب داده!« گفتم: »خب چون درست جواب داده، 
نمی خوام باهاش صحبت کنم!« دوستم گفت: »اصلا نمی فهمم من تو رو! 
خل شدی یا منو سر کار گذاشتی یاسر؟« گفتم: »هیچ کدوم. خیلی دقیق 
جواب داد. خیلی.« گفت: »اصلًا بذار ببینم سؤال دومت چی بود؟ هان؟ 
راستش رو بگو. چرا وقتی جواب طرف رو برات فوروارد کردم، این طوری 
خندیدی؟«  گفتم: »هیچی.« بعد ادامه دادم: »خب برو بخون دیگه.« 
براش نوشــتم: »الان با یه نفری آشنا شــدم که می خوام بهش اعتماد 
کنم. نظرتون چیه؟« اون هم بدون اینکه بدونه منظورم از اون آدمی که 
می خوام بهش اعتماد کنم خود طرف هســت، خیلی دقیق جواب داد. 
گفت: »اصلًا، اصلًا بهش اعتماد نکــن! تا وقتی خدا رو داری، چه نیازی 

هست به این و اون تکیه کنی؟«

ماجرای فال عجیب
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گفت و گو با شهرام 
مکری، کارگردان 

فیلم  جنايت بی دقت 
درباره بازنمايی 

فاجعه آتش سوزی 
سینما رکس و 

حال وهوای آثارش 
 قيمت 4000تومانصفحات 10 و 11 را بخوانید

علی رستگار  
هفتصبح

پشت پرده حساسیت ها
نسبت به انتصاب علی عسگری 

به عنوان مديرعامل هلدينگ 
پتروشیمی خلیج فارس

  عکس یک

  تصوير ملاقات روز دوشنبه چهره های موسيقی پاپ ايران با وزير ارشاد.گزارشش را 
در همين صفحه می خوانيد.

  ديدار رئيس کميسيون امنيت ملی و سياست خارجی با نماينده سازمان ملل در 
امور افغانستان. عکس از خبرگزاری خانه ملت. 

تحليل  سينمای  فردين  و  
بهروز  از      زبان   دکتر!

احمدی نژاد اين باردر گفت و گويی درباره 
سینمای ايران  و سینمای قبل از انقلاب صفحه 03
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باشگاه خبر
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3128   چهارشنبه  22 دی  1400

تا زمانی که نمایندگان به قطعیت و یقین نرسند که حذف ارز ترجیحی مشکلی را برای مردم ایجاد نخواهد کرد، کماکان 
وضعیت موجود را حفظ خواهند کرد.

حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس )خانه ملت(

  ویژه

آخرین تحولات پیرامون پرونده هســته ای و مذاکرات را به 
نقل از اخبار منتشر شده توسط خبرگزاری فارس بخوانید:

1  آخرین خبر از وین اینکه مذاکره کنندگان ارشــد سه 
کشــور اروپایی، انریکه مورا، هماهنگ کننده گفت وگوها و 
رئیس هیات مذاکره کننده ایران در ادامه مذاکرات وین عصر 
دیروز سه شنبه تشکیل جلسه دادند. پیش از این دیدار انریکه 
مورا، معاون دبیرکل ســرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا 
و هماهنگ کننده گفت وگوها با علــی باقری، رئیس هیات 

مذاکره کننده ایران دیدار کرد.
2  »مخائیل اولیانوف« نماینده روسیه در مذاکرات وین، 
از نشست اعضای گروه 1+4 و آمریکا، بدون حضور ایران، برای 
مقایسه متون خبر داد. اولیانوف بامداد سه شنبه در توئیتی 
نوشت: »این جلسه ای تقریبا کوتاه بود. برای اینکه شائبه ای 
در این خصوص پیش نیاید، باید تاکید کنم که در بسیاری از 
موقعیت ها اعضای برجام از جمله ایران، بدون حضور آمریکا 
دیدار می کنند«. وی همچنین در توئیــت دیگری از دیدار 
جداگانه خود با »رابرت مالی« نماینده ویژه آمریکا در امور 
ایران خبر داد و نوشت: »گفت وگوهای دوجانبه ما ناشی از 
مقصودی واحد )همان احیای برجام( و بســیار عملگرایانه 

است«.
3  »ســرگئی ریابکوف« وزیر امور خارجه روســیه روز 
دوشنبه از امکان دســتیابی به توافق در مذاکرات هسته ای 
در وین اتریش خبر داد. ونوی که در کنفرانس خبری پس از 
دیدار با هیات آمریکایی در ژنو سوئیس صحبت می کرد، گفت: 
»امکان دســتیابی به توافق در پرونده هسته ای ایران وجود 
دارد«. توسعه برنامه هســته ای ایران و فهرست تحریم های 
آمریکا علیه تهران، چالش های پیــش رو در گفت وگوهای 

وین هستند. وی در ادامه هشدار داد: »تعیین ضرب الاجل 
در مذاکرات احیای برنامه جامع اقدام مشترک درباره برنامه 
هسته ای ایران اشتباه است«. معاون وزیر خارجه روسیه گفت: 
»ما نیاز به یک حرکت سریع رو به جلو داریم که این موضوع به 
اتفاقاتی که طی روزهای آتی روی خواهد داد، بستگی دارد«.

4  وزیر امور خارجه در مقصد دوم سفرش به منطقه بعد 
از مسقط بامداد سه شنبه وارد دوحه پایتخت قطر شد. وی در 
سفری که به مسقط داشت با معاون سلطان عمان و همتای 
عمانی خود دیدار و گفت وگو کرد و در دوحه نیز ضمن دیدار 

با امیر قطر با وزیر خارجه این کشور نیز دیدار کرد.
وی با بیان این که در حوزه مسائل منطقه ای از جمله تحولات 
در یمن، افغانستان و فلســطین با مقامات عمانی گفت وگو 
کردم، اظهار داشــت: در ســطح بین المللی نیز با توجه به 
مذاکرات جاری در وین برای لغو تحریم ها گفت وگوی مفصلی 

را با نخست وزیر و همتای عمانی داشتم.
وزیر خارجه با ذکر این نکته که در گذشــته عمانی ها برای 
به نتیجه رسیدن این مذاکرات در قالب برجام هم در سطح 
چندجانبه و هم در ارتباط با برخی از طرف های غربی ایفای 
نقش می کردند، خاطرنشــان کرد: عمانی ها همچنان برای 
این که این مذاکرات به نتیجه خوب و پایداری برسد از نیات 
صادقانه ای برخوردارند و تلاش های دیپلماتیک خود را برای 
کمک به میز مذاکرات در دستیابی به یک توافق خوب ادامه 

می دهند.
5  خبر آخر اینکه طبق اعلام ســخنگوی وزارت خارجه 
چین، »حســین امیرعبداللهیان« وزیر خارجــه ایران روز 
جمعه 14 ژانویه )24 دی( به دعــوت همتای چینی به این 

کشور سفر می کند. 

دیروز در مجلس مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز، اسکو و آذرشهر از وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در خصوص به کارگیری نیروهای انسانی 

برای مدیریت دانشگاه های علوم پزشکی سوال کرد.
پزشکیان به وزیر گفت: در بند )ب( ماده 74 قانون برنامه ششم توسعه آمده 
است که فعالیت کلیه پزشکان، دندانپزشکان و داروسازان در استخدام پیمانی 
و رسمی و سایر مراکز تشخیصی، آموزشی، درمانی در بیمارستان های بخش 
خصوصی یا عمومی غیردولتی ممنوع اســت و دولت مکلف شده است در 
اجرای این حکم با جبران خدمت ذینفعان از طریق اعمال تعرفه در چارچوب 

بودجه سنواتی اقدام کند.
عین اللهی در پاسخ به سوال پزشکیان در رابطه با موضوع مذکور بیان کرد: 
متاســفانه تاکنون چنین اعتباری در قانون بودجه وجود نداشته و شرایط 

جبران خدمت محقق نشده است.
این عضو کابینه در دفاع از خود همچنین گفت: متاســفانه وضعیتی که در 
رابطه با رانت ها و تعارض منافع و اختصاصی کردن بسیاری از مراکز به عنوان 
مراکز تحقیقاتی وجود داشت را اگر صلاح بود در جلسه دیگر مطرح می کنم. 
ضمن اینکه باید به این نکته نیز اشاره کنم عملکرد روسای منصوب شده و 
مدیران در جهت منافع انقلاب است و ان شاءالله با حل مشکلات مالی بتوانند 

بهتر از سابق کار کنند.
پزشکیان نیز در پاسخ گفت: اگر ما به فکر خون شهدا و محرومین هستیم چرا 
تا پایان سر این عهد و پیمان خود باقی نماندیم و چرا شبانه روز برای محرومین 
کار نمی کنیم. متأسفانه با قوانین مجلس، پزشکان را ترغیب می کنیم که 
بیرون از سیستم دولتی کار کنند، وزارت بهداشت بداند کسانی که در بیرون 
از سیســتم دولتی فعالیت می کنند یا در بخش های خصوصی سهام دارند 
نمی توانند در دانشگاه علوم پزشکی رسم انسانیت و حمایت و ارائه خدمات به 

فقرا و محرومین را آموزش دهند.
در نهایت نماینده سوال کننده، مشروط به اینکه وزیر بهداشت در به کارگیری 

نیروها در وزارتخانه، رویکرد سیاسی نداشته باشد و افرادی را در وزارتخانه 
به کار گیرد که به طور تمام وقت فعالیت کنند و در خارج از وزارت بهداشت به 

کار پزشکی خصوصی مشغول نباشند، از پاسخ های وزیر بهداشت قانع شد.
ســپس محمدتقی نقدعلی در دفاع از عملکرد وزارت بهداشت در تذکری 
گفت: جا داشت هیات رئیسه تصمیم بگیرد و از وزیر بهداشت دعوت کند تا 
در مجلس حضور پیدا کند و درخصوص کسب افتخار دولت در واکسیناسیون 
و مبارزه با کرونا گزارش دهد، ما یادمان نرفته که در گذشته چه بلایی سر 
مردم به خاطر کرونا می آمد و چطور فوج فوج می مردند و کسی نبود که قصه 

کرونا را مدیریت کند.
پزشکیان نیز به تذکر نماینده خمینی شهر واکنش نشان داد و گفت: بنده 
مســئول اکیپ های اضطراری جبهه ها بودم و لشكر عاشورا هیچ عملیاتی 
نداشته که ما یا دوستانمان آنجا نباشیم، بنابراین تمام زندگی ما برای انقلاب 

و جانبازان است.
نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس یازدهم با بیان اینکه کسی که 
ادعای جانبازی و پیمودن راه شهید سلیمانی را می کند، لطفا مثل آنها نیز راه 
برود، تصریح کرد: برخی وقتی که باید برای دولت کار کنند بیرون رفتند و 
چند میلیارد سرمایه زدند، آیا این دفاع از جانباز است؟ اگر مرد هستید برای 

خدمت به مردم از خود و پول خود بگذرید، این گوی و این میدان!
وی با تاکید بر اینکه مطالبی که بیان کرده است در حمایت از محرومان بوده 
است، یادآور شــد: مطالبی که بیان کردیم به معنای این نیست که کارکرد 
وزارت بهداشت در زمان کرونا نامطلوب بوده است، بلکه به این دلیل بیان شد 
که بهتر عمل شود. از سوی دیگر در شرایطی که تعدادی از پزشکان مبالغ 
30 میلیونی برای یک عمل دریافت می کنند، چطور می توان به یک پزشک 
گفت در ازای دریافت 8 میلیون تومان به شهرستانی برود و حق هم ندارد از 
آنجا خارج شود، در این شــرایط وی هم نسبت به شهدا و هم انقلاب هم به 

فردی که مدعی دفاع از حقوق شهداست، بدبین می شود.

چرا می گذارید پزشکان دولتی  
در بخش خصوصی کار کنند؟

 سوال وزیر بهداشت 
اسبق از وزیر 

بهداشت رئیسی
مذاکرات هسته ای در وین و مسقط و دوحه و البته پکن

وزیر خارجه روز جمعه به چین سفر خواهد کرد

  یک روز با سیاستمداران 

 مجلس، از ریاست جمهوری روحانی، 
تحقیق می کند

نمایندگان مجلس در نشست علنی روز سه شنبه خود با گزارش 
کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها درخصوص تحقیق و 
تفحص از »عملکرد نهاد ریاست جمهوری دولت روحانی« با 138 

رأی موافق، 28 رأی مخالف و 10 رأی ممتنع موافقت کردند.
روح الله نجابت سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 

محورهای تحقیق و تفحص را به شرح زیر قرائت کرد:
1  معاونین و مدیران نهاد ریاست جمهوری در تخلفات این نهاد 
به ویژه عملکرد مالی و مداخله در مذاکرات هسته ای و سلطه بر 

گلوگاه های تولید رانت چه نقشی داشته اند؟
2  تحقیق و تفحــص پیرامون نقش آقای حســین فریدون 
مشاور رئیس جمهور در مذاکرات هسته ای و پیامدهای نامطلوب 

مداخلات ایشان.
3  نقش رئیس دفتر آقای روحانی در انتصاب مدیران موسسات 

اقتصادی، کارخانجات، بانک ها و مراکز حساس و درآمدزاد.
4  بررســی نقش تیم اقتصادی دولت دکتــر روحانی به ویژه 
معاون امور اقتصادی، آقای نهاوندیان در تزریق 18 میلیارد دلار 
به بازار ارز و هدر دادن ذخایر ارزی کشور و همچنین توزیع ۶0 تن 
طلا که در راستای کنترل قیمت طلا صورت گرفت اما هیچگونه 

نتیجه مثبتی نداشته و باعث هدر رفتن منابع بیت المال گردید.
محمدحســن آصفری هم به عنوان نماینده متقاضی تحقیق و 
تفحص از نهاد ریاست جمهوری در دوره های یازدهم و دوازدهم 
گفت: چه کســانی و چه کســی زمینه نفوذ جاســوس در دفتر 
رئیس جمهور گذشــته را فراهم کــرده که افــرادی آنچنان به 
رئیس جمهور نزدیک شدند که حتی اعلام کردند ما نوع آدامس 
مورد علاقه رئیس جمهور را هم می شناسیم، کدام مدیر در نهاد 
ریاســت جمهوری در نفوذ دادن این افراد جاسوس نقش داشته 
است؟ چه کســانی نظر داده اند که ۶0 تن طلا ذخیره این کشور 
تبدیل به سکه شده و وارد بازار شود و سر از خارج کشور درآورد و 
سلطان های سکه و... از آن خارج شود. چه کسانی به رئیس جمهور 
مشاوره داده اند که 18 میلیارد دلار ذخیره ارزی و نیاز کشور وارد 
بازار شده و در چهارراه استانبول به دلالان داده شود و در نهایت 

سر از خارج از کشور درآورد؟
وی افزود: در راستای شفاف سازی باید مشخص شود هزینه های 
سفر رئیس جمهور به شهرها و استان ها چقدر بوده است، هزینه 
 های سفر وی و همراهانش به خارج از کشــور چه میزان و بابت 
چه موضوعاتی بوده اســت، چرا در یک سفر رئیس جمهور بیش 
از 150 نفر همــراه او رفتــه و در هتل های ویــژه اقامت و حق 
ماموریتشان به دلار پرداخت شد، آن هم در شرایطی که مردم در 
مشکلات اقتصادی و کمبود هزینه های درمان و بهداشت هستند 
و سفره های آنها باید غوطه ور باشد. در حالی که شرایط اقتصادی 
برای مردم خوب نبود و در وضعیت بدی به سر می بردند، متاسفانه 
حق ماموریت های آنچنانی بابت ســفرهایی که توســط ریاست 
جمهوری تصویب شد به خارج از کشور انجام می گرفت و افرادی با 
دریافت هزینه هایشان به دلار، سرمایه های آنچنانی به جیب زدند. 
این همه تشریفاتی که برای سفرها و جلسات آنچنانی هزینه شد، 
باید مشخص شود که چه توجیه اقتصادی دارد، مصلحت سنجی ها 
را باید کنار بگذاریم تا به جای اینکه با افراد متخلف برخورد شود، با 

گفت وگو درمانی نخواهیم مسائل کشور را حل کنیم.

 نظر جبهه مقاومت درباره دیدار با متقی
 در تهران

جبهه مقاومت ملی افغانستان به رهبری احمد مسعود در 
اعلامیه ای گفته است که دیدار هیاتی از اعضای آن با طالبان 
به درخواست دولت ایران و طالبان برای حل مشکل کشور از 

راه مصالحه و مذاکره صورت گرفت. در این اعلامیه آمده است 
که جبهه مقاومت ملی در این دیدار بر اهداف خود از جمله 

تشکیل حکومت واقعی اسلامی و همه شمول در نتیجه اراده 
مردم افغانستان تاکید داشته است. اما نمایندگان طالبان بر 

ادامه وضع موجود تاکید کردند.
در این اعلامیه آمده است: عدالت اجتماعی، نوع نظام، حقوق 
شهروندی، آزادی بیان، حقوق و نقش واقعی بانوان، انتخابات 

و حق تعیین سرنوشت مردم افغانستان توسط خودشان 
از جمله اهداف و موضوعاتی بود که در آن نشست از سوی 

هیات جبهه مقاومت ملی به عنوان حق مردم افغانستان یاد 
گردید.

جبهه مقاومت گفته در پی بی نتیجه ماندن این نشست، 
طالبان بار دیگر ثابت کردند که به هیچ صورت حاضر به 

پذیرش اصول و ارزش های شهروندی، تقسیم عادلانه  قدرت 
میان همه اقوام و اقشار جامعه، و تشکیل حکومت فراگیر بر 

آمده از آرا و اراده مردم افغانستان نیستند.
جبهه مقاومت در اعلامیه تازه خود تاکید کرده تا برآورده 

شدن خواست هایی که مطرح کرده همچنان به مبارزه و 
مقاومت ادامه خواهد داد.

حسام الدین شمس، والی پیشین بادغیس و از نزدیکان محمد 
اسماعیل خان، که در گفت وگوها با طالبان حضور داشت، 

به بی بی سی فارسی گفت که دست کم سه جلسه با طالبان 
برگزار شد و در دو جلسه نماینده دولت ایران هم حضور 

داشت.

گفت وگوی وزرای خارجه چین و عربستان سعودی 
درباره برنامه هسته ای ایران

شاهزاده فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان سعودی در 
دیدار با همتای چینی خود، وانگ یی، درباره شماری مسائل 
اقتصادی و امنیتی، ازجمله برنامه هسته ای ایران و مذاکرات 

بین المللی مربوط به آن در وین، تبادل نظر کردند.  
به گزارش خبرگزاری چینی شینهوا، در این دیدار که روز 
دوشنبه، ۲۰ دی ماه، در شهر ووشی در استان جیانگ سو، 

واقع در شرق چین انجام شد، وزرای خارجه پس از تبادل نظر 
جامع و کامل در زمینه روابط دوجانبه، همکاری های عملی 
و هماهنگی های چندجانبه به اتفاق نظر رسیدند و درمورد 

تقویت و ارتقای همکاری های دو کشور گفت وگو کردند.
بنابر اعلام وزارت خارجه عربستان سعودی، شاهزاده فیصل 

بن فرحان، ضمن تبادل نظر با وانگ یی در رابطه با برنامه 
هسته ای ایران و مذاکرات جاری در وین، بر »اهمیت امنیت و 

ثبات در خاورمیانه« تاکید کرد.
در بیانیه وزارت خارجه چین نیز آمده است که وانگ در 

مورد موضوع هسته ای ایران گفت چین از کشورهای حوزه 
خلیج فارس برای ایجاد بسترهای گفت وگوی چندجانبه و در 
دست گرفتن ابتکار عمل در مسائل منطقه ای حمایت می کند 

و مایل است که به ایفای نقش سازنده در این زمینه ادامه 
دهد. وانگ یی در این دیدار تاکید کرده است که دو طرف باید 

به حمایت قاطع از یکدیگر در حفظ منافع بنیادین دو کشور 
ادامه دهند و در کنار هم با یکجانبه گرایی و قلدری مقابله و از 
منافع جمعی کشورهای در حال توسعه و هنجارهای اساسی 

حاکم بر روابط بین الملل محافظت کنند. )ایندیپندنت(

سی
لما

دیپ

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

 خروش در مجلس علیه مصطفوی؛ محمود احمدی بیغش در نشست علنی مجلس 
در نطق میان دستور خود گفت: عاملان این اتفاق تلخ به خاطر وضعیت سیاهی که برای 
ورزش کشور رقم زده اند به جای اینکه محاکمه علنی شوند با پررویی و گستاخی هرچه 
تمام تر از تریبون رسمی صداوسیما، دست پیش گرفتند تا پس نیفتند. متأسفانه رفتار 
مبتدیانه رسانه ملی در به رسمیت بخشیدن جریانات ناپاک فوتبال به جایی رسیده که 
امثال آقایان اصلاح طلب نیز در اظهارات رســمی آن را ترویج افکار حجتیه می دانند که 
البته بی ربط هم نیست. مجموعه حوادث اخیر نشان داد که تا چه اندازه ساختار ورزش 
کشور آلوده و گرفتار آشفتگی است و علاوه بر برملا ساختن ناکارآمدی وزارت ورزش در 
کنترل و نظارت بر فدراسیون ها، فساد تا عمق جان و کلام آن نفوذ کرده و رسانه ملی را 
نیز مانند یک بازیچه به دنبال خود می کشاند. صداوسیما تا کجا اختیار دارد که به راحتی 
بانیان وضع موجــود از جمله افرادی مثل داریوش مصطفوی هــا را که ناپلئون بناپارت 
فرانسوی نیز از خسارت این فرد و امثال آن به فوتبال ایران باخبرند را به برنامه زنده دعوت 
و جلوی چشم میلیون ها بیننده اینگونه گســتاخانه و وقیحانه به نهادهای نظارتی مثل 
مجلس و نمایندگان آن، می تازند. این مدیر مســئله دار که از بازماندگان شــوم دوران 
اصلاحات بوده و بنا بر حکم قطعی کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال در سال 89 آن هم 
به دلیل مفاســد مختلف، به  صــورت مادام العمــر از همه نوع فعالیت ورزشــی به ویژه 
مصاحبه های رسمی ممنوع شده، با بی تدبیری محض شبکه خبر به برنامه زنده تلویزیونی 
دعوت و در ناتوانی مطلق مجری به سخیف ترین شــکل ممکن به قوه مقننه و همکاری 
محترم، جناب راستینه نماینده مردم غیور شهرکرد می تازد و با نگاه تحقیرآمیزی به مردم 
شریف ایران توهین می کند. تردیدی ندارم اقدام امثال مصطفوی ها در راستای براندازی 
جریان فکری همسو، مرموز و پرهزینه آنها بوده که در اوج گستاخی به دنبال ضربه فنی 

کردن دولت رئیســی از همین اول کار هســتند. بدتر از غفلت وزارت ورزش، استمرار 
اقدامات مسئله دار صداوسیما در التهاب آفرینی های بی مورد و نمک بر زخم مردم پاشیدن 
است و ظاهرا مدیران تازه کار رســانه ملی از ناشی گری جریانات آبان ماه اصفهان درس 

عبرت نگرفته اند. )خانه ملت(
 صداوسیما بالاخره یاد هاشمی افتاد؛ نواندیش نوشــت: پس از گذشت دو روز از 
سالگرد درگذشت آیت الله هاشمی، بخش خبری ساعت ١٤ شبکه یک، در آخرین خبر 
روز سه شنبه )ساعت ١٤:٣٩(، به این واقعه واکنش نشان داد. در این گزارش که با صدای 
آمنه سادات ذبیح پور پخش شد، مسئولیت های آیت الله هاشمی روایت و تاکید شد لقب 

او یار دیرین امام و رهبری بوده است.
سهمیه بندی ۱۵ لیتری بنزین، بازی با آتش اســت؛ عزت الله یوسفیان ملا، فعال 
سیاسی اصولگرا در گفت وگو با »نامه نیوز« طرح جدید توزیع بنزین را »بازی با آتش« 

خوانده و تاکید می کند  که باید از تجربیات درس گرفت.
 او با تاکید بر اینکه »قبلا تصمیمات خلق الســاعه پرهزینه کم نداشته ایم« گفت: »مثلا 
بحث یارانه از یک شعار انتخاباتی بود و همه مشکل درست کرد. هر اقدامی در این بخش ها 
کرده اند بعدا با مشکل مواجه شده است اما معلوم نیست که با چه جراتی الان یک مرتبه 
می گویند که می خواهیم ســهمیه بنزین را 15 لیتر کنیم! اینطور کنیم و آن طور کنیم! 
می گویند مار گزیده از ریسمان سیاه و سفید می ترسد اما دل آقایان در دولت چقدر قوی 
و بزرگ است که در این شرایط چنین تصمیماتی می گیرند!« این نماینده پیشین مجلس 
با بیان اینکه »یقین بدانید که با این کارها اتفاق بدی خواهد افتاد« گفت: »این بازی با 
آتش است. آتشی که ممکن است شــعله آن به جاهای دیگری بکشد که اصلا فکرش را 

نمی کنیم.«

وی با تاکید بر اینکه »نباید مسئله را ساده دید« گفت: »همین مسئله قزاقستان را ببینید. 
این اتفاق چندین سال پیش هم افتاد . یعنی در زمان مراد نیازف حرکتی صورت گرفت 

و اعتراضاتی شکل گرفت و سرکوب شد.
یوسفیان ملا تاکید کرد: »در این شرایط که کشور از مشکلات فعلی خلاص نشده حیف 
است که آقایان مسئله دیگری بتراشند و مشــکل جدید درست کنند. الان همه نگران 
حذف ارز 4200 تومانی و عواقب آن هستند. اگر این ارز موجب دزدی و فساد است باید 
مانع از افزایش فساد شد. هنر دولت به این است که با کنترل فسادها، ارز 4200 تومانی 

را بدهد«.
سخنان تند فائزه هاشمی درباره دولت رئیسی؛ دو بریده از مصاحبه فائزه هاشمی 
با سایت دیده بان ایران درباره دولت سید ابراهیم رئیسی را بخوانید: مشکلات خیلی زیاد 
است، آقای رئیسی هم کارش واقعا سنگین است، ولی یک مشکلی که به نظر من آقای 
رئیسی دارد و باید به آن ها توجه کند و دیر هم نشده، مدیرانش است. الان من اعتقاد دارم 
آقای رئیسی دارد اداره می شود، چون شما اکثر مدیران را می بینید، امنیتی هستند، اکثر 
مدیرانی که می بینید، غیرمرتبط هستند... اصلا عمدتا فرماندهان سپاه شده اند. این ها بد 
است، این ها نمی توانند به داد آقای رئیسی برسند، این ها نمی توانند مشکلات را حل کنند. 
هر چیزی برای خودش تعریف دارد از نظر علمی. مثلا من الان بعضی وزارتخانه ها را سراغ 
دارم، اصلا تصمیم گیر نیستند. مثلا وزارت ورزش، مدیر کل دفتر وزارتی آقای وزیر، معاون 
آقای نقدی است. آن جا نشســته و دارد کنترل می کند و اجازه نمی دهد آقای سجادی 
بخواهد کاری کند. من فکر می کنم اکثر وزارتخانه هایشــان همین باشد و این بالاخره 
پوست خربزه ای است که زیر پای رئیسی افتاده و باید این مشکل را حل کند، در غیر این 

صورت با این وضعیت نمی تواند موفق شود و مشکلاتش روز به روز بیشتر خواهد شد.

هشدار درباره سهمیه بنزین 15 لیتری و سخنان فائزه علیه رئیسی

    عکس نوشت

  
علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت 

با لباس مشکی که در فراق دختر 4 
ساله خود پوشیده در نشست خبری با 
خبرنگاران حاضر شد. عکس از هه ژار 

ظاهری، خبرگزاری صداوسیما  

  
علی رهبری، رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی در حال 

رونمایی از سامانه ای است که با استفاده از آن قرار است از مداخله 
کارمندان در معاملات دولتی به صورت سیستمی و هوشمند 

جلوگیری شود. طبق قانون کارمندان دولت اعم از وزرا، نمایندگان 
مجلس، کارمندان دولت و … به دلیل احتمال تبانی و رانت 

اطلاعاتی نباید وارد معامله با دولت شوند. به گفته رهبری، از دو 
هفته پیش تاکنون که این سامانه راه افتاده، ۲۶۷ فرد حقیقی از 

ورود به سامانه منع شده اند و امکان انجام ۵۱۰ معامله از سوی 
افراد حقیقی گرفته شد. همچنین جلوی ورود 4۷۹ شخص حقوقی 

به سامانه گرفته شد و در همین راستا از انجام هزار و ۳۵ معامله 
حقوقی نیز جلوگیری شد. عکس از حسین یاراحمدی، میزان 

   
خوش و بش محمود دعایی، 
مدیرمسئول روزنامه اطلاعات و 
حسین شریعتمداری، مدیرمسئول 
روزنامه کیهان در حاشیه نشست 
مدیران اصحاب رسانه با سردار 
غلامرضا سلیمانی، رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین. عکس از محمد 
حسین موحدی نژاد، تسنیم  

   
»اسماعیل هنیه« رئیس دفتر 
سیاسی جنبش مقاومت اسلامی 
حماس عصر سه شنبه با حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
که در مقصد دوم سفرش به حوزه 
خلیج فارس در دوحه حضور دارد، 
در محل سفارت ایران در قطر دیدار و 
گفت  وگو کرد. عکس از فارس  
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ماجرای عجیب آقای محمد کردبچهبخشنامه حقوق زندانیان صادر شد افزایش 53 درصدی واردات نفت چین از ایران
داده های شــرکت کپلر که بر اطلاعــات بازار نفت تمرکز دارد، نشــان 
می دهد دولت چین بیشــترین میزان واردات نفت را از ســال 2018 
از دو کشــور تحت تحریم ایران و ونزوئلا داشــته اســت. چین به مدد 
پالایشگاه های کوچک و خصوصی خود که نگرانی چندی از تحریم های 
آمریکا ندارند، نفت ارزان و با تخفیف دو کشور تحت تحریم را خریداری 

می کند.
چین در ســال 2021 بیش از 324 میلیون بشــکه نفت خام از ایران و 
ونزوئلا وارد کرده که این رقم در مقایسه با سال 2020 حاکی از افزایش 

53درصدی است.
 این رقم همچنین بیشــترین میزان واردات نفت خام چین از دو کشور 
تحت تحریم آمریکا از ســال 2018 و از زمان اعمال تحریم های آمریکا 

علیه صادرات نفت و گاز ایران است.
چین در ســال 2018 بیش از 352 میلیون بشــکه نفت خام از ایران و 
ونزوئلا وارد کرده بود. از نظر کارشناسان ادامه و افزایش واردات نفت خام 
چین از ایران به رغم تحریم های آمریکا یکی از دلایل ناکامی سیاســت 
فشار حداکثری آمریکا برای تشدید فشــار اقتصادی علیه تهران است. 

)عصرایران به نقل از بلومبرگ(

سازمان زندان ها بخشنامه ای برای رعایت حقوق زندانیان و بازداشت شدگان 
صادر کرده است. عنوان این بخشنامه »حقوق زندانیان و بازداشت شدگان 
و رعایت جنبه های اســلامی، اخلاقی و انســانی در برخورد با آنان« است 
و بنا به گزارش خبرگزاری میزان، به دنبال تاکید غلامحســین محســنی 
اژه ای رئیس قوه قضائیه برای ساماندهی وضعیت زندان ها و ملاحظه حقوق 
زندانیان تدوین شده است. به حداقل رساندن بازداشت های موقت، برخورد با 
متخلفین و متعدیان به حقوق زندانیان در بازداشتگاه ها و زندان ها و ضرورت 
نظارت بر عملکرد ضابطین قضایی از جمله مواردی بود که گفته شده رئیس 
قوه قضائیه خواستار توجه به آن شده است. دستور العمل سازمان زندان ها 
هشت بند دارد، از جمله: سنجش وضعیت زندانی از حیث روانی و جسمی، 
نحوه اعزام های زندانیان به خارج از زندان، ملاقات های زندانیان با اعضای 
خانواده، دسترســی به وکیل، حقوق متهمان در بدو ورود به بازداشتگاه ها 
و زندان، تفکیک و طبقه بندی زندانیان، شــرایط حبس در سلول انفرادی، 
تســهیلات ویژه برای زندانیان زن، زنان باردار، مادران و اقلیت های دینی، 
ممنوعیت اجبار اســتفاده از پوشــش چادر برای زنان و ممنوعیت اجبار 
متهمان جرایم سیاسی و مطبوعاتی، متهمان جرایم مالی )حقوقی( و افراد 

زیر هجده سال برای پوشیدن لباس متحدالشکل زندان.

 ســازمان برنامه و بودجه در بیانیــه ای اعلام کرده که همــکاری با محمد 
کردبچه را بعد از 4۶ ســال خدمت در نظام بودجه ریزی ایران، به خواست 
یک نهاد امنیتی قطع کرده است. از کردبچه ۶۶ ساله به عنوان مغز متفکر 

تخصص بودجه ریزی ایران یاد می شود.
سازمان برنامه و بودجه گفته است که قطع همکاری با آقای کردبچه به دلیل 
اظهار نظر یکی از نهادهای نظارتی و امنیتی مبنی بر منع جدی به کارگیری 

نامبرده در مشاغل حساس بوده است.
محمد کردبچه به تازگــی در گفت وگو با دنیای اقتصاد گفته همه ســاله 
زمانی که لایحه بودجه به مجلس می رود یک جلسه مطبوعاتی در سازمان 
می گذارند که نماینده رسانه ها به آنجا می آیند و اگر سوالاتی در مورد لایحه 

بودجه دارند می پرسند.
 من در همه جلسات مطبوعاتی در سال های گذشته حضور داشتم و امسال 
هم در جلسه نشستم، هنوز جلسه شروع نشده بود که یک برگه یادداشت 
به من دادند که نیازی به حضور شما در جلسه نیست و جلسه را ترک کنید، 
این بی احترامی به من بود که من هم رفتم. تمام این ها نشانه از این داشت 
که هیچ اعتمادی به من ندارند و کارهایی که با من می شــد بی احترامی 

کامل بود.



پرونده  روز
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3128   چهارشنبه  22 دی  1400

    حاشیه روز

مجسمه های مَفصلی در کارخانه آبجوسازی سابق
 در حاشیه مجسمه های محسن وزیری مقدم که در 

کارخانه-گالری آرگو  به نمایش درآمده است

 کارخانه یا بهتر است بگوییم گالری آرگو یکی از کارخانه های نوشــیدنی فعال در دهه های 40 و 
50 شمســی بوده که حالا  آثار قدیمی محســن وزیری مقدم در آن  به نمایش گذاشته شده؛ این 
كارخانه آبجوسازی قدیمي بعد از ســال ها متروکه بودن بازسازی و این روزها تبدیل به یک فضای 
فرهنگی و موزه ای از  هنرهای معاصر شده است. عنوان نمایشگاه این روزهاي این گالري »پروژه های 
تحقق نیافته مجسمه های پویا، کوچک تا بزرگ )1397-1347(« است و تا 22 بهمن ادامه دارد؛ 
به جز همه این ها جزئیات جالب دیگري هم در این كارخانه قدیمي نوشیدني وجود دارد كه در این 

گزارش با آن آشنا می شویم.
  از کارخانه به نگارخانه

کارخانه آرگو که در نزدیکی میدان فردوسی واقع شده، در ســال های قبل از انقلاب یک کارخانه 
آبجو سازی بود اما با گذشت زمان بوی کارخانه برای همسایه ها اذیت کننده و مشخص شد دودی 
که از دودکش بیرون می آمد، برای فضای مسکونی بسیار مضر است. بر همین اساس با اعتراض یکی 
از ژنرال هایی که در آن نزدیکی زندگی می کرد، این کارخانه برای همیشه بسته شد. بعد از آن این 
کارخانه به مدت 40 سال متروکه ماند و تبدیل به  پاتوق خوابیدن بی خانمان ها و معتادان متجاهر 
شد. در سال 1395 بنیاد پژمان تصمیم به بازســازی بنای کارخانه گرفت و دو سال بعد این پروژه 
تمام شد. حدودا دو سال از افتتاح اولین نمایشگاه در این مجموعه می گذرد. در این بازسازی هویت 

کارخانه حفظ شده است.  
در داخل کارخانه با معماری زیبای این گالری مواجه می شویم. این بنا پنج طبقه با کاربری جداگانه 
دارد. راه پله ها دست نخورده مانده و می توان نوشته ها و اشکال هک شده سال هاي قبل را روی دیوار 
 white« آن دید.  یک راه پله بزرگ و زیبا در طبقه اول ساخته شــده که به یک »مکعب سفید« یا
cube« می رسد. مکعب سفید به فضایی مربع شکل با دیوارهای سفید می گویند که برای به نمایش 
گذاشتن آثار هنری استفاده می شــود. همچنین  به جای بعضی آجرهای گمشده قسمت جلویی 

ساختمان آجرهای شیشه ای شفاف گذاشته تا نور وارد شود و کمی از تاریکی فضا کم کند. 
  پروژه های تحقق نیافته محقق شد

هامون وزیری مقدم از سال 2015 شروع کرد به جمع آوری کارهای پدرش کرد و در سال 2016 خود 
محسن وزیری مقدم تصمیم گرفت که خودش دوباره یکسری از مجسمه های مَفصلی اش را بسازد.

هامون  بعد از این اتفاق و فوت محسن وزیری مقدم  »پروژه های تحقق نیافته« را به اجرا درآورد. اثر 
اصلی این نمایشگاه، به نام پردیس، در حیاط کارخانه آرگو نصب شده است. سفارش ساخت آن در 
سال 1978 به وزیری مقدم داده شــد اما آن زمان مجوز ورودش به ایران صادر نشد. این مجسمه و 
دیگر مجسمه های نمایشگاه که به آن مَفصلی می گویند از اشکال مختلف به جنس پلِِکسی گِلَس 
ساخته شده که با پیچ و مهره به هم وصل می شــوند. بعضی از مجسمه ها قبلا در رُم توسط محسن 
وزیری مقدم ساخته شده بود که دوباره در آرگو به هم متصل شدند. در کنار هر یک از مجسمه ها یک 
پیچ گوشتی وجود دارد تا همانطور که پنجاه سال پیش محسن وزیری در نمایشگاه ایتالیا و تهران 
این آثار را نمایش داده بود، مردم بتوانند پیچ ها را شل یا سفت کنند و فرمی که خودشان می خواهند 

به مجسمه ها بدهند.

     عکس صفحه اول

از جام جم به خلیج فارس
پشت پرده حساسیت ها نسبت به انتصاب علی عسگری به عنوان مدیرعامل هلدینگ 

پتروشیمی خلیج فارس
ادامه ازصفحه   اول

   طعنه های سیاسی همقطاران 
از دو روز پیــش که خبر انتصاب علی عســگری در 
پتروشــیمی خلیج فارس منتشــر شــد خیلی از 
اصولگرایان به او تاختند. این توئیت کنایه آمیز محمد 
ســرافراز به خصوص خیلی به چشم آمد که نوشت: 
»جناب علی عســگری همانطور که رسانه ملی را با 
کمک خانواده و دو مرجع تصمیم ســاز،از فروپاشی 
نجات داده و مخاطب آن را به بیش از هشتاد درصد 
رساند و معضلات کشور را یکجا حل کرد، اکنون در 
تراستِ خصولتیِ پتروشــیمیِ خلیج فارس، مشکل 
مالی دولت را هم حل خواهد کرد.« بعضی به حواشی 
مدیریتی علی عســگری در مورد شــرکت توسکا و 
ســتاره مربع ها اشــاره کردند. علی اکبر رائفی پور 
توئیت زده: »نمی تونم ببینم با یک سری انتصابات 
عجیب مملکت رو فنا بدن. ربط علی عســگری به 
پتروشــیمی چیه؟ می دونید تو این شرایط و اوضاع 
با یک اشتباه چه بر ســر بورس میاد؟« حتی حمید 
رســایی هم به صف منتقدان این انتصاب پیوسته: 
»همان کسانی که با لابی پنهان خود، علی عسگری 
را به ریاست صدا و سیما رساندند و تمام تلاش شان 
را کردند تا اشتباه ترین رئیس سازمان صداوسیما باز 
هم ابقا شــود، همان ها او را به هلدینگ پتروشیمی 
خلیج فارس رســاندند.« و این اســتوری از محمد 
سرشار رئیس شــبکه پویا که به مدیر سابق خود در 
تلویزیون اینطور طعنه زده: »هلدینگ پتروشیمی 

کودک و نوجوان سراغ ندارید؟!«

   ماجرای پتروشیمی مهر 
عبدالعلی علی عسگری ریاست هلدینگی را برعهده 
گرفته کــه زیرمجموعه های آن با حواشــی ریز و 
درشتی مواجه هستند. آذرماه امسال یاشار سلطانی 
روزنامه نگار مدعی شد که در پتروشیمی مهر 170 
میلیون دلار ارز صادراتی به کشــور برنگشته است. 
طبق ادعای او در این اقدامــات س.ع.ح مدیرعامل 
سابق این پتروشیمی که از تیرماه امسال جای خود 

را به شخص دیگری داده نقش داشته است. 

   دربــاره پتروشــیمی خلیج فــارس چه 
می دانیم؟ 

1  وقتی از شــرکت پتروشــیمی خلیج فارس 
حرف می زنیم در واقع از پردرآمدترین شرکت ایران 
حرف می زنیم. در آخرین رتبه بندی منتشــر شده 

از سوی ســازمان مدیریت صنعتی از شرکت های 
برتر ایران که مربوط به ســال مالی 1398 است، 
شــرکت صنایع پتروشــیمی خلیج فارس با بیش 
از 81 هــزار و 855 میلیارد تومــان پردرآمدترین 
شــرکت در ایران لقب گرفت. یک سال قبل تر هم 
باز همین شرکت با بیش از 56 هزار میلیارد تومان 
درآمد بالاترین فروش را بین شرکت های برتر ایران 
ثبت کرده بود. ارقام فروش می گوید از سال 96 به 
بعد این پتروشیمی در رتبه بندی صد شرکت برتر 
ایران همیشه در جایگاه اول ایستاده و در سال های 
94 و 95 یکبار بعد از بانک ملی و دفعه دوم پشــت 
سر بانک ملت دوم شده بود. این در حالی است که 
پتروشیمی خلیج فارس تازه در سال 1389 تاسیس 
شده. به عبارتی پتروشــیمی خلیج فارس در سال 
مالی 98حدود 2.5 برابر ایران خودرو و 4 برابر سایپا 
فروش داشته. در رتبه بندی امسال هم بعید نیست 
که پتروشــیمی خلیج فارس جایگاه خود را حفظ 
کند. چون در مجمع ســالیانه این شــرکت که در 
خردادماه برگزار شد، مدیرعامل سابق این شرکت 
درآمدهای عملیاتی پتروشــیمی خلیج فارس در 
یک ســال اخیر را 132 هزار و 850 میلیارد تومان 

گزارش کرد. 

2  شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس همین 
حالا در بورس با نماد »فارس« حضور دارد. آخرین 
قیمت هر سهم این شرکت روی تابلوی بورس 1000 
تومان اســت. بررســی جزئیات این نماد هم نشان 
می دهد آخرین بار سود شــیرینی عاید سهامداران 
این شرکت شده و به هر سهم مبلغ 60 تومان تعلق 
گرفته. رئیس سازمان خصوصی سازی چندی پیش 
گفته بود ارزش واقعی هر ســهم پتروشیمی خلیج 
فارس به مراتب بیشتر از قیمتی است که روی تابلو 
می بینیم. بررســی بازدهی این سهام نشان می دهد 
این جمله خیلی بیراه نیســت اما بهتر است بگوییم 
اکثر شرکت های بورســی همین وضعیت را دارند. 
در یکسال اخیر ارزش این سهام بیش از 23 درصد 
ریزش داشته. وضعیت کل شرکت های بورسی هم 
به همین ترتیب است و بعد از ریزش های دنباله دار 
شاخص کل در یکســال و نیم اخیر، اکثر نمادها از 
ســقف قیمت تاریخی خود فاصله گرفتند. بنابراین 
سهام شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس وقتی 
با ارزش واقعی خود معامله می شود که وضعیت کل 
بورس سر و سامان پیدا کند. فعلا سهامداران صبور 
مجبور هستند به همین تقســیم سودهای سالانه 

دلخوش باشند.  

3  حالا سهامداران اصلی پتروشیمی خلیج فارس 
چه شرکت هایی هستند؟ حدود 17.7 درصد از سهام 
این شرکت در اختیار شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
)دولتی( است. بیش از 23 درصد سهام این شرکت 
هم در کنترل شرکت پتروشــیمی تابان فردا است. 
مالک اصلی این شــرکت هم شرکت سرمایه گذاری 
اهداف وابسته به صندوق بیمه بازنشستگی کارکنان 
صنعت نفت است. سومین سهامدار سرشناس این 
پتروشیمی شــرکت ســرمایه گذاری نفت و گاز و 
پتروشیمی تامین اســت که بیش از 6 درصد سهام 
پتروشیمی خلیج فارس را در اختیار دارد و همانطور 
که از اســمش پیداست وابسته به ســازمان تامین 
اجتماعی است. بخشی از ســهام این شرکت هم در 
کنترل شرکت های ســرمایه گذاری استانی سهام 
عدالت اســت. تا قبل از ورود علی عســگری، جعفر 
ربیعی مدیرعامل پتروشــیمی خلیج فــارس بود. 
ربیعی از سال 1396 مدیریت این شرکت را برعهده 
داشت. او متولد 1343 در مشــهد است و با مدرک 
کارشناسی ارشد مدیریت از دانشگاه صنعتی شریف 
فارغ التحصیل شده. ربیعی سابقه عضویت در هیات 
مدیره 20 شــرکت را دارد. از شــرکت های اقماری 
مرتبط با متروی تهران گرفته تا موسســه اعتباری 

کوثر و شرکت ملی صنایع مس ایران.  

4  یکی از اتفاقاتی که اســم صنایع پتروشیمی 
خلیج فارس را امسال سر زبان ها انداخت، عزم دولت 
برای واگذاری سهام خود در این شرکت بود. تخمین 
زده شده اگر بلوک 18 درصدی سهام دولت عرضه 
شــود به معنای عرضه 53 میلیون ســهم است و با 
ارزش فعلی تابلوی بــورس ارزش آن معادل حدود 
53 هزار میلیارد  تومان می شــود. از آنجا که فروش 
این بلوک 18 درصدی یک کرسی در هیات مدیره 
این شــرکت را هم به همراه دارد، بعضی پیش بینی 
می کنند قیمت آن تا حدودی بالاتر از قیمت فعلی 
تابلو بورس باشــد. یعنی ارزش ســهام عرضه شده 
دولت از پتروشــیمی خلیج فارس را به صورت یکجا 
حدود 80 هــزار میلیارد تومــان می توانیم تخمین 
بزنیم. این عدد دقیقا 10 برابر ارزش 8 هزار میلیارد 
تومانی واگــذاری بلوک مخابرات در ســال 1388 
است که در آن زمان بزرگترین خصوصی سازی لقب 
گرفت. گفتنی است طبق اظهارات پیشین مدیران 
سازمان خصوصی ســازی این واگذاری قرار است به 
صورت یکجا و بلوکی انجام شود و به سهامداران خُرد 
عرضه نمی شــود.حالا باید دید ورود علی عسگری 
خللی در این برنامه ریزی قبلی ایجاد می کند یا خیر. 

سایت دولت بهار این بار گفت و گوی مفصل 
دیگری از محمود احمدی نژاد، رئیس جمهور 
اسبق ایران منتشــر کرده و باز هم در جلب 
توجه موفق شده است. او قبلا هم دست روی 
موضوعات جنجالی زیادی گذاشــته بود اما 
این بار سراغ یک سوژه جدید رفته: سینما. 
نه اینکه فکر کنید احمدی نژاد در بخشی از 
حرف هایش به سینما هم اشاره کرده، بلکه 
این مصاحبه اساسا گفت و گویی برای بررسی 
سینمای حال حاضر ایران و جهان بوده است.

بخش هایی از حرف هــای احمدی نژاد 65 
ساله را که سنش به ســینما رفتن پیش از 
وقوع انقلاب اسلامی قد می دهد، با هم مرور 

می کنیم.
 قبل از انقــلاب هم ســینما می رفتیم. 
فیلم هایی مانند »ده فرمان« را دیده ام که آن 
زمان جزو فیلم های برجسته بود، فیلم هایی 
مانند »قیصر«، »گوزن ها« و »رضا موتوری« 
را هم دیده ام. بازی خــوب بهروز وثوقی که 
خودش سطح فیلم را بالا می برد. یعنی آنقدر 
بــازی اش خوب بود که خــودش به تنهایی 
ســطح فیلم را بالا می برد. فیلم های زیادی 
دیدیم. آن زمان فردین فیلم های زیادی بازی 
و  فردیــن  دوره  مــا  دوره  می کــرد. 

بیک ایمانوردی بود.
آن زمان فیلم های سیاسی هم می دیدیم. 
مثل فیلم کُندو و فیلم های دیگر. فیلم گاو را 
هم دیده ام. البته کُندو ایرانی نیست. )البته به 
احتمال زیاد منظور فیلم ســه روز کندور با 
بازی رابرت ردفورد اســت و تنظیم کننده 

سایت دولت بهار اشتباه کرده است (
در بخش نظارت چند نفر می نشــینند و 
کنترل می کننــد. حالا خود اینهــا چکاره 
هستند؟ یک زمانی من گفتم این آدم هایی 
که شما گذاشتید تا فیلم ها را کنترل کنند، 
اصلًا خود اینها فیلمساز برجسته ای هستند؟ 
می دانند فیلم چیست و چقدر زحمت دارد؟ 
اصلًا خودشــان صاحب ایده ای هســتند؟ 
نمی شــود که یک نفر خودش صاحب هیچ 
ایده ای نیست، هیچ فکری ندارد، هیچ تئوری 
برای جامعه و حوزه هنر ندارد اما می خواهد 
معیار کنترل دیگران باشــد، چگونه ممکن 

است؟
در همین کنترل های ســخت، یک فیلم 
می رود همه مجوزها را هم می گیرد و می رود 
برای اکران ولی یک نفر می رود پشت تریبون 
و می گوید مــردم بریزید ســینما را پایین 
بیاورید. یا تلفن ها شــروع می شود که این را 
بزن و آن را بزن! یــک بخش مهم دخالت ها 
مربوط به نهادهای امنیتی اســت. ...اصل بر 
این است که همه تهدید هستند مگر اینکه 

عکس آن اثبات شود. 
دخالت نهادهای امنیتــی در حوزه هنر 
خیلی گسترده است، نمی گویم کل نهادها، 
یک باند محدودی هستند مانند همان باندی 
که به آن باند فاسد ... می گوییم. اینها دخالت 
می کنند، خودشان هم اصلا سررشته ندارند 
و از هنر و فیلم و کتاب و موســیقی چیزی 
متوجه نمی شوند، فقط می گویند این شبیه 
من نیست، پس خطر است! کنترل کن، ببند، 

اجازه نده! که در اینجا مســائل شخصی هم 
وارد می شود!

کسی مجوز گرفته، یعنی سناریو را داده، 
تایید شده و بعد فیلم را ساخته است. دوباره 
می رود اجازه می گیرد ولی اجازه پخش داده 
نمی شــود! تازه مجوز که می گیــرد، دوباره 
می رود در شبکه سینماهایی که بخش مهمی 
از آن دست نهادهایی است که می گویند اصلًا 
فیلمت را پخــش نمی کنیم! ایــن مراحل 
سخت، ناشــی از همان نگاه امنیتی است و 
آدم هایی که نمی خواهند خودشان و دیگران 

رشد کنند.
)در مورد به رنگ ارغــوان( من اعتراض 
کردم که بــرای چه توقیــف کردید؟ از یک 
کارمند وزارت اطلاعات انتقاد کرده بود. بعد 
از آن فیلم گشت ارشاد ســاخته شد و  بعد 
راجع به خود من فیلم ساخته شد. من گفتم 

حدی نشناسید.
یک فیلمی را آقای کمال تبریزی ساخته 
بود، به من گفت که آقای فلانی اجازه پخش 
نمی دهــد. گفتــم بیاورید خــودم ببینم. 
نشستیم و فیلم را در آمفی تئاتر نهاد دیدیم و 
کلی هم خندیدیم. گفتم شما هم خوب ما را 
می زنید ولی کمی بی انصافی هم کرده اید  اما 

بگذارید مردم هم کار شما را ببینند. 
خدا فردین را رحمت کند، چهار تا خانه 
آن طرف تر از ما زندگی می کرد. ایشــان آن 
زمان خیلی مشهور بود ولی مانند بقیه مردم 
محل زندگی می کــرد. مــردم اصلا حس 
نمی کردند او تافته جدا بافته است یا او فکر 

کند مردم پایین تر از او هســتند. واقعا هیچ 
فاصله ای نبود. البته بعدا از آن محل رفتند.

مردم به یک عده به نام دولت رای ندادند 
که شما مبسوط الید و تام الاختیار هستید! 
دولت یــک وظایفــی دارد. موضوع حجاب 
مطلقا جزو وظایــف دولت نیســت. بروید 
بخوانید رئیس جمهور وظایفش چیســت؟ 
وظایف و اختیارات تک تک وزرا چیســت؟ 

اینها را بعدا درست کردند!
من چندین جلسه گذاشتم و گفتم شما 
این خانه سینما را دوست ندارید؟ بروید یکی 
دیگر برای خودتان درست کنید. یک انجمن 
هم شما درست کنید. این خانه سینما یک 
دوره هایی تاریخچه دارد که در یک فرآیندی 
شــکل گرفته اســت، اینکــه آن را تعطیل 
می کنید چه معنایی دارد؟ شما بروید یکی 
دیگر درست کنید. بالاخره سینماگران هم 
انتخاب می کنند. یا می روند اینجا یا می روند 
آنجا   یا به هر دو مــکان می روند. این دعوا را 
کنار بگذارید. من غصه سینما را می خوردم و 
با آدم ها زیاد کاری نداشتم. گرچه  آدم ها هم 
مهم هســتند. گفتیم اجازه بدهید سینما را 
تقویت کنیــم، آن را نزنید، خودش به اندازه 
کافی محدودیت دارد، شما هم یک دغدغه 

درست کردید.
حــالا چرا من دوســت داشــتم حبیب 
برگردد؟ تازه همه مرا محاکمه می کردند که 
چرا اجازه دادی بیاید!؟ گفتم یعنی چه؟ مگر 
می شود به یک ایرانی گفت به کشورت نیا؟ 
این حق را شــما از کجا آورده اید؟ اگر قانون 

اساسی را بگویید که به شما حق نداده است، 
قانون عادی را بگویید، حق نداده است، عقل 
و انسانیت را بگویید، حق نداده است، حقوق 
بشر را بگویید، حق نداده است، ملت هم به 
شما این حق را نداده است، شما این حق را از 
کجا آورده اید؟ متاسفانه یک عده ای به قدرت 
رســیدند که نه تنها ســابقه خودشان بلکه 

خودشان را هم فراموش کردند.
سریال قهوه تلخ آقای مدیری خاطرتان 
هست؟ ایشــان به من پیغام داد که ما یک 
سریالی ساختیم که همه زندگی مان را روی 
آن گذاشتیم ولی اجازه پخش نمی دهند. 
من سوال کردم، گفتند این اصلا چیز خوبی 
نیست. گفتم چرا خوب نیست؟ گفت دارد 
دوران دولت شما را به نقد می کشد. من اصلا 
این سریال را ندیده بودم و بعدا دیدم. این 
ســریال می گوید آن پنج ســالی که شما 
رئیس جمهور بودید، این یک دوره خرابی 
در تاریخ بوده است! گفتم پس حتما اجازه 
بدهید پخش شود زیرا زندگی اش را گذاشته 
است. گفتند اینقدر درآمد کسب می کند. 
گفتم دیگر چه بهتر، اجازه بدهید چهار تا 
فیلمساز داشته باشیم که یک پول حسابی 
داشته باشند تا کار فیلمســازی را توسعه 
بدهند و فیلم و سریال بسازند، 10 تا از اینها 
داشته باشیم نه اینکه کسانی باشند که دائما 
بخواهند از این بانــک وام بگیرند و آویزان 
این نهاد و آن نهاد بشــوند. اجــازه بدهید 
قدری آزاد باشند و بسازند که بعد هم آزاد و 

پخش شد.

محمود احمدی نژاد این بار در گفت و گویی 
درباره سینما و اشاره به سینمای قبل از 

انقلاب، توجه ها را به خود جلب کرده است

تحلیل  سینمای
 فردین  و  بهروز

 از      زبان   دکتر!

علی رستگار

مهلا جوادپور
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پیشنهاد کاربردی  و  رادیکال برای جوکر
بازیگران زن،  آیفون سیزده، سیالیت ذهن،  منچستریونایتد و قهرمان 

  سایت نگار

شکر یا رانت؟ فولادوند یا شکرآبی؟ اسفندقه یا قزوه؟
   بهاره افشاری، بازیگر سینما، تئاتر و تلویزیون که این روزها با نمایش »احتمالات« 
به نویسندگی و کارگردانی علی شــمس روی صحنه تالار چهارسو در مجموعه تئاتر 
شهر است در پاســخ به این ســوال که آیا با این حرف موافق است که انتخاب شدنش 
برای بازی در »احتمالات« در گام نخست به علت چهره  شناخته شده بودن و تاثیرش 
بر میزان فروش کار بوده اســت یا خیر، می گوید: »من فکر می کنم این گونه نیست. 
درواقع برخلاف شــما، فکر می کنم امروز، بازیگرانی بالاتر از ما، در درجاتی عالی تر، 
وقتی روی صحنه یا جلوی دوربینِ کاری می روند که کار خوبی نیست، باز هم آن کار 
دیده نمی شود. من به عنوان یک بازیگر قاطعانه می گویم و پایش هم می ایستم که در 
سینما، تئاتر و شــبکه نمایش خانگی، بازیگر، حتی بازیگر سوپراستار به هیچ عنوان، 
عامل فروش و دیده شدن کار نیست. ممکن اســت در حد دو روز، سه روز و... موجب 
ایجاد فضایی تبلیغاتی حول آن کار شــود اما نه بیشتر و اگر آن کار به لحاظ کیفی در 
جای درستی نباشد، تو، نمی توانی باعث فروش آن و دیده شدنش شوی. من معتقدم 
در ایران، چندین سال اســت که هیچ بازیگری دیگر به تنهایی این قدرت را ندارد که 

کاری را نجات دهد.« 
قاطعانه می گویم که در ســینما، تئاتر و شــبکه نمایش خانگی، بازیگر، حتی بازیگر 

سوپراستار به هیچ عنوان، عامل فروش و دیده شدن کار نیست.
افشاری با بیان این که »این شوخی بزرگی است که بگوییم اگر امروز سایت فروش بلیت 
را باز کردیم و به فاصله ۲۴ ساعت، بلیت چهار روزِ دو اجرایی تمام شد به خاطر من! یا 
این یا آن! بوده است«، ادامه می دهد: »نه! اصلا این گونه نیست. بحث من هم اصلا در 
مورد کار علی شمس نیست و این به نظرم در مورد هر کاری صادق است.« )خبرآنلاین (

   به گزارش ســینمانما به نقل از خبرفوری، گیتی معینی بازیگر باسابقه بابت اینکه 
ناگهان از یک سریال تلویزیونی کنار گذاشته شده و مادر بهاره رهنما جای او بازی کرده، 

از مهران مدیری ناراحت است.
گیتی معینی درباره دلخوری اش از مهران مدیری گفت: مــن هرگز آقای مدیری را 
نمی بخشم، من پنج روز تمام در ســرما کار کردم، آبان بود ولی نیاوران هوای بسیار 
سردی داشت. نقش مادر مهران غفوریان را بازی می کردم. با آن پا درد شدید چند قرص 

خوردم تا کسی حال بد من را نبیند.
او ادامه داد: دو، سه روز به ما تعطیلی دادند وگفتند با شما تماس می گیریم، چند روز 
گذشت دیدم کسی تماس نگرفت. یکی از همان بچه ها به من زنگ زد و گفت معینی 

می دانی جای تو، مادر بهاره رهنما را گذاشتند؟
از همین جا به آن خانم )پروین قائم مقامی( می گویم چگونه توانستی جای من بازی 
کنی؟ و من یک هفته تمام گریه کردم چون تعداد زیادی مســکن می خوردم تا درد 

زانویم سرکار مشخص نشود.

   پس از انتشار صحبت های محمود احمدی نژاد رئیس جمهور سابق ایران درباره  بهروز 
وثوقی، ناصر ملک مطیعی و بیک ایمانوردی )در صفحه 3 بخوانید(، حالا فرزند ســتاره  
ممنوع الکارِ سینمای بعد از انقلاب، متنی منتشر کرده است. امیر ملک مطیعی نوشته است:

جناب آقای محمود احمدی نژاد !
با سلام .چقدر خوشحال شدم که گفت وگوی شما را دیدم

چقدر خوشحال شدم که صحبت های جناب عالی را در مورد سینمای قبل از انقلاب و 
ستارگانش شنیدم ...

چقدر جالب ،که فیلم » قیصر« را دیده اید،همینطور»گوزنها« و »رضا موتوری« را ...
چقدر خوب که شما اسطوره سینمای ایران استاد »بهروز وثوقی« را دوست دارید.

چقدر عالی که از دیگر چهره های ماندگار سینما همچون زنده یادان
» محمدعلی فردین« و »رضا بیک ایمانوردی« نام بردید

و یاد کردید ...در یک مصاحبه دیگرتان هم دیدم که  در مورد موسیقی قبل از انقلاب 
فرموده بودید :

»داریوش« و »ستار« گوش می دادم !چقدر خوب !چقدر زیبا !چقدر منورالفکر !
سوالی که برای ما پیش می آید، این است که:

چرا در دوره ریاســت جمهوری خودتان حتی یکبار هم از هنرمندان قبل انقلاب نام 
نبردید؟!

هشت سال وقت داشتید تا از این هنرمندان دلشکسته یاد کنید !هشت سال فرصت 
داشتید تا برای ممنوع الکاری و مشکلاتشان اقدامی کنید !هشت سال زمان داشتید تا 
به وزیر ارشادتان بفرمایید تا از این هنرمندان ممنوع التصویر که یا خانه نشین شدند، یا 

مجبور به ترک وطن شدند و یا دق کردند تجلیل و تکریمی کند ...
اما هیچ کاری نکردید !هیچ اقدامی انجام ندادید چرا هیچ قدمی برنداشتید؟!

   به گزارش صبا، پس از پیام تسلیتی که خانه سینما برای درگذشت بکتاش آبتین 
شاعر و مستندساز منتشــر کرد و این پیام با انتقادهای زیادی مواجه شد، محمدرضا 

مویینی در اعتراض به این پیام و متن آن از سمت خود در خانه سینما استعفا کرد.
محمدرضا مویینی پیش از این مشاور هیات مدیره خانه سینما بود.

متن پیام خانه سینما بدین شرح بوده است:»به رغم واکسیناسیون گسترده و فروکش 
کردن امواج کرونا عضوی دیگر از هنرمندان خانه سینما با ابتلا به این بیماری مرموز 
جان سپرد، با تأسف بســیار اطلاع یافتیم بکتاش آبتین شاعر، نویسنده و مستندساز 

سینمای ایران چشم از جهان فروبست.
خانه سینما درگذشت بکتاش آبتین کارگردان ســینمای مستند ایران را به خانواده 
محترم ایشان، همکارانش در انجمن صنفی کارگردانان ســینمای مستند و تمامی 

سینماگران ایران تسلیت می گوید.«

   انجمن صنفی فیلمنامه نویســان ســینمای ایران در بیانیه ای حداقل دستمزد 
فیلمنامه نویسان عضو این صنف سینمایی را برای فیلم سینمایی، سریال تلویزیونی، 

تله فیلم و سریال رسانه  خانگی در سال ۱۴۰۱ اعلام کرد.
در این بیانیه حداقل دستمزد فیلمنامه نویسان در سال ۱۴۰۱ برای نگارش یک فیلم 
سینمایی ۲۰۰ میلیون تومان تعیین و سفارش شده تا نویسندگان حرفه ای دو تا سه 
برابر این عدد را با احتساب اختصاص ۵درصد از بودجه  فیلم، از سفارش دهنده مطالبه 
کنند و همینطور در نگارش فیلمنامه  سریال های تلویزیونی مبلغ ۵۰ میلیون تومان 
برای هر قسمت به عنوان رقم پایه اعلام می شود. برای نگارش تله فیلم پیشنهاد ما مبلغ 
پایه  ۱۰۰ میلیون تومان است. نگارش فیلمنامه  و در مورد  سریال های رسانه  خانگی 
مبلغ ۷۵ میلیون تومان برای هر قسمت به عنوان حداقل رقم قرارداد پیشنهاد می شود.

   طی هفته گذشته شاهد چند اظهارنظر جنجال برانگیز در حوزه قیمت شکر 
بوديم؛ نخست دبیر انجمن صنفی کارخانه های قند و شکر کل کشور از افزایش قیمت 
شــکر بر اثر حذف معافیت مالیاتی این کالای اســتراتژیک خبر داد و افزود: »وزارت 
بهداشت از این تصمیم دولت حمایت می کند چرا که معتقد است مصرف شکر برای 

مردم زیان بار است و مصرف کمتر آن در  کنترل دیابت و امثالهم اثرگذار است.«
پس از آن نیز زهرا عبداللهی مدیر کل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشــت عنوان کرد 
که مردم ایران بیش از میانگین جهانی شکر مصرف می کنند و بایستی با حذف یارانه و 

افزایش قیمت شکر، در جهت سلامت مردم گام برداریم.
به نظر می رسد افزایش قیمت شکر آن  هم در ماه های پایانی سال نتایج مخربی برای 
اقتصاد واحدهای صنفی مرتبط خواهد داشت چرا که عمده فروش واحدهای قنادی 

مربوط به عید نوروز خواهد بود. این وضعیت در یزد که از خاستگاه های معروف تولید 
شیرینی جات اســت نیز قطعاً تاثیرات نامطلوبی به همراه خواهد داشت به ویژه این 
که سنت خرید و استفاده از انواع شیرینی بین خانواده های یزدی از گذشته مرسوم 
بوده و اکنون شاید با این اتفاقات شاهد خارج شدن این کالا نیز از سفره مواد غذایی 

مردم باشیم.
سید علی آسایش رئیس اتحادیه قنادان و شیرینی فروشان یزد نیز در گفت وگو با ایسنا 
و در واکنش به اظهارنظرهای اخیر در خصوص شکر گفت: آنچه برای مردم ضرر دارد؛ 
فساد، رانت و دروغگویی است چرا که شکر هم مانند دیگر موادغذایی از لازمه های رشد 
انسان است ولی متاسفانه با تصمیم گیری های اخیر، شــیرینی نیز مانند بسیاری از 
مواد غذایی دیگر به یک کالای لوکس و دور از دسترس اغلب مردم تبدیل خواهد شد.

وی با بیان این که متاسفانه طی دو هفته  گذشته شــاهد افزایش نرخ شکر به صورت 
روزانه و از هر کیلو ۱۲۵۰۰ تومان به ۱۶۰۰۰ تومان هســتیم، عدم عرضه این کالا از 

سوی تولیدکنندگان را دیگر مشکل این فعالان صنف خواند.

   مشرق نیوز نوشت: زمستان سال ۱3۵۰ ســردتر از همیشه بود. چنین سرمایی 
را ایرانی ها در سال ۱3۴۲ نیز تجربه کرده بودند، اما این کجا و آن کجا! از اوایل بهمن، 
بارش برف شروع شد و حدود دو هفته در سراسر مناطق شمالی و مرکزی و غربی ایران 
ادامه داشت و داستانی شروع شد که روزنامه اطلاعات تیتر زد: »خدایا برف بس است!« 
و روزنامه های دیگر تیتر زدند: »٢٠٠ قریه در برف مدفون شد« و وضعیت این طوری 
بود: »در بعضی شهرها تا 3۶ ساعت بارید و در تمام مناطق روستایی شمال غرب تا مرکز 
ایران به ارتفاع 3 متر و در برخی نقاط جنوبی تر ارتفاع آن به ۸ متر رسید. دمای زنجان 
به ۲۴ درجه زیر صفر و دمای شهرکرد به ۲۷ درجه زیر صفر رسید. دمای فیروزکوه به 

منفی 3۶ و خراسان نیز به منفی 3۷ درجه رسید.«
مردم آن روزگاران می گفتند »سرمای سیبری« آمده و برف را »دیو سپید« لقب داده 
بودند و می گفتند »سرمای استخوان سوز« همین است و مشهور شده بود که »آب را 
روی زمین بریزی، نرسیده به زمین یخ می بندد«! درباره برف و بوران زمستان ۱3۵۰ 
شمسی آن موقع اطلاع رسانی کامل و دقیقی انجام نشد، اما بعدها تحقیقات مفصل تری 
صورت گرفت و بنا به گزارش های نشریات در آن سال، تعداد کشته ها بیش از ۴ هزار 
نفر برآورد شد. همچنین برآورد شده است که آن ســال بر اثر مدفون شدن زیر برف و 
احتمالا جان باختن ساکنان، تعدادی از روستاهای ایران از روی نقشه پاک شدند؛ »این 
روستاها در استان های مختلف بودند و به نظر می آید که همان  سال ساکنان و روستا 
از بین رفته باشند چون روستاها کوهستانی بودند و چندان نام و نشانی از آنها نمانده 
است. به ویژه آنکه برف در برخی مناطق، بســیار سنگین بود و دیر آب می شد؛ به طور 
مثال برف در برخی گردنه های صعب العبور تا ماه اردیبهشت و خرداد سال بعد هم هنوز 

باقی مانده و آب نشده بود.«

   مرتضی امیری اسفندقه ـ شاعر ـ در مراسم تودیع و معارفه مدیر دفتر شعر، موسیقی 
و ترانه صداوسیما درباره حمایت این سازمان از نوازندگان خیابانی خطاب به علیرضا 
قزوه گفت: از شما می خواهم که اســتعدادهای موسیقی کنار خیابان را شناسایی و از 
آنها استفاده کنید. چه خوب می شــود اگر این نوازندگان از قلب خیابان به تلویزیون 
بیایند. چه بهتر بود خیابانی که گشت نیرو انتظامی دارد نوازندگان خیابانی هم داشته 
باشد. ای کاش بتوان این نغمه های سرگردان و مقامات گمنام را شناسایی کرد. درست 
است که باید موسیقی خیابانی داشته باشــیم و باید هم همین گونه باشد ولی باید از 
آنها حمایت شود. او ادامه می دهد: اجازه ندهید این سنتورها کنار خیابان گدایی کنند. 
این دخترها که کنار خیابان سرشان پایین است و نمی خواهند چهره شان دیده شود را 
حمایت کنید. چرا نباید چهره شان پخش شود؟ مطمئنم علیرضا قزوه می تواند کاری 
برای ترانه های مادری و لالایی ها انجام دهد. لالایی نه صدای مرد است و نه صدای زن، 

ملکوتی مادر است.
وحید جلیلی ـ قائم مقام رئیس سازمان صداوسیما در امور فرهنگی و دبیر ستاد تحول 
در این سازمان ـ ضمن بیان جملاتی در وصف شــعر و شخصیت قزوه ادامه داد: آقای 
قزوه اکنون دیگر روز است و فریاد و راه و شما. قطعا این میزها و مسئولیت ها برای امثال 
شما که شهدا و جبهه را دیده اید خیلی ناچیزتر از این است که به آنها دل ببندید و قطعا 
انگیزه شما این است که باری از دوش مظلومان بردارید. امیدوارم از همه ظرفیت های 

موسیقی استفاده کنید.

   صراط نوشت: وقت گذراندن در اینســتاگرام اصلا برای شما ارزان تمام نمی شود 
و دیدن ویدئوها، پخش های زنده، تصاویر و ... در اینســتاگرام بســته داده های تلفن 
شما را نه تنها مصرف می کند که می بلعد. البته دیدن تصاویر آن قدر اینترنت مصرف 
نمی کند. به طور کلی، مشاهده ۴۰ عکس در اینستاگرام حدود یک مگابایت اینترنت 
مصرف می کند، اما بیشترین حجم مصرفی اینترنت، با بارگذاری عکس، ویدئو، لایو و 
مشاهده ویدئو از بین می رود. بررسی ها نشان می دهد به طور میانگین میزان مصرف 
اینترنت هنگام استفاده از شبکه اجتماعی اینستاگرام این گونه است که هر ۵ دقیقه در 

اینستاگرام حدود ۷۰ مگابایت اینترنت شما مصرف می شود.

    يک زوج بازيگر سینما و تلويزيون)حديث فولادوند و رامبد شکرآبی( بعد 
از سال ها زندگی مشترک از هم جدا شدند. خانم بازیگر با انتشار ویدئویی در پیج 
شخصی اش رسما خبر جدایی اش را تایید کرد و نوشت: »شروع دوباره...«. او ضمن آنفالو 
کردن همسر سابقش تمامی عکس های مشترک شان را از صفحه خود پاک کرده است. 
اما در پیج  آقای بازیگر هنوز عکس های همسر سابقش وجود دارد. در ادامه از راهکار های 
اصولی این اتفاقات تلخ به دیگران و این که واکنش خانم بازیگر به این ماجرا درســت 
بوده یا آقای بازیگر، خواهیم گفت. اطلاع دادن خبر طلاق و شکست در زندگی مشترک 
به دیگران بسیار سخت اســت و واکنش های اطرافیان هم غیرقابل پیش بینی است. 
قبل از اطلاع دادن این مسئله به اطرافیان ابتدا باید خود را آماده کنید که تا چه حد و 
چه کسانی باید از مسئله طلاق شما مطلع شوند. اصلا دنبال بازگو کردن ریز جزئیات 
نباشید و قرار نیست دیگران را برای تصمیم خود کاملا قانع کنید. در ضمن، اصلا لازم 
نیست که همکاران و کسانی که هیچ مراوده ای با آن ها ندارید، از طلاق شما آگاه شوند. 
همکارانی که احساس نزدیکی و صمیمیت بیشــتری با آن ها دارید، بهتر است مطلع 
شوند، چون می توانند به شما آرامش دهند و کنار شما باشند. در هر صورت خودتان 
تشخیص می دهید که برای چه کسانی مسئله تان را عنوان کنید، اما قرار هم نیست که 
تمام هم و غم شما پنهان کردن طلاق تان باشد. شما با همسرتان نتوانستید ادامه دهید 

بنا به صد ها دلیل شخصی خودتان و قرار نیست احساس گناه به شما دست بدهد.
هنگام مطرح کردن طلاق خود اصلا قرار نیست همسر سابق تان را مقصر جلوه دهید و 
توهین و ناسزا بگویید. به دیگران هم اجازه توهین به وی را ندهید. خیلی کوتاه بگویید 
متاسفانه ما نتوانستیم با هم زندگی کنیم و دیگر جدا شدیم و بهتر است درباره او حرفی 
زده نشود. شما با همسرتان ممکن است در صفحه شخصی اینستاگرام خود عکس های 
دونفری داشته باشید. این که با این عکس ها چه کنید به نظر خودتان بستگی دارد. بین 
هنرمندان این گونه جا افتاده که با حذف عکس همســر از صفحه اینستاگرام خود به 
سرعت دیگران از طلاق آن ها مطلع می شوند. مردم عادی ممکن است آن قدر سرعت به 
خرج ندهند، اما به هر حال نگه داشتن عکس فردی که دیگر نسبتی با او ندارید، منطقی 
به نظر نمی رسد. همانطور که آلبوم عروسی را نگه نمی دارید، همانطور که اسم ایشان به 

عنوان همسرتان دیگر در شناسنامه تان نیست. )منبع: زندگی سلام(

   سومین قسمت فصل دوم جوکر هم نسبتا 
موفق بود و حالا این رئالیتی شو یک سروشکلی 
پیدا کرده است و مســئله خنداندن کم کم از 
لودگی و لوس بازی و تعریف جوک فاصله گرفته 
است . و این اتفاق بســیار خوبی است. یکی از 
دوســتان ایده جوکر با بازیگران خانم را مطرح 
کرد. این ایده احتمالا به ســر سازندگان جوکر 
هم خطور کرده اما خب شاید ایده بیش از حد 
رادیکالی با توجه به شــرایط فرهنگی حاکم بر 
کشور محسوب شود. به هرحال ذهن دوستان 
پر کشید به این سمت که هشت چهره متخصص 
طنــازی از میان خانم ها چگونــه پیدا کنیم. و 
خب دســت آخر دیدیم اتفاقا کم هم نیستند: 
 ویشــكا آســایش،  فلامک جنیدی،  شــقایق 

دهقان، مرجانه گلچیــن،  مریم امیرجلالی )!(، 
 شــیرین یزدانبخش،  ســحر ولدبیگی،  سحر 
زکریا )زکریای قدیم نه زکریای همیشه شاکی 
و عصبانی این روزها(،  ســحر جعفری جوزانی، 
 گوهر خیراندیــش،  بهنوش بختیــاری، بهاره 
رهنما،  اندیشه فولادوند، سیما تیرانداز و... برای 
دو سه قسمت جوکر چهره مطرح وجود دارد. از 

آن لحاظ کم و کسری نیست. 
  یکی از دوستان تعریف می کرد که به ملاقات 
مدیر یکی از هلدینگ های بزرگ )خیلی بزرگ( 
رفته و روی میــز پذیرایی اتــاق کار این مدیر 
گرامی،  بیش از ده آیفون پرومکس ۱3 گذاشته 

شده بود که به مهمانان هدیه داده می شدند. 
  یکی از گزارشــگرهای روزنامه،  که اسمش 

را محفــوظ نگاه مــی دارم قــدرت عجیبی در 
فراموشــی نام ها و اســامی دارد،  و از آن بدتر و 
عجیب تر تبدیل آن نام ها به عبارت هایی متفاوت 
و کاملا دور از ذهن که در مکانیسم خاص فکری 
ایشان شکل می گیرند. پریروز در مورد گزارش 
لیدر خشن تیم مسجد ســلیمان حرف زدیم و 
یک ســاعت بعد گفت که گزارش رفســنجانی 
به دســتتان رســید؟  و ما حیران کــه گزارش 
رفســنجانی دیگر چیســت؟ که خب مشخص 
شد اسم نفت مسجد ســلیمان در ذهن ایشان 
با تیم مس کرمان،  درهم آمیخته شــده )حتی 
مس رفســنجان هم نه!( و خروجی این ذهنیت 
پیچیده کلمه رفسنجانی بوده! سیالیت ذهن در 

منتهی الیه خود. 
  بازی منچستریونایتد و اســتون ویلا چقدر 
زیبا بود. چقدر پرهیجان بود. شاگردان استیون 
جرارد شایســته پیروزی در این بازی بودند اما 

شانس با آنها یار نبود. 
  برنده نشدن در گلدن گلوب توسط فرهادی 
را نباید با کلمه ناکامی توصیف کرد. مســابقات 
کشتی نیست که. قرار نیست هر فیلم خوب برنده 
جوایز شود. فیلم ماشین من را بران فیلم بسیار 
خوبی است و با سزاواری برنده جایزه گلدن گلوب 
شد. قهرمان هم چه جایزه ببرد و چه نه،  همان 
کاندیدا شدنش نشــانه ای بر تایید کیفیت این 
فیلم اصغر فرهادی است. این ماجرا احتمالا در 
اسکار هم تکرار خواهد شد. هرچه هست به نظر 
من قهرمــان در کنار درباره الــی و جدایی نادر 
از ســیمین بهترین دستاورد ســینمایی اصغر 

فرهادی محسوب می شود. 

 واگویه های انتظار
ای دل/  به سردمهری دوران صبور باش

کز پی رسد بهار
چو پايیز/ بگذرد

 دستور زبان عشق
 بیخود شده ام

لیکن
 مولانا    رهی معیری  بیخودتر ازين خواهم...

در همان شش هفت سالگی دیگر یک پرسپولیسی 
دو آتشــه بودم. عمویم مرا به ورزشگاه یکصد هزار 
نفری مي برد و یادم هســت آن همهمه دیوانه واری 
که وقتی برای اولین بار از راهروهای ورزشــگاه در 
حرکت بودم، شنیدم و آ ن نمای دلپذیر چمن سبز 
زیر آفتاب. برایم یک بهشــت حقیقی بود. کامل و 
پرفکت. البته وقتی زمســتان های سگ ســوز این 
ورزشگاه را کشف کردم کمی از شیفتگی ام کاسته 
شد. آن هیجان اولین ملاقات با ورزشگاه یکصدهزار 
نفری هرگز از خاطرم بیــرون نمی رود . بازی فینال 
جوانان آســیا در ســال ۱3۵۶،  بازی پرسپولیس 
و هما در پاییز همین ســال  و بازی هــای تیم ملی 
مقابــل کویت و کره جنوبــی و اســترالیا در بهار و 
تابستان ۵۶، بازی هایی بودند که برای دیدنشان به 
ورزشگاه یکصد هزار نفری رفته بودیم و یادم است 
که در مسابقات تیم ملی مادر و خاله ام هم همراه ما 
بودند. با پتو و فلاســک چای و سیب و خیار. همان 
دوران عمویم راه امجدیه را هم به من شناســاند و 
مرا برای دیدن بازی های پاس که عمده ترین رقیب 
پرســپولیس بود، به امجدیه مي برد و یادم اســت 
شگفتی ام از اولین ملاقات با شــاگردان حسن آقا 
حبیبی. همه به ترتیب قد و در یک صف مرتب وارد 
زمین شدند و بعد از تعظیم به تماشاگرها همچون 
گروهی ســرباز آبدیده و آماده جنگ بازی را شروع 

کردند. کازرانی و حقیقیان و فرکی و قفلساز و...
 بعدها در دهه شصت هم رفتن به آزادی از مهم ترین 
تفریحات ما بــود. اما کم کم یــک رقیب جدی در 
گوشه قلب من براي خودش پیدا کرد. از یک سنی 

شاید ۱3 سالگی با پیچاندن خانه، و با یک پیاده روی 
۴۰ دقیقه ای،   تنهایــی مي رفتم امجدیــه و پیاده 
برمی گشتم. قسمت مورد علاقه ام ضلع شرقی بود، 
 روبه رو ی جایگاه که خب مال پرسپولیسی ها بود اما 
جذابیتش چیز دیگری بود. وقتی به بالاترین نقطه 
این قسمت مي رسیدی،  آن بالای بالا مي توانستی 
هم زمین شــماره دو را ببینی، هم استخر قهرمانی 
را. هیچ وقت فکر نمی کــردم آن تنهایی رفتن های 
امجدیه،  آن فوتبال های دم غروب و آن نمای افول 
خورشید در پشت اســتادیوم و سوز سردی که در 
زمســتان مثل خنجر به تن و بدنت مــي زد و آن 
زمین عموما گل آلود و تو که مي توانســتی صدای 
بازیکن ها را راحت بشنوی و فریادهای شرط بندها 
و چای فروش هــا و کری های طرفداران اســتقلال 
و پرســپولیس،  این گونه جزو بهتریــن خاطرات 
کودکی و نوجوانی ام قرار بگیرند و حسرت بخورم! 
 حتی تصاویر آن بازی ها هم در ذهنم شفاف شفاف 
هستند. روزی که پرسپولیس در جام حذفی هفت 
بر یک ژاندارمری را زد،  روزی که اســتقلال زیبای 
محمد صلاحی با شاهین صفر- صفر مساوی کرد، 
 روزی که ســعدآباد دو بر یک نیروی زمینی را برد، 
 همــه بازی هــای آرارات و گل حیرت انگیز ویگن 
کوائیان از کنار پرچم کرنر،   شــوت کاشــته رحیم 
یوسفی، شوت های بهتاش و ســانترهای زرینچه، 
 روزی که ملوان در فینال جام حذفی خیبر خرم آباد 
را دو بر صفر شکســت داد، دارایی و شــیوه رندانه 
بازی اش و تک گل های حاج خلیــل و مرفاوی،  آن 
شــاهین زیبای عمونصی و ضربه ســرهای باوی و 

قیچی هــای پازوکــی و فرصت طلبی های مرتضی 
یکه، آهنگران اکباتان و کامل انجینی تهرانجوان و 
تیم های امیرحاج رضایی از سعدآباد تا گسترش... در 
تمام دوران راهنمایی و دبیرستان این پیاده روی ها 
به سمت امجدیه جزو برنامه های هفتگی ام بود. تنها 
مي رفتم یک گوشه ای مي نشستم و اگر بازی خیلی 
هیجان انگیــز نبود، دور ورزشــگاه مي چرخیدم و 
سیاحت مي کردم. غریبانه بود اما خیلی راحت بودم. 
البته بزرگ ترین معضل امجدیه زیبا، حضور فعال 
گروهی بچه باز بود که خب  خطر مهمی محســوب 
نمی شدند و ردشان را از چند متری و با همان جمله 
دوم مي توانســتی تشــخیص بدهی. امجدیه واقعا 
سحر و افســون خودش را داشت، با آزادی متفاوت 
بود،  شکوه دیوانه وار ورزشــگاه یکصدهزار نفری را 
نداشــت اما کاری مي کرد که بهش معتاد بشوی و 
احساس راحتی و صمیمیت کنی. و خب بعد از آن 
بازی جنجالی پرسپولیس و پاس در سال ۱3۶۷ و 
3۵ هزار جمعیتی که به امجدیه هجوم آوردند و بعد 
به خیابان ها ریختند، در امجدیه به روي تماشاگران 
دیگر بسته شــد. وقتی بعدها،  سی سال بعد کتاب 
حمیدرضا صدر پسرکی روی سکو را خواندم، دیدم 
که صدر هم دو دهه قبل از من به افســون امجدیه 

دچار شده بود. 
تهران دهه شصت تهران عجیبی بود. در سکوت،  در 
خلأ... برایم همیشه پیچیده شده در آن غروب های 
سربی رنگ تداعی مي شــود. تهران معصوم. تهران 
طفلی. چه مردمان خوبی بودند. یک دهه بعد این 

معصومیت به پایان رسیده بود. 
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جادوی ضلع شرقی امجدیه 
در اين روايت ها آد م های مهم وجود ندارند اما اتفاقات مهمی ممکن است روی بدهند

فیلــم Sidewalls با نریشــن مارتیــن بر روی 
صحنه هایی از شهر و ساختمان ها شروع می شود. 

مرد می گوید:
»بوینس آیرس به طرز معیــوب و کنترل ناپذیری 
در حال رشــده. یه شــهر پرجمعیت تو یه کشور 
کم جمعیت. شــهری کــه توش ســاختمون ها 
مستبدانه سر به فلک می کشن. کنار یه ساختمون 
بلند، یه ســاختمون کوتاهه. کنار یه ساختمون به 
سبک فرانسوی، ســاختمونیه که بی هیچ سبکی 
ســاخته شــده. احتمالا این بی نظمی و اختلال 
می تونه بیانگر خود ما هم باشه. این بی نظمی ها هم 
توی ظاهر ساختمون ها دیده مي شه و هم در اخلاق 
مردم. در ساختن این ســاختمون ها هیچ منطقی 
به کار نرفته. این نشــون می ده که طراحی شــون 
ایراد داشته. درست مثل زندگی ما. ما نمی دونیم 
که می خوایم چه جور زندگی ای داشــته باشــیم. 
ساختمون ها رو دارن کوچیک می کنن تا جا برای 
درست کردن ساختمون های دیگه باز بشه. منظره 
و میزان روشــنایی خونه، هیچ وقت اونجوری که 
بهمون وعده می دن نیســت. آخه کدوم نابغه ای 
جلوی رودخونه  شهرش رو با ساختمون ها می بنده 

و آسمون رو با کابل و سیم می پوشونه؟

من فهمیدم که جدایی، دعوای خانوادگی، کمبود 
ارتباطــات، بی میلــی، بی عاطفگی، افســردگی، 
خودکشی، مشکلات روانی، حملات عصبی، چاقی، 
ناآرامی، ناامنی، مالیخولیا، استرس و سبک زندگی 
بدون تحرک، چیزهایی هســتن کــه معمارها و 
سازنده های ساختمون ها تو کارهاشون مد نظر قرار 
می دن. من همه این مرض ها رو دارم؛ غیر از میل 
به خودکشــی.« این حرف ها و توصیفات برایتان 
آشنا نیســت؟ بوینس آیرس شــما را به یاد تهران 
نمی اندازد؟ گاهی با دیدن بعضی ســاختمان های 
شهر از خودم مي پرسم یعنی معمار این بنا بویی از 
سلیقه برده؟ شده کمی دورتر بایستد، زل بزند به 
دست ساخته زشت و معیوبش و از خود بپرسد: »این 

چه کثافتیه که ساختم؟«
به صورت ناخواســته ای در یکی از این کانال های 
فروش ویلا در شــمال کشور عضو شــده ام. اول 
خواســتم با حالتی محکم و آزرده از کانال خارج 
شوم، اما دیدم دارم با کنجکاوی عکس ها را تماشا 
مي کنم و توضیحــات را مي خوانم. پــس ماندم. 
احتمالًا آن ۱۸۴ هزار نفر دیگر هم به همین علت 
مانده بودند؛ کنجکاوی. اکثراً ویلاهای جعبه کفشیِ 
زشت و بی ســلیقه ای در زمینی بی درخت بودند. 

بدیهی اســت کــه درختــان جنگل را بــه قصد 
ســاختن همین جعبه کفش هــای بدمنظره قلع 
و قمع کرده انــد. آلونک های افســرده کننده ای با 
حیاط های کوچک لخت پوشــیده شــده با چمن 
مصنوعی. کثافت مطلقی به ارزش دســت کم یک 

و نیم میلیارد.
با خواندن توضیحــات این کانــال فهمیده ام هر 
ســاختمانی که ستون های ســفید و اندکی رنگ 
طلایــی دارد، لاکچری نامیده مي شــود. آن مثلًا 
لاکچری هــای کم پنجره بی ســلیقه با لامپ های 
مهتابــی و کاغذ دیواری های قهوه ای گلدارشــان 
هم به شکل دیگری افســرده کننده اند. نه نوری، 
نه درختی، نه بوته ای، نه گلی. بی هیچ نشــانه ای 
از سبزی طبیعت. بی هیچ اثری از روح هنری یک 

معمار هنرمند. 
هیچ وقت شــک کرده اید کــه شــاید ماموریت 
بسازبفروش های کج سلیقه این است که آدم ها را 
افسرده و دلزده از زیســتن کنند؟ دل تان بناهای 
پرروح هنرمندانه، پنجره های بزرگ و سخاوتمند، 
حیاط های ســبز و پرگل، دالان هــای پر رمز و راز 
و چشــم اندازی جز ســاختمان معیوب همسایه 

روبه رویی نمی خواهد؟

  ستون فقرات             آنالی اکبری

زشت!



 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری
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قیمت خودروهای کارکرده کرمان موتور )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت محصولات چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای روز)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

حجم موتور مدل  قیمت ردیف

5

6

7

770 میلیون

160 میلیون

950 میلیون

145 میلیون

180 میلیون

200 میلیون

2000

1300

1600

1500

1500

2000

کیا سراتو مدل 96

پراید 111 مدل 97

سیتروئن C3 مدل 98

تیبا هاچ بک مدل 95

کوییک مدل 98

زانتیا مدل 86

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5

6

395 میلیون

695 میلیون

440 میلیون

485 میلیون

415 میلیون

255 میلیون

500 میلیون

810 میلیون

720 میلیون

445 میلیون

485 میلیون

550 میلیون

ساندرو استپ وی مدل 95

نیسان ماکسیما مدل 89

رنو مگان مدل 91

نیسان رونیز مدل 83

برلیانس کراس مدل 97

برلیانس H230 مدل 96

مزدا 3 مدل 89

مزدا 3 نیو مدل 95

مزدا 3 هاچ بک مدل 90

بسترن B50 اف مدل 95

بسترن B30 مدل 97

لندمارک V7 مدل 95

1600

3000

2000

2400

1600

1500

2000

2000

2000

1800

1600

2400

هیوندای اکسنت مدل 97

جک S5 مدل 95

هیوندای i20 مدل 96

لیفان X60 مدل 97

لیفان 820 مدل 96

هیوندای i10 مدل 96

765 میلیون

645 میلیون

750 میلیون

415 میلیون

550 میلیون

540 میلیون

1600

2000

1400

1800

2400

1200

قیمت خودروهای کارکرده بهمن موتور )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای کارکرده پارس خودرو )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای کارکرده سایپا    )قیمت ها بر حسب تومان(

1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5
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1

2

3

4

5

6

1

2

3

4

5
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معرفینسخرالیآی20

مسابقات رالی قهرمانی جهان وارد عصر الکتریکی شده و هیوندای موتور اسپرت 
نیز در آستانه شروع فصل جدید مسابقات از محصول مسابقه ای خود برای سال 
 i20 2022 رونمایی کرده است. به گزارش پدال، خودروی جدید کره ای ها با نام
ان رالی وان ادیشن شناخته می شود و برای استفاده از قوای محرکه در فرایندی 
کاملًا جدید توسعه یافته است. پیشــرانه الکتریکی و جدید ۱00 کیلوواتی این 
خودرو با یک نیروگاه ۱.۶ لیتری توربوی بنزینی همکاری خواهد کرد. این پیشرانه 
درون سوز تنها بخشی است که از مدل مســابقه ای سال 202۱ به عاریت گرفته 
شده و باقی بخش ها کاملًا جدید هستند. پیشــرانه الکتریکی محصول شرکت 
کریسیل الکتریکس بوده و قدرت ۱۳۴ اسبی آن باعث می شود خروجی ترکیبی 
خودروی مورد بحث به حدود ۵00 اسب بخار برسد. رانندگان در مسابقه باید از 
بوســت الکتریکی در هر مرحله از رالی استفاده کنند. انرژی مدنظر هم از طریق 
ترمزهای احیا شونده به باتری بازخواهد گشت. این افزایش قدرت موقتی با فشار 
پدال گاز قابل استفاده بوده و همچون گذشته خودروها دارای سیستم چهار چرخ 
محرک هستند. درســت همانند دیگر خودروهای رالی ۱، محصول مسابقه ای 

هیوندای در فصل 2022 از گیربکس پنج سرعته ساده تر استفاده خواهد کرد.

معرفیهاوالکولداگ

اسم این شاسی بلند کول داگ است. قبلًا آن را با نام ایکس داگ می شناختیم. 
یکی از خاص ترین محصولات هــاوال که پیش تر در قالب یک کانســپت در 
نمایشگاه شانگهاي رونمایی شــده بود. بعد از مراسم معرفی، هاوال به منظور 
بازدید مشــتریان تعدادی از این خودرو را در نمایندگی های فروش قرار داد. 
نســخه تولیدی که اکنون به اسم کول  داگ شناخته می شــود، از نظر کلیت 
طراحی تفاوت خاصی با نسخه اولیه یعنی ایکس داگ ندارد اما در  بسیاری از 

جزئیات دستخوش تغییر شده است. 
این تغییرات شــامل، ســپرهای جدید، گلگیرها، چراغ های جلو، جلوپنجره، 
کاپوت و زوایای روی بدنه هســتند. همچنین به نظر می رسد آینه ها نیز کمی 
فرق کرده اند و با قابلیت جابه جایی در نظر گرفته شده اند. یکی از جزئیات جالب 
در طراحی این خودرو محفظه چراغ سوم است که در یک غلاف کشویی دوبل 
بالای شیشه عقب قرار گرفته است. درواقع شیشــه عقب عجیب ترین بخش 
گرافیک بصری کول داگ به حساب می آید. البته سایر قسمت های عقب نیز به 
همین اندازه عجیب هستند، از در گرفته تا چراغ ها. هاوال کول  داگ مجهز به 
یک پیشرانه ۱.۵ لیتری توربوشارژ است که ۱8۴ اسب بخار قدرت دارد. سرعت 

نهایی آن ۱7۵ کیلومتر برساعت خواهد بود.

   نیشترمز
   چهارچرخ

100 اتومبیل برتر تاریخ )44(
تلاش جگوار برای بازسازی دی تایپ افسانه ای به تولید 
خودروی اف تایپ پروژه 7 انجامید؛ انگلیسی اسپرتی که 

تولیدش به تنها 250 دستگاه محدود شد

جگوار در سال 20۱۴ و به منظور جشــن گرفتن هفت پیروزی در مسابقات 
لمانز، رودستری به نام جگوار اف تایپ پروژه 7 را معرفی کرد که طراحی اش 
برگرفته از اف تایپ کــروک بود  اما اگر کمی به ظاهر خــودرو نگاه کنید، یاد 
جگوار دی تایپ مســابقات لمانز می افتید. حتی رنگ آبــی آن یادآور همین 
نسخه قدیمی اســت که در بین ســال های ۱۹۵۴ تا ۱۹۵7 به تعداد بسیار 
محدود ساخته شده است، دی تایپ در سال هاي ۵۵، ۵۶ و ۵7 توانست قهرمان 

مسابقات 2۴ ساعته لمانز شود.
تغییرات کلیدی طراحی بیرونی که باز هم از خودروهای مســابقه ای قدیمی 
جگوار الهام گرفته شده است، عبارت اند از: برآمدگی پشت سر راننده، اضافه 
شدن اجزای فیبرکربنی، شکاف های جدید، رکاب های جانبی، اسپویلر جدید 
عقب، دیفیوزر عقب، کاهش طول شیشــه جلو و عوض شــدن سپر جلو. در 
داخل هم صندلی های مســابقه ای کامپوزیتی و کلاه ایمنیِ سفارشیِ پروژه 

7 به چشم می خورد.
این خودروی تمام آلومینیومی از همــان موتور ۵ لیتری V8 جگوار اف تایپ 
استفاده می کند اما قدرت و گشتاور آن ۵۵ واحد افزایش یافته؛ یعنی به ترتیب 
به ۵۵0 اسب بخار و ۶80 نیوتن متر رسیده است. این امر باعث شد تا پروژه 7 
در زمان تولید خود تبدیل به قوی ترین جگوار سری اف شود. قدرت تولید شده 
توسط این موتورِ 8 سیلندر از طریق جعبه دنده 8 سرعته کوییک شیفت جگوار 
به چرخ های عقب منتقل می شود. از دیگر ویژگی های این خودرو جریان آزاد 
سیستم اگزوز و دیفرانسیل فعال الکترونیکی می باشد. همچنین این خودرو 
۱0 میلی متر از سطح زمین، ارتفاع کمتری دارد.با تمام این اوصاف جگوار ادعا 
می کرد شتاب صفر تا ۱00 کیلومتر این خودرو حدود ۴.۱ ثانیه و شتاب 80 
تا ۱20 کیلومتر این خودرو هم تنها 2.۴ ثانیه است. باید بدانید نهایت سرعت 

این خودرو، در ۳00 کیلومتر بر ساعت محدود شده است.
قیمت جگوار اف تایپ پروژه 7 در زمان ورود به بازار در ســال 20۱۵، برابر با 
2۳0 هزار دلار بود که آن را در زمره یکی از گران قیمت ترین رودســترها قرار 
می داد اما اگر الان قرار باشد که با این بودجه به بازار خودرو برویم، چه چیزی 
را انتخاب می کنیم؟ خوشــبختانه طیف وسیعی از گزینه ها در بازار حاضرند. 
اگر ایتالیایی دوســت دارید، لامبورگینی هوراکان ایوو اســپایدر قیمت پایه 
2۳0 هزار دلاری دارد. حتی می توانید ۱2 هزار دلار پس انداز کنید و افتخار 
فراری باز بودن را با خرید روما کســب کنید. در بین خودروهای انگلیسی نیز 
 GT گزینه های به مراتب بهتری برای خرید وجــود دارند. مثلًا چرا مک لارن
نخریم که با پیشرانه ۶۱2 اســب بخاری خود به راحتی جگوار پروژه 7 را در 
بزرگراه می بلعد؟! در بین نمایندگان آلمان، این گران ترین نسخه پورشه ۹۱۱ 
توربوی کابریولت با 208 هزار دلار قیمت است که توجه را جلب می کرد. در 
نهایت اگر به شما برنمی خورد و احساس سرافکندگی نمی کنید که دارید بیش 
از 200 هزار دلار برای یک »نیســان« هزینه می کنید، نیسان GTR نیسمو، 
با لقب سلطان شتاب، در خدمت شماست. با ۶00 اسب بخار نیروی خالص و 

البته قیمت 2۱0 هزار دلاری.

لاچ
م ک

نی

طرحفروشفوقالعادهسایپا

گروه خودروسازی سایپا شرایط فروش فوق العاده جدید شش محصول خود را 
اعلام کرد. این طرح فروش از ساعت 8 صبح روز پنجشنبه 2۳ دی ماه آغاز و به 
مدت دو روز به صورت شبانه روزی ادامه خواهد داشت. سایپا در این طرح فروش 
 ،M۱۳ تیبا 2، وانت ۱۵۱ با موتور ،R فوق العاده شش محصول کوییک، کوییک
کوییک پلاس با گیربکس اتوماتیک، ساینا با رینگ فولادی را عرضه کرده است. 
لازم به ذکر است که پیش از اعلام اسامی منتخبان، مشتری هیچگونه وجهی 
واریز نخواهد کرد و شرایط اخذ چک برای خرید محصولات شرکت سایپا حذف 
شده است. مشتریان منتخب در قرعه کشی تا سه روز پس از اعلام نتایج فرصت 

دارند تا بهای مصوب خودرو ثبت نامی خود را واریز کنند. 

     داشبورد

مرسدسازبیمرعقبافتاد

ب.ام.و رســماً پرفروش ترین برند لوکس 202۱ در ایالات متحده شــد. تسلا در 
جایگاه بعدی قرار دارد. از ماه ژانویه تا دسامبر ســال 202۱، ب.ام.و حدود ۳۳۶ 
هزار و ۶۴۴ دستگاه خودرو را در سراسر ایالات متحده به فروش رساند. این رقم 
حدود 2۱ درصد بیشــتر از فروش ضعیف ســال قبلی )2020( است. البته تاج 
پادشــاهی برای مدت زیادی نزد ب.ام.و باقی نمی ماند. به گزارش خودروبانک، 
تســلا با فروش ۳۱۳ هزار و ۴00 دســتگاه خودرو در ســال 202۱ توانست در 
جایگاه دوم پرفروش تریــن برند لوکس آمریکا قرار گیــرد. با اینکه اختلاف نظر 
روی لوکس بودن ماشین های تسلا از جمله مدل های ۳ و Y وجود دارد، ولی این 
برند به رقیب سرسختی برای کمپانی آلمانی تبدیل شده است. پس از ب.ام.و و 
تسلا برند لکسوس با فروش ۳0۴ هزار و ۴7۵ دستگاه به مقام سوم رسیده است. 
البته بخشی از این موفقیت چشمگیر لکســوس به افزایش 2۵ درصدی فروش 
خودروهای هیبریدی مربوط می شــود. در مقایســه با برندهای ب.ام.و، تسلا و 
لکسوس، مرسدس بنز سال چندان عالی را پشت سر نگذاشته است. این کمپانی 
آلمانی با فروش 27۶ هزار و ۱02 دستگاه به افزایش ناچیز 0.۴ درصدی نسبت به 
سال 2020 دست پیدا کرده و در ردیف چهارم لیست پرفروش ترین خودروهای 

لوکس آمریکا نشسته است.

      دنده معکوس

ســیدمحمدرضا دادگستر| شــعبه بریتانیا  کمپین 
جالبی را در سال گذشــته میلادی به راه انداخت. تقریباً 
محال بود که شما گشتی در شــهرهای بزرگ این کشور 
مثل لندن و منچســتر بزنید و چشم تان به عکس بزرگی 
از ساندروی جدید با این عنوان نیفتد که با 7 هزار و ۹۹۵ 
پوند، ارزان ترین خودروی صفر بازار اســت! حالا که وارد 
سال 2022 شدیم، کارنامه داچیا ساندرو هم آمده که نشان 
می دهد ارزان ترین خودروی صفــر، نه تنها در بریتانیا که 
در دیگر بازارهای اروپا نیز ســربلند بوده است. ساندرو در 
اسپانیا سومین خودروی پرفروش بازار، پس از سئات آرونا و 
هیوندای توسان شد. این هاچ بک رومانیایی در ایتالیا عنوان 
هشتمین خودروی پرفروش بازار را به دست آورد و بالای 
فورد پوما و فولکس واگن تی راک قرار گرفت. فرانسوی ها 
هم اعتمادشان به ساندرو را با دادن عنوان سومین خودروی 

پرفروش کشور به آن نشان دادند. 
داچیا ساندرو در مدل 202۱ برای اولین بار نشان داد که 
ارزان قیمت بودن به معنی بی کیفیت  بودن نیست! شما با 
خرید ساندروی هشت هزار پوندی، صاحب خودرویی با 

ارزش دو برابر می شوید. در کابین ساندرو دیگر شاهد آن 
پلاستیک سخت قدیم نیســتیم. متریال پارچه ای بافت 
کابین را فراگرفته که مشابه هیوندای i20 با قیمت 20 هزار 
پوند است. داچیا در زمینه آپشن های ساندرو کم فروشی 
نکرده و می توانید مطمئن باشــید که با خرید تیپ پایه، 
این امکانات در خودرویتان وجود دارد: ورود بدون کلید، 
تهویه خودکار، سنسور باران، سیستم اطلاعاتی و سرگرمی 
با نمایشــگر 8 اینچی، اپل کارپلی بی ســیم )انصافاً فکر 
این یکی را نمی کردیــم!(، دوربین عقب، مجموعه کامل 
سنسورهای پارک و کروز کنترل.  اگر با ساندرو رانندگی 
کرده باشــید، احتمالًا متوجه خواهید شد که چقدر این 
خودرو پرسروصداست و به راحتی کابین از صدای پیشرانه 
اشباع می شود! داچیا به خوبی توانسته هم در داستر و هم 
در ساندروی نسل جدید، این مشکل را حل کند و حالا با 
سواری آرامش بخش تری روبه رو هستیم. البته این پیشرفت 
چندان جای شــگفتی ندارد چون آخرین نسل از ساندرو 
روی پلتفرم رنو کلیو ساخته شده که در کلاس هاچ بک ، 
یکی از بهترین های بازار است. این را هم بگوییم که سواری 

آرام ساندرو، هیچ وقت به پای فورد فیستا یا فولکس واگن 
پولو نمی رســد؛ به ویژه وقتی پای رد کردن دست اندازها 
میان باشد. در اینجاست که ساندرو می خواهد عمیقاً به شما 
یادآوری کند که نباید انتظار زیادی از ارزان ترین ماشین 

صفری که می توانید بخرید داشته باشید!
زیر کاپوت نسل جدید داچیا ســاندرو یک پیشرانه یك 
لیتری قرار گرفته که خروجی اش ۶۴ اســب بخار است و 
با یک گیربکس پنج سرعته دســتی هماهنگ می شود. 
جالب است بدانید که در آمارهای فروش ساندرو، این تیپ 
استپ وی اســت که بخش بزرگ فروش، مثلًا 7۵ درصد 
در اسپانیا، را به خود اختصاص داده است. علتش هم این 
است که بیشتر خریداران، پیشــرانه استاندارد ساندرو را 
افتضاح می دانند! ســاندرو اســتپ وی اما از پیشرانه یك 
لیتری توربوی ۹0 اسب بخاری بهره مند است و البته امکان 
سفارش آن با گیربکس CVT نیز وجود دارد که به خاطر 
قیمت نسبتاً بالای هزار دلاری اش، معمولًا خریداران نسخه 
دستی را ترجیح می دهند. قاعدتاً با این ترکیب، خنده دار 
 R است که بخواهیم انتظار شتابی در حد فولکس واگن گلف
داشته باشیم. شتاب رسمی ساندرو ۱۴.2 ثانیه اعلام شده 
است. به جای فکر کردن به شتاب بیاید به مصرف سوخت 
عالی ۵ لیتری اش فکر کنیم که باعث می شود فشار زیادی 
برای تامین هزینه بنزین ساندرو به کیف پولتان وارد نشود. 
به نظر می رسد موفقیت ساندرو در سال 2022 هم ادامه 
داشته باشــد. مگر اینکه رقیبی، البته نه از چین، با همان 

قیمت در برابرش قد علم کند.

گروه خودرو| تا همین چند سال پیش، گیربکس 
اتومــات در خودروهــای داخلی آپشــنی تقریباً 
دست نیافتنی بود و اتومات  ســوار شدن، حکم بنز 
سوار شدن را داشت! اما با ورود تدریجی خودروهای 
مونتــاژی، به ویژه چینی هــا، روز به روز از شــمار 
خودروهایی کــه تعویض دنــده  در آنها یک عمل 
خســتگی آور تکراری بود، کم شــد. خودروسازان 
داخلی هم کم کم به این گیربکس ها علاقه مند شدند. 
سایپا حتی با معرفی کوییک پلاس اتومات توانست 

خریداران خودروهای اقتصادی را هم با این موهبت 
آشــتی دهد! در این گزارش به سراغ چهار گزینه از 
جدیدترین خودروهای بازار رفته ایم که بیش از هر 

چیز، به اتومات  بودن شان می نازند.
تارا :  سرانجام نســخه اتوماتیک پرچمدار ایران 
خودرو به خریدارانش تحویل داده شد و همان طور 
که پیش بینی می شد، با اختلاف قیمت بالا در بازار 
آگهی شد. در حال حاضر تارای دستی حدود ۴۱۵ 
میلیون تومان معامله می شــود  اما قیمت نســخه 

اتوماتش بیــن ۵۴0 تا ۵۶0 میلیون تومان اســت. 
ایران خودرو در تولید این سدان کلاس C، تصمیم 
گرفت آپشن های بیشتری را برای تیپ اتومات در 
نظر بگیرد: سانروف، استارت دکمه ای، ورود بدون 
کلید، دوربیــن عقب، شیشــه دودی، ایربگ های 
جانبی، صندلی برقی راننده، آینه های تاشو، فرمان 
و دسته دنده با روکش چرم ، کروز کنترل، زیر آرنجی 
جلو و رینگ های ۱۶ اینچی آلومینیومی. با این حال، 
پیشــرانه تغییری نکرده و کماکان ۱۱۳ اسب بخار 
خروجی دارد. تــارای اتومات، شــاهین اتومات را 
به عنوان رقیب پیش روی خودش دارد که مهم ترین 
امتیازاتش در چهره جذاب تر و قیمت پایین تر است. 
در عین حال نباید رقیب درون خانوادگی آن یعنی 
دناپلاس توربوی اتومات را از یاد برد که با پیشرانه 

۱۵0 اسبی اش، به راحتی تارا را له می کند!
یوآز پاتریوت و یوآز پیکاپ : مدت ها بود که 
خبری از طرح های فروش سروش دیزل مبنا نبود. 
حالا هم که اعلام شده فقط برای نسخه های اتومات 
دو محصول این شــرکت اســت و چیزی که باعث 
تعجب شده، قیمت بالای آنهاســت! با قیمت یك 
میلیارد و ۵0 میلیون تومانی بــرای یوآز پاتریوت 
اتومات و یك میلیارد تومانی برای یوآز پیکاپ، آنها 
شانس چندانی برای پیروزی در برابر رقبای چینی 
نخواهند داشت و حتی اگر پای دو دیفرانسیل  بودن 
به میان بیاید، همیشــه می توان به کره ای های کم  
کارکرد تمیز فکر کرد. یوآز، این برند روســی، باید 
بیش از هر گروه از خریداران، توجه آفرودبازها را به 
سمت خود جلب می کرد که به سختی در این مسیر 
شکست خورده اســت و آنها هیچ وقت یک روسی 

صفر را به یک ژاپنی کارکرده ترجیح نمی دهند.
هایما S5 اتومات :  در طرح فروشی که اخیراً از 
سوی ایران خودرو اعلام شده، کراس اوور کامپکت 
مونتاژی این شرکت یعنی هایما S۵ نیز حضور دارد 
که قیمت ۵۹۵ میلیون تومانی برای آن اعلام شده 
 S۵ است. واقعیت آن است که مهم ترین مشکل هایما
که باعث می شد بسیاری از خریداران قید آن را بزنند 
و به جایش به سراغ چری تیگو ۵ بروند، در گیربکس 
CVT آن بود که خیلی خنگ به نظر می رسید! اما 
آبی پوشان جاده مخصوص این مشکل را با تعویض 
گیربکس با یک نسخه شش ســرعته اتومات حل 
کرده اند که فعلًا باید منتظر ماند و دید که در میدان 
عمل چه در چنته دارد. البته نباید از این موضوع هم 
غافل شد که هایما جزو برندهای چینی خوش فروش 
بازار ایران اســت و خدمات پس از فروش مناسب 
ایران خودرو نســبت به خودروســازان خصوصی 
چیزی اســت که باعث می شــود خریداران آن را 

انتخاب کنند.

  گاراژ

بازاراتوماتهارونقگرفت
در روزهای اخیر چهار خودروی جدید با گیربکس اتومات وارد بازار 

خودرو شدند. اگرچه اقبال به خودروهای اتومات در حال افزایش 
است  اما نمی توان به پیروزی همه   آنها امیدوار بود

رنو ساندرو در سال گذشته به رغم حرف و حدیث هایی که پشتش بود، 
توانست آمار فروش کم نظیری در قاره سبز داشته باشد

داچیا ساندرو   اروپا   را فتح    کرد؟



راهنماي بازار
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3128   چهارشنبه  22 دی  1400

راهنماي بازار
 روزنامه صبح ایران  سال یازدهم  شماره 3128   چهارشنبه  22 دی  1400

خرید و فروش سهمیه بنزین ممنوع شد
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با صدور اطلاعیه ای 

از ممنوعیت خرید و فروش سهمیه بنزین و نفتگاز کارت هوشمند 
سوخت خبر داد. این اطلاعیه به اطلاع همه دارندگان کارت 

هوشمند سوخت اعم از بنزین و نفت گاز رسانده که خرید و فروش 
فرآورده های نفتی یارانه ای )نرخ اول و دوم( از طریق سهمیه 

شخص دیگر مانند خرید و فروش از محل سهمیه کارت هوشمند 
سوخت وسائط نقلیه، ممنوع است. در صورت احراز تخلف از سوی 
مراجع صالح رسیدگی، علاوه بر مسدودی کارت هوشمند سوخت، 

متخلف مشمول جریمه ای معادل دو تا چهار برابر ارزش فرآورده 
)به نرخ بین المللی ماه مربوطه( خواهد شد.

قیمت هر کیلو برنج تنظیم بازاری
شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد ۱۰۰هزار تن برنج هندی هر 
کیلوگرم ۱8 هزار و 5۰۰ تومان، برنج تایلندی هر کیلوگرم ۱2 هزار 

و 5۰۰ و برنج پاکستانی هر کیلوگرم 2۰ هزار و 5۰۰ تومان برای 
مصرف کنندگان توزیع می کند. این مقدار برنج از طریق شبکه های 
منتخب توزیع از قبیل فروشگاه های زنجیره ای، تعاونی های مصرف 
سراسری، اصناف منتخب، مراکز عرضه مستقیم کالا، میادین میوه و 

تره بار وارد شبکه توزیع خواهد شد. مقادیر تخصیصی برنج در سطح 
استان ها از طریق کارگروه های تنظیم بازار در شبکه های منتخب، 

توزیع خواهد شد. توزیع انواع برنج وارداتی بدون هیچ محدودیتی تا 
متعادل شدن قیمت های بازار ادامه خواهد داشت.
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هزا 220018/5 اعلام رقم جدید وام مسکن روستایی

مدیرکل مسکن روستایی بنیاد مسکن گفت پیشنهاد افزایش سقف 
تسهیلات مسکن روستایی تا 2۰۰ میلیون تومان در شورای پول و اعتبار 

تصویب شده است. رضا حمیدی با بیان جزئیات تسهیلات طرح ویژه 
نوسازی و بهسازی مسکن روستایی و بازپرداخت اقساط این وام توضیح 

داد افزایش سقف تسهیلات مسکن روستایی تا 2۰۰ میلیون تومان با 
تسهیلات یارانه دار در دستور کار است. مقرر شده تا تسهیلات یارانه دار 

مسکن روستایی با نرخ سود پنج درصد به متقاضیان طرح نهضت ملی 
مسکن و همچنین طرح ویژه نوسازی و بهسازی واحدهای مسکونی 

روستایی پرداخت شود. مازاد این تسهیلات تا سقف 25۰میلیون تومان 
با نرخ سود آزاد و ۱8درصد محاسبه خواهد شد.

شاخص بورس رشد کرد
بورس در روز سه شنبه در یک روند رو به رشد با افزایش ۱928 

واحد به رقم یک میلیون و 334 هزار و 683 واحدی رسید. 
معامله گران در این روز بیش از پنج میلیارد سهم و انواع اوراق 

مالی در قالب 3۱7 هزار فقره معامله و به ارزش 24۱3 میلیارد 
تومان دادوستد کردند. ارزش کل معاملات هم به دو هزار و 

2۰۰میلیارد تومان رسید. روز سه شنبه نمادهای فولاد مبارکه، 
ایران خودرو و بانک ملت بیشترین اثر افزایشی بر شاخص بورس 
را داشته و نمادهای پتروشیمی خلیج فارس، پتروشیمی پردیس، 

هلدینگ نفت و گاز و پتروشیمی تامین و مبین انرژی خلیج فارس 
بیشترین اثر کاهشی بر شاخص بورس را داشتند.

 مسئول آبزیان اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی گفت قیمت ماهی شیر جنوب 
200 هزار تومان است و ماهی جنوب به مرز 200 هزار تومان رسیده؛  بنابراین صید کم 
باعث می شود قیمت  ماهی افزایش پیدا کند. فخرالدین احمدی توضیح داد عرضه و 
تقاضا در بازار ماهی نسبت به سال گذشته کاهش پیدا کرده و مردم بیشتر به مصرف 
مرغ روی آورده اند، زیرا ارزان ترین ماهی که ماهی آزاد پرورشی بوده، کیلویی 30 هزار 

تومان است. 
 در پایان معاملات روز سه شنبه بازار سهام، ارزش ســهام عدالت در مقایسه با روز 
گذشته، دو دهم درصد افزایش یافت و ارزش سبد ۵32هزار تومانی، یک میلیون تومانی 
و 4۹2 هزار تومانی سهام عدالت به ترتیب به 12 میلیون و ۷۹ هزار تومان، 22 میلیون 

و ۷۵۵ هزار تومان و 11 میلیون و 203هزار تومان رسید. با احتساب این موضوع، ارزش 
۶0درصد قابل فروش سبد ۵32هزار تومانی ســهام عدالت به ۷ میلیون و 24۷هزار 

تومان رسیده است.
 سخنگوی صنعت برق گفت هزینه قبض برق بیش از ۷۵ درصد مردم بین 20 تا 30 
هزار تومان است. رجبی مشهدی توضیح داد الگوی مصرف زمستان 200 کیلووات است 
و افرادی که طبق این الگو مصرف کنند، قبض برق آنها 20 هزار تومان است. کسانی 
که زیر این تعرفه مصرف کنند، هیچ تغییر قیمتی در قبض های خود مشاهده نخواهند 
کرد و برق آنها به تعرفه قبل محاسبه خواهد شد. پرمصرف ها باید تا دو  و نیم برابر هزینه 

تامین برق را پرداخت کنند.

  نبض بازار

جدیدترین به روزرسانی ارزش سهام عدالت

اجرای آیین نامه جدید نحوه محاســبات بــرق تا چند روز 
دیگر کلید می خورد اما تنها مشــترک خانگی که بیش از 
الگو مصرف می کند در طرح جدید مشمول افزایش تعرفه 
می شوند. مسئولان می گویند مشــترکانی که کمتر از الگو 
برق مصرف می کننــد همچنان مطابــق تعرفه های قبلی 
هزینه می پردازنــد اما آنهایی که مصرفشــان بیش از الگو 
است، برای میزان مازاد بر الگو مصرف تا یک و نیم برابر، تا دو 
برابر و مصارف بیش از دو برابر به ترتیب با ضریب 1.۵، 2.۵ 
و 3.۵ جریمه خواهند شــد. قرار است تعرفه های جدید در 

قبض هایی که بعد از بهمن ماه صادر می شوند اعمال شود.
الگوی  مصرف می گوید مشترکانی که در ماه های غیرگرم 
100 کیلووات ســاعت و در ماه های گــرم 1۵0 کیلووات 
ساعت برق استفاده می کنند کم مصرف به حساب می آیند. 
غلامعلی رخشــانی مهر معاون هماهنگی توزیــع توانیر با 
حضور در یک برنامــه تلویزیونی جزئیــات افزایش تعرفه 
برق مشــترکان پر مصرف از ابتدای بهمن ماه را تشــریح 

کرده است.
به گفته او در تهران و بیشــتر مناطق کشور الگوی مصرف 
200 کیلووات ساعت در ماه بوده که نسبت به قبل تغییری 
نداشته است. آمارها هم می گویند در این فصل 8۵ درصد از 
مردم  در سطح این الگو یا حتی کمتر، برق مصرف می کنند 
که به این گروه اطمینان می دهیم شاهد تغییری در مبلغ 
قبوض برق نخواهند بود. تنها 1۵ درصد از مشترکان هستند 
که بیشتر از الگو مصرف دارند. همچنین از بین 30 میلیون 

مشترک خانگی، تنها ۶00 هزار مشــترک که دو درصد از 
مجموع جمعیت مشترکان خانگی را دربرمی گیرند، بیش 
از سه هزار مگاوات از مصرف برق کشور را به خود اختصاص 
داده اند که این میزان به اندازه تولید برق چهار نیروگاه بزرگ 

و مصرف برق میلیون ها مشترک عادی است.
به گفته رخشــانی مهر مردم از این پس به جای قیمت برق 
باید با اصطلاح کیلووات ســاعت آشنا شــوند چرا که همه 
مصارف وســایل برقی با این میزان ســنجیده می شود. او 
می گوید استفاده متعارف و درست از وســایل برقی، تنها 
راهکار کنترل مصرف و نگاه داشتن میزان مصرف در سطح 
الگو محسوب می شــود. به طور مثال وقتی دمای آسایش 
براســاس اصول علمی و پزشــکی 2۵ درجه ســانتیگراد 
اســت، تنظیم کولر روی دمای پایین تــر از 2۵ درجه، به 
معنای مصرف و استفاده نامتعارف تلقی می شود. همچنین 
استفاده به اندازه از سیســتم روشنایی در مکانی که حضور 
داریم، متعارف و روشــن نگه داشتن لامپ ها در مکانی که 
حضور نداریم، نامتعارف است و باعث خروج از الگوی مصرف 
می شود. آئین نامه نحوه محاســبه تعرفه برق تنها به دنبال 
افزایش توجه مردم به میزان مصارفشان است چرا که هرچه 
مصارف در سطح الگو باشــد، می توان شبکه برق پایداری 
داشت. رخشانی مهر همچنین از مشترکان خواست با نصب 
اپلیکیشن »برق من« نسبت به مدیریت مصارف خود اقدام 
و از ســایر خدماتی که در این برنامه گنجانده شده است، 

استفاده کنند.

   اقتصاد خانواده

جزئیات افزایش تعرفه برق از اول بهمن ماه

گلکســی S21 FE 5G با قیمت 1۷ میلیون و ۵00 هزار 
تومان تا 18 میلیون و ۵00 هزار تومان به عنوان یک گوشی 
جدید وارد بازار شــده است. فروشــنده های زرنگ فعلا 
نمونه 2۵۶ گیگابایتی آن را موجود کرده اند که با هشــت 
گیگابایت حافظه موقت کار می کند اما قرار است یک نسخه 
با حافظه مو قت شش گیگابایت و حافظه  ذخیره سازی 128 
گیگابایت و قیمت کمتر هم در کار باشد. نسخه قبلی این 
گوشی یعنی گلکسی S20 FE 5G هم هنوز در بازار وجود 
دارد و با قیمت 13 تا 1۵ میلیون فروخته می شود. در این 
نوشته تلاش می کنیم بفهمیم با وجود حدود سه میلیون 
تفاوت قیمت بین این دو گوشی،  خرید کدامشان عاقلانه 

خواهد بود.
   S20 FE یا S21 FE؛ مقایسه ظاهری

گلکسی S20 FE نســخه 5G، یک گوشــی با قد 1۶0 
میلیمتر، عرض ۷4 میلیمتر و ضخامت 8.4 میلیمتر است و 
با توجه به نمایشگر ۶.۵ اینچی، آنقدر اندازه دارد که تماشای 
ویدئو و مرور اینترنت را به  امری لذتبخش تبدیل کند و در 
عین حال هنگام جابه جایی یا حمل و نقل روی اعصاب باشد. 
با این حال این شانس را داشته که به  عنوان یک گوشی نسل 
اول ســازگار با فناوری 5G، وزنی معادل 1۹0 گرم داشته 
باشد. وزن این دسته گوشی ها معمولا بالای 200 گرم بود. 
طول گلکسی S21 FE نسخه 5G، کاهش پیدا کرده و به 
1۵۶ میلیمتر رسیده است. عرض همان مقدار باقی مانده 
ولی ضخامت گوشی را حدود نیم میلیمتر و وزن گوشی را 

 5G نسخه S21 FE 13 گرم کاهش داده اند. به این ترتیب
نسبت به S20 FE نسخه 5G، تا حدودی خوش دست تر و 

خوش فرم تر خواهد بود.
   S20 FE یا S21 FE؛ مقایسه سخت افزار اصلی

سامسونگ در ساخت S20 FE نسخه 5G از اسنپدراگون 
8۶۵ با فناوری هفت نانومتری و پردازنده Aderno کمک 
گرفته بــود. یک مجموعه آبرومند که با شــش گیگابایت 
حافظه موقــت خــوب کار می کند و با هشــت گیگابایت 
 S21 FE حافظه موقت بی نقص به نظر می رسد. در ساخت
نسخه 5G سامسونگ سراغ تراشه های مخصوص خودش 
رفته و یک اگزینوس 2100 سازگار با نسل پنج و پردازنده 
گرافیکی Mali-G78 را به  کار گرفته اســت. در مجموع 
پیشرفت بدی نیست اما نباید آن را چندان مهم قلمداد کرد.

   S20 FE یا S21 FE؛ مقایسه امکانات
نمایشگر S21 FE نسخه 5G یک دهم اینچ کوچکتر شده 
اما از نظر فنی ارتقا پیدا کرده است. به همین خاطر با وجود 
سایز کوچکتر تراکم پیکسلی آن بالا رفته. نسبت صفحه 
به قاب جلویی هم بیشــتر شده اســت. مجموعه دوربین 
همانی اســت که بود؛ همچنان با یک دوربین سه گانه 12 
مگاپیکسلی واقعی سروکار داریم که نباید با دوربین های 
48، ۶4 یا حتی 108 مگاپیکسلی پر ادا و افاده مقایسه شود. 
در گوشی جدید با اندروید 12 کار می کنیم و در بخش باتری 
هم هیچ تغییری رخ نداده است. برای همین هنوز می توانیم 

از خرید S20 FE 5G با قیمت کمتر خوشحال باشیم.

   دیجیتال

گلکسی  S20 FE بخریم یا S21 FE؟

ما 
لزا

 و ا
ت

ه اس
ود     

ر ب
شه

ح 
سط

ف 
ختل

د      م
خری

كز 
مرا

 از 
بح

 ص
ت

 هف
ان

گار
برن

ي خ
رس

 بر
صل

 حا
وق

ي ف
ت ها

قیم
 

ت.(
 اس

ان
توم

به 
ها 

ت 
قیم

ت.)
یس

ق ن
 فو

اي
د     ه

 برن
اي

ي ه
د     گ

این
ي نم

سو
 از 

د     ه
م ش

علا
ت ا

قیم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

11 میلیون و 200 هزار

13 میلیون و 200 هزار

60 میلیون و 152 هزار

71 میلیون 

39 میلیون و 950 هزار

19 میلیون و 149 هزار

36 میلیون و 800 هزار

16 میلیون و 300 هزار

24 میلیون و 850 هزار

34 میلیون و 295 هزار

قیمت محبوب ترین دوربین های حرفه ای

کانن

کانن

پاناسونیک 

کانن

نیکون

نیکون

کانن

کانن

نیکون

کانن

EOS 4000D

EOS 2000D

Lumix DC

EOS 6D Mark II

D7500

D3500

Eos 80D

EOS 1300D

D5600

EOS 90D

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

 قیمت پرفروش ترین جاروبرقی ها

پارس خزر

بوش

پارس خزر

بوش

سامسونگ

پاناسونیک

پاناسونیک

پاکشوما

پارس خزر

دوو

VC-2200W

BGL8PRO5IR

Turbo 2500WB

BGL8GOLDIR

Prince 3

MC-CG713

VC-813

PVC 25501

VC-2000W

DVC-LH22R

دو میلیون و 736 هزار

هفت میلیون و 765 هزار

چهار میلیون و 450 هزار

شش میلیون و 80 هزار

17 میلیون

سه میلیون و 890 هزار

یک میلیون و 837 هزار

سه میلیون و 295 هزار

دو میلیون و 297 هزار

چهارمیلیون و 64 هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 28 هزار و 170

31 هزار و 905

38 هزار و 235

هفت هزار و 650

دو هزار و 35

12 میلیون و 300 هزار 

11 میلیون و 950 هزار 

شش میلیون و 630 هزار

سه میلیون و 650 هزار 

یک میلیون و 222 هزار  و 589

جدول قیمت طلا و ارز

دلار آمریکا

یورو

پوند انگلیس

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

گرم طلای 18عیار

خرید 28 هزار و 70

31 هزار و 755

38 هزار و 35

هفت هزار و 650

دو هزار و 15

12 میلیون 

11 میلیون و 650 هزار

شش میلیون و 470 هزار

سه میلیون و 500 هزار

-

  ارز

 بازی تازه  دلال ها با رنگ دلار
فعالانبازارغیررسمیگاهیاسکناس100دلاریآبیرابهسفیدترجیحمیدهند

قیمت دلار دیروز سه شــنبه کار خــود را با قیمت 28 
هزار و ۵0 تومان آغاز کرد، تا ظهر بــه 28 هزار و 420 
تومان رسید و سپس تا محدوده 28 هزار و 1۵0 تومان 
عقب نشست. همین نوسان 400 تومانی قطعا خیلی از 
مشتریان را می ترســاند و آنها را از بازار آزاد ارز دور نگه  
می دارد. بنابراین دلالان برای به دست آوردن سود دست 
به هرکار می زنند. خبرگزاری ایسنا گزارش داده دلالان 
بازار ارز به بهانه اینکه احتمال تقلبی بودن دلار ســفید 
نسبت به دلار آبی بیشتر است، دلار سفید را ارزان تر از 
دلار آبی می خرند و تمایل بیشــتری به خرید دلار آبی 
دارند درحالی که این دو نوع دلار تفاوتی از نظر ارزشی 

ندارند.
دلار چاپ قدیــم از لحاظ ظاهری بــا دلار چاپ جدید 
تفاوت های ظاهری دارد که این تفــاوت در رنگ آن ها 
بارز و قابل مشاهده اســت زیرا، دلار چاپ قدیم به دلار 
ســفید و چاپ جدید به دلار آبی معروف است. این دو 
نوع اســکناس تفاوت های ظاهری دیگری غیر از رنگ 
دارند که این تفاوت ها شــامل تغییر فونت عدد 100 به 
صورت متفاوت در قسمت بالا، پشت و روی اسکناس ها، 
قرار دادن یک خط آبی پهن جهــت افزایش امنیت در 
وسط اسکناس و تصویر بنجامین فرانکلین بدون دایره 

و حاشیه  است.

اگر یکبار به بازار ارز سر زده باشید و پای صحبت فعالان 
این بازار به خصوص فعالان غیررســمی ارزی نشسته 
باشید، متوجه این موضوع شده اید که بین دلالان، دلار 
آبی یا همان اسکناس های 100 دلاری آبی رنگ قیمت 
و ارزش بیشتری نســبت به دلار معمولی با رنگ سفید 
یا سبز دارد. همچنین، برای خرید دلار بیشتر خواهان 
دریافت دلار آبی هستند و بهانه ای که از سوی دلالان در 
این زمینه مطرح می شود، این است که احتمال تقلبی 
بودن دلار ســفید نسبت به دلار آبی بیشــتر است و به 
جهت بالا بودن امنیت و پیچیده تر بودن جعل دلار آبی، 
این اسکناس را با قیمت بالاتری می فروشند. با این حال 

صراف ها و فعالان بازار رسمی می گویند این دو نوع دلار 
در خارج از مرزهای کشورمان )در صورتی که هر دو اصل 
باشند( دارای ارزش یکسانی هســتند. دلیل اصلی که 
بعضی صرافی ها و بانک ها در کشــورهایی غیر از آمریکا 
از پذیرش اسکناس های دلار قدیمی )چاپ قبل از سال 
2013( خودداری می کنند، وجود دلار تقلبی زیاد در آن 
کشورها است. بســیاری از کشورهای آفریقایی، تایلند، 
اندونزی، روسیه، اوکراین، ترکیه و چین، جمهوری چک، 
فیلیپین، مکزیک و شیلی از جمله کشورهایی هستند 
که خودداری از پذیرش دلار سفید در آنها گزارش شده 
است. در ایران، نیز بین دلال ها دلار جدید  با رنگ آبی 

محوبیت بیشــتری دارد و کار تا جایی پیش می رود که 
گاهی دلار سفید را  به قیمت پایین تری نسبت به دلار 
آبی خریداری می کنند.  دلار آبی همان اسکناس 100 
دلاری طرح جدید است که از سال 200۹ به بعد منتشر 
شده برای همین می گویند جعل کردن آن سخت است. 
روی این اسکناس تصویر بنجامین فرانکلین سیاستمدار، 
مخترع و دیپلمات اهل ایالات متحده آمریکا نقش بسته 
است. در پشت آن هم یک تصویر از سالن استقلال دیده 
می شود. برای شناســایی دلار اصل از نمونه های تقلبی 
می توانید به نــوار آبی میانه اســکناس دقت کنید. اگر 
اسکناس را به ســمت عقب و جلو کج کنید، می بینید 
که زنگوله ها به سمت اعداد 100 تغییر مکان می دهند. 
زمانی که اســکناس را عقب و جلو می کنید زنگوله ها و 
اعداد 100 روی نوار آبی به طرفین حرکت می کنند. اگر 
اسکناس را پهلو به پهلو کنید آنها به سمت بالا و پایین 
حرکت می کنند. نوار آبی داخل کاغذ کار گذاشته شده 

است و روی آن چاپ نشده است.
اگر اسکناس را پهلو به پهلو حرکت دهید هم زنگوله ای 
که داخل مرکبدان قرار دارد و هم عدد 100 در گوشــه 
پایین سمت راســت اسکناس، از مســی به سبز تغییر 
رنگ می دهد. اگر اســکناس را مقابل نــور قرار دهید، 
تصویری کم رنگ از بنجامین فرانکلین در فضای خالی در 
قسمت سمت راست تصویر می بینید. تصویر از دو طرف 
اسکناس قابل رویت است. اگر اسکناس را در معرض نور 
قرار دهید یک نخ عمودی ممتد که در سمت چپ تصویر 
قرار دارد را می بینید. نخ با حــروف بزرگ USA و عدد 
100 با یک الگوی متناوب نشانه گذاری شده و از دو طرف 
اسکناس قابل رویت است. زمانی که اشعه فرابنفش به 
آن برخورد کند صورتی رنگ می شود. با جابه جایی دلار 
زیر نور آفتاب رنگ عدد 100 دلاری تغییر می کند. کاغذ 
اسکناس فدرال رزرو یک-چهارم کتان و سه-چهارم نخ 

و حاوی نخ امنیتی آبی و قرمز است. 

   ترکیه
ترکیه از افرادی که بخواهند پولشان را برای خرید 
خانه به این کشور ببرند استقبال می کند و به نظر 
می رسد که دولت این کشور تمایل زیادی به جذب 
سرمایه از سوی کشورهای همسایه دارد. به همین 
خاطر برخی از تسهیلات را برای خریداران ملک در 
نظر گرفته است که اولین آنها اجازه اقامت دائم در 
این کشور است. این کشور به ایران نزدیک است و 
آب وهوای آن مشابه با کشور ماست. افراد مختلف 
با اخذ اقامت در این کشور می توانند برای گرفتن 
اقامت خانواده خود نیز اقدام کنند. اما کســی که 
می خواهد در ترکیه ملک بخرد باید حواسش باشد 
اتباع خارجی در این کشــور نمی توانند در مناطق 
روستایی نشــین، دهکده ها و خصوصا در حوالی و 
اطراف مناطق نظامی ترکیه، اقدام به خرید ملک 
کنند. به همین منظور نیز دولــت ترکیه، مناطق 

مشخصی را برای خرید خانه توسط اتباع خارجی، 
مشخص کرده اســت. اما ماجرای خرید خانه در 
ترکیه به این شکل نیســت که تنها پول یک خانه 
را بدهید و بعد صاحب همه مزایا شوید. خریداران 
ملک در ترکیه باید این نکته را مد نظر داشته باشند 
که باید هزینه های جانبی دیگــری مانند وکیل، 
دفتر اسناد رسمی، مالیات و غیره را هم بپردازند. 
کسانی که از طریق موسسات مهاجرتی می خواهند 
این کارها را انجام دهند بایــد هزینه مصوب برای 
این موسســات را هم پرداخت کنند. هزینه های 
مشاوره مسکن بســیار پایین اســت، شبکه های 
تلویزیونی رایگان است و خدماتی مانند آب و تلفن 
و اینترنت ارزان هســتند. اگر همه چیز جور شد و 
شــما خانه ای در یکی از شهرهای ترکیه خریدید، 
باید حواستان باشد که مجبورید به طور دائم ساکن 
این کشور باشید و حتی برای سفر هم اجازه ماندن 

در کشور دیگر بیش از 30 روز در سال را ندارید. اما 
کســانی که اقدام به خرید خانه در ترکیه می کنند 
باید به مســائلی مثل گرانی و پیدا کردن شغل هم 
فکر کنند. استانبول سی ونهمین شهر گران جهان 
است. خورد و خوراک و حمل و نقل بخش زیادی از 
پول را ماهانه می بلعد و به دلیل اینکه قوانین سختی 
برای استخدام خارجی ها گذاشته، پیدا کردن شغل 
در آن آسان نیســت. با همه اینها از ایران، عراق و 
سوریه سالانه افراد زیادی در ترکیه خانه می خرند. 
اگر بخواهیم از دیگر محدودیت های خرید خانه در 
ترکیه بگوییم، هر یک از اتبــاع خارجی در ترکیه 
می توانند تنها تا مرز 30 هکتار از اراضی این کشور 
را خریداری کنند. همچنین می توانند تا 10درصد 
از اراضی و املاک هــر ناحیه و یا شــهر را به خود 
اختصاص دهند. اگر ملکی که می خرید مورد تایید 

دولت نباشد، مسئله اقامت منتفی خواهد شد. 

 امارات
در کشور امارات متوسط قیمت خرید مسکن حدود 
پنج تا شش برابر درآمد ســالانه افراد است؛ این در 
حالی اســت که این آمار در برخی از کشورهای به 
میزان 30 برابر هم می رســد. دوبی نسبت به بقیه 
شهرهای این کشور ارزان تر است و به همین دلیل 
استقبال از خرید خانه در این شــهر بیشتر است. 
دولتمردان اماراتی به سرمایه گذاران خارجی مجوز 
سرمایه گذاری همزمان در چند نقطه را داده اند و این 
موضوع موجب شده تا خرید و فروش ملک در این 

کشور افزایش پیدا کند. 
اگر کسی یک واحد مسکونی در امارات بخرد، کارت 
طلایی اقامت پنج تا 10 ســال را خواهد گرفت. از 
محدودیت هایی که اتباع خارجی برای خرید ملک 
در امارات به خصوص دوبی، با آن روبه رو می شوند؛ 
آن است که ارزش ملک مورد نظر باید حداقل یک 

میلیون درهم باشد و در ملکی که چند مالک دارد، 
سهم هر کدام از مالکان، به این میزان است. با این 
حســاب برای خرید یک ملک در دوبی حداقل به 
هفت میلیــارد و ۷00 هزار تومان نیــاز دارید و در 
غیر این صورت باید دور کارت طلایی اقامت را خط 
بکشــید. ملک نباید در رهن یا وثیقه بانک باشد و 
خرید ملک به تنهایی به دریافت کارت اقامت برای 
اتباع خارجی منجر نمی شود. به اضافه اینها هزینه 
خانه ها برای خارجی ها دو تا سه برابر اتباع این کشور 
است و به همین خاطر دوبی محل گرانی برای خرید 
ملک اســت. فرد با اقامت در امارات می تواند برای 
همسر و فرزندان زیر 18 سال خود هم اقامت دریافت 
کند. در دوبی نیز دو نوع ویزا برای مالکان وجود دارد 
که به دو صورت شش ماهه و چند بار ورود و دو ساله 
موجود است. هزینه هایی که به هنگام خرید ملک 
نیاز اســت مالیات خرید، مالیات بر ارزش افزوده، 

هزینه خریدار، حق وکالت، هزینه دفتر خانه و هزینه 
به نام زدن برق و گاز که جیب فرد را حسابی خالی 
می کند. از سوی دیگر همیشــه باید به یاد داشت 
که امارات سیاست های اقتصادی خود را همگام با 
سیاست خارجی خود تنظیم می کند. در سال های 
گذشته این کشــور در رابطه با شــهروندان ایرانی 
ســخت گیری های زیادی از خود نشان داده است. 
این وضعیت می تواند در آینده هم مشکل زا باشد. 
به همین خاطر متقاضی خرید خانــه در دوبی یا 
شهرهای دیگر باید مقداری ریسک را به جان بخرد.

  اروپا
در میــان کشــورهای اروپایی اســپانیا و پرتغال 
کشــورهای بهتری برای خرید ملک هســتند. به 
همین دلیل برخی از ایرانی ها که قادر به پرداخت 
هزینه خرید خانه در این دو کشور هستند، اروپا را 

انتخاب می کنند. کشورهایی مانند پرتغال و اسپانیا، 
که کشورهای مدیترانه ای هستند؛ دارای یک ویزا 
موسوم به ویزای طلایی یا گلدن ویزا هستند. اتباع 
ایراني در همه کشورهای اروپایی قادر به خرید خانه 
نیســتند. به اضافه این تمکن مالی از نان شب هم 
برای خرید خانه در این دو کشــور واجب تر است، 
به این صورت که فرد خریدار باید در مدت ۹0 روز 
مبلغ مورد نظر را در حساب بانکی خود پس انداز 
داشته باشد. فراموش نکنید که خرید خانه در اروپا 
دارای شرایط سنی است؛ به این صورت که حداقل 
سن برای خرید خانه در اروپا 18 سال است.  افرادی 
که می خواهند در کشورهای اروپایی خانه بخرند، 
نیاز به ارائه مدرک زبان ندارند، اما اگر کســی این 
مدرک را داشته باشد، یک امتیاز به حساب آمده و 
شانس او برای گرفتن ویزای سرمایه گذاری افزایش 
پیدا می کنــد. برای خرید خانه در اروپا شــما باید 
مبالغی را پرداخت کنید که این مبالغ شامل موارد 
زیر است: پرداخت مالیات بر ارث )در صورت نیاز(، 
پرداخت مالیات محلی و پرداخت سود سرمایه )در 

صورتی که فرد مشمول پرداخت باشد(.
 یکی از مواردی که ایرانی ها را وسوسه می کند تا در 
اروپا خانه بخرند، این است که با این کار می توانند 
به راحتی و بدون ویزا به هر کشــور اروپایی دیگری 
سفر کنند و دردســرها و هزینه های گرفتن ویزای 
جداگانه منتفی می شود. برنامه اعطای شهروندی 
اسپانیا از طریق خرید املاک، بسیار دقیق و مدون 
است. اما فکر نکنید که کار به همین آسانی است، 
خریدار باید فکر فردای خود هم باشــد. برنامه ای 
تحت عنوان ویزای طلایی یــا Golden Visa به 
خریداران خانه در شــهرهای مختلف اسپانیا داده 
خواهد شد که در وهله اول جذاب به نظر می رسد. 
با این حال در کنار آسان بودن اخذ اقامت از طریق 
خرید خانه، در این کشور، اسپانیا گران ترین کشور 
اروپا به حساب می آید و شما باید مجوز ویزای خود 
را هم هر دو سال یک بار تمدید کنید. این در حالی 
است که این موضوع برای کشورهای دیگر، هر پنج 
سال یک بار است. دردســرهای تمدید ویزا هم در 
بروکراسی عریض و طویل اروپایی کم نیستند. در 
یونان نیز مانند اســپانیا، ویژگی های خاصی وجود 
دارد که موجب جذب سرمایه های بسیاری در زمینه 
خرید خانه در اروپا شده اســت. شما با خرید خانه 
در یونان می توانید از جاذبه های گردشگری آن در 
جهت افزایش سرمایه خود استفاده کنید. برخلاف 
اسپانیا، شما با داشــتن ویزای طلایی می توانید به 
مدت پنج سال در این کشور بمانید و در طول این 
مدت می توانید از خاک این کشور خارج شوید. پس 
از گذشت ۷ سال از اقامت در یونان، شما می توانید 
تابعیت این کشور را بگیرید. با این حال باید دانست 
که این کشور اقتصاد ضعیفی داشته و عملا ممکن 

است برای پیدا کردن کار یا راه انداختن آن به مشکل 
بخورید. هزینه خرید خانه در کشــور آلمان هم از 
شهری به شهر دیگر متفاوت است. برای مثال قیمت 
خرید خانه در شهرهای بزرگ و مهمی مانند مونیخ، 
فرانکفورت، برلین و غیره بسیار بیشتر از شهرهای 
کم جمعیت و کوچک اســت. در حالت کلی قیمت 
خرید خانه در آلمان به کشورهای فرانسه، انگلستان 
و آمریکا شباهت دارد و کسی که قصد این اقدام را 

دارد باید حسابی جیبش را پر کند.

وسوسه ویلای استانبول 
سودای آپارتمان دوبی

چراایرانیهاخیلیبهخریدخانهدرخارجفکرمیکنند؟
گروه بازار| تبلیغات زیاد بر روی خرید مسکن در خارج از کشور و به خصوص کشورهای همسایه 
نشان از استقبال ایرانی ها از خرید خانه در کشورهایی دارد که چندان از کشورمان دور نیستند و 
خرید خانه در آنها هم چندان خرج برنمی دارد. کسانی که مشتری خرید خانه در کشورهای دیگر 
هستند معمولا با دو هدف دست به این کار می زنند. اولین دلیلی که افراد را به خرید خانه در دیگر 
کشورها سوق می دهد؛ وسوسه اخذ اقامت از طریق خرید خانه است و دومی کسب سود مالی از 
داشتن ملک در کشورهای دیگر. در بین کشورها ترکیه و امارات طرفداران بیشتری دارند. برخی 
از ایرانی ها که چند میلیارد پول برای خرید یک خانه در تهران یا شهرهای بزرگ ذخیره کرده اند به 
دلایلی که گفتیم، استانبول یا دوبی را جایگزین می کنند. داشتن یک خانه در استانبول به آنها این 
اجازه را می دهد که اقامت دائم ترکیه را داشته باشند. اما شرطی که دولت برای شما می گذارد این 
است که نباید بیش از یک ماه در طول سال از ترکیه خارج شوید. به همین خاطر اگر کسی بخواهد با 
یک تیر دو نشان بزند، خانه ای در استانبول بخرد و بعد در جای دیگری زندگی کند، اقامت ترکیه را 
نخواهد گرفت. کسانی که دوبی را انتخاب می کنند در ابتدا تنها سه سال اقامت توریستی خواهند 
داشت و این اقامت بعدها می تواند به صورت نامحدود تمدید شود. اما برای کسانی که پول بیشتری 
دارند، در میان کشورهای اروپایی اسپانیا شرایط آسان تری دارد و حتی اگر کسی نخواهد در این 

کشور به طور ثابت ماندگار شود، مشکلی برای اقامت او پیش نخواهد آمد. 

   برخی از ایرانی ها که چند 
میلیارد پول برای خرید یک 

خانه در تهران یا شهرهای بزرگ 
ذخیره کرده اند، استانبول یا دوبی 

را جایگزین می کنند.

   برای کسانی که پول بیشتری 
دارند، در میان کشورهای 

اروپایی، اسپانیا شرایط 
آسان تری دارد.

   حتی اگر کسی نخواهد در 
اسپانیا به طور ثابت ماندگار شود، 

مشکلی برای اقامت او پیش 
نخواهد آمد.

   ترکیه از افرادی که بخواهند 
پولشان را برای خرید خانه به این 

کشور ببرند، استقبال می کند.

   اتباع خارجی در ترکیه 
نمی توانند در مناطق 

روستایی نشین، دهکده ها و 
اطراف مناطق نظامی، اقدام به 

خرید ملک کنند.

  سالانه افراد زیادي از ایران، 
عراق و سوریه در ترکیه خانه 

می خرند.

   اگر کسی یک واحد مسکونی 
در امارات بخرد، کارت طلایی 
اقامت پنج تا 10 ساله را خواهد 

گرفت.

   هزینه هایی که به هنگام خرید 
ملک در امارات نیاز است، جیب 

فرد را حسابی خالی می کند.

   تمکن مالی از نان شب هم برای 
خرید خانه در اروپا واجب تر است. 
خریدار باید در مدت 90 روز مبلغ 
مورد نظر را در حساب بانکی خود 

پس انداز داشته باشد.

کته
ن
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  کره بادام زمینی جیف
کره بادام زمینی جیف Jif یک برنــد آمریکایی و در واقع 
معروف ترین شــرکت تولید کننده کره بــادام زمینی در 
 The J.M Smucker جهان است که توسط شــرکت
ســاخته شــده و این برند را در ســال 2001 از شرکت 
Procter & Gamble خریداری کرد، در سال 1995 
شــرکت Procter & Gamble کره بادام زمینی بیگ 
تاپ را از ویلیــام تی یانگ خریداری کــرد و برای رقابت 
با اســکیپی و پیتر پن نام تجاری آن را تغییر داد، شرکت 
P&G نــام برند کره بــادام زمینی خود را Jif گذاشــت 
و از روغن های غیــر از روغن بادام زمینی بــرای فرآیند 
هیدروژناسیون خود استفاده کرد و ترکیب آن را با اضافه 
کردن شکر، شیرین کرد. برند جیف کره بادام زمینی ترد و 
کرمی را در سال های 1958 به بازار عرضه کرد و در سال 
1974 اکسترا کرانچی را به محصولاتش اضافه کرد و در 
سال 1991 یک نوع کره بادام زمینی با سدیم کم و شکر 
کمتر را به بازار معرفی کرد. برند جیف Jif از سال 1981 
در آمریکا به عنوان یک نام تجاری معتبرو پیشرو در زمینه 
کره بادام زمینی به حســاب می آید. تمام انواع کره بادام 
زمینی جیف با تاسیساتی در شهر کنتاکی که بزرگترین 
تاسیســات تولید کره بادام زمینی در جهان است تولید 
می شــود. این برند 10 نوع مختلف کره بادام زمینی را در 
جهان عرضه می کند؛ مثل، کرمی معمولی، کرانچی، امگا 
3، کم چربی، کِرمی، کم سدیمِ عسلی و ترکیب این چند 

نوع با یکدیگر.  
همه اینها را گفتیم اما بدانید و آگاه باشــید که اگر سراغ 
این برند خارجی رفتید که همه جا هم پیدا نمی شود باید 
خودتان را برای قیمت بالای آن آماده کنید. این محصول 
در بازار ایران اغلب در بســته بنــدی 454 گرمی موجود 
می باشــد و قیمت آن از حدود 118000 تومان شــروع 
می شود و با توجه به تنوعی که دارد تا 160.000 تومان و 

حتی بیشتر هم بالا می رود.

  کره بادام زمینی تیاور
حالا که درباره معروف ترین کره بادام زمینی جهان گفتیم 
می رویم سراغ نمونه های داخلی. یکی از تولید کننده های 
مطرح کره بادام زمینی در ایران تیاور اســت. این کسب 
و کار در آذر 99 بــا تلاش یک زوج ایرانی ســاکن گیلان 
راه اندازی شد، کسب وکاری دوست دار محیط زیست که با 
رویکرد تجارت منصفانه متولد شد. تیاور با رسالت توسعه 
اشتغال روستایی و احیاء جنگل های هیرکانی پا به عرصه 
وجود گذاشــت و با هدف تولید محصولات محلی و احیاء 
جنگل های هیرکانی از طریق درآمد حاصل از این چرخه 
قصد دارد یک الگوی تجارت منصفانــه در ایران را ایجاد 
کند. کره بادام زمینی خالص تیاور به صورت کرمی ارائه 
می شود، مدتی محصول کره بادام زمینی و عسل طبیعی 
هم به محصولات این کسب و کار اضافه شد که با توجه به 
تحقیقات بازار و رویکرد مشتریان برای استفاده از ترکیب 
عســل و کره بادام زمینی در هنگام مصــرف، تولید این 
محصول فعلا متوقف شده است. قیمت کره بادام زمینی 
خالص تیاور بــرای وزن 350 گری 84000 تومان و وزن 

500 گرمی 99000 تومان است.

  کره بادام زمینی پولادین
این برند متعلق به شــرکت نیکا ارگانیک امید اســت اما 
متاسفانه به رغم سرچ مفصل در گوگل، این شرکت فاقد 
سایت رســمی بود تا بتوانیم سابقه و داســتان این برند 
رو برایتان  روایت کنیم. و اغلب محصــولات این برند در 
دیجی کالا و ســایر پلتفرم های فروش محصولات غذایی 
در دسترس است و کمتر در فروشگاه های فیزیکی رویت 
شده است. این محصول دارای ســه نوع کره بادام زمینی 
است، کره بادام زمینی نچرال، کرانچی و کلاسیک در بازار 
موجود اســت. ظرف این محصول شیشه ای است و درب 
فلزی دارد و فاقد پلمب سیل می باشد، ظاهر بسته بندی 
این محصول به نسبت سایر کره بادام زمینی های شرکتی 

دارای کیفیت و زیبایی بیشتری است اما شیشه ای بودن 
آن ریسک شکستن در ارسال را بالا می برد و عملا امکان 

ارسال پستی آن وجود ندارد.

  انواع کره بادام زمینی دکتر بادام
این شرکت 4 مدل کره بادام زمینی دارد، کره بادام زمینی 
معمولی، کرانچی، بدون شکر و کره بادام زمینی با عسل. 
جالب توجه اســت جدول غذایی مدل بدون شکر آن قند 
را 1.45 گرم درج کرده است در حالی که کره بادام زمینی 
خالص فاقد قند اســت. این محصول در ظرف پلاستیکی 
با چاپ سیل رنگی انجام شده که امکان مصرف مجدد را 
به مصرف کننده نمی دهد و به دلیل کوچک بودن ظرف 
اغلب این بسته بندی در چرخه بازیافت و استفاده مجدد 
قرار نمی گیرد و با توجه به حجم تولید این شرکت، پسماند 
باقی مانده از این محصول در طبیعت، خسارات غیرقابل 

جبرانی را به همراه خواهد داشت.
به نظر می رســد دکتر بادام کوچکترین بسته بندی های 
موجود در بازار ایران و جهان را دارد، البته شاید ساشه های 
این شــرکت برگرفته از نمونه های خارجی باشد اما به هر 
تقدیر به نظر می رسد رویکرد و استراتژی این شرکت در 
ارائه محصولات بــا حجم کم، فروش محصول به اقشــار 
متنوع جامعه را دارد، لیکن نکته قابل تامل این است که 
اصلا جنبه محیط زیستی این محصول در طراحی آن در 
نظر گرفته نشده اســت و حجم زباله تولیدی محصولات 
این شرکت بسیار زیاد اســت مخصوصا در محصول های 

ساشه ای یک روزه.

  کره بادام زمینی شیررضا
این شرکت از ســال 1342 در فضای کارگاهی راه اندازی 
شده و در سال 1377 توسط پسر بزرگ این خاندان ملقب 
به شیررضا توسعه یافته است، تولید این محصول در شهر 
یزد انجام می شود و تجربه تولید انواع مختلف کره و ارده 

را در ســابقه خود دارد. این شرکت شــش نوع کره بادام 
زمینی دارد، ساده، کرانچی، نمکی، و بدون نمک و شکر، 
عجیب است که در ســایت دیجی کالا، مدل بدون شکر و 
نمک آن در جدول ارزش غذایی قند درج شــده است. به 
نظر می  رسد این اشتباه دیجی کالا باشد. این شرکت برای 
بسته بندی محصولات خود از ظرف و درب پت استفاده 
می کند که هر محصول رنگ درب آن متفاوت است. اغلب 
این بسته بندی ها در چرخه بازیافت و استفاده مجدد قرار 
نمی گیرند. و با توجه به حجم تولید این شرکت، پسماند 
باقی مانده از این محصول در طبیعت، خسارات غیرقابل 

جبرانی را به همراه خواهد داشت.

  نکته مهم درباره کره های فوری
ممکن است شما از آن دســته افرادی باشید که ترجیح 
می دهید کالاهای صنعتی استفاده نکنید و در این مورد 
هم فروشــگاه هایی که بادام زمینــی را پیش روی خود 
مشــتری چرخ کرده و تبدیل به کــره می کنند برایتان 
جذاب تر باشند اما موضوع حائز اهمیت در این فروشگاه ها، 
کیفیت بادام زمینی است که تبدیل به کره می شود. اگر 
در این فروشگاه ها شــما بادام زمینی را خودتان به مغازه 
دار بدهید بسیار عالیســت اما صرف اینکه بادام زمینی 
در حضور شما گرفته می شــود نشان از کیفیت بالای آن 
نیست، درست است که مواد افزودنی، نمک و شکر ندارد 
اما شما هیچ اطلاعی از ســابقه بادام زمینی که استفاده 
می شود ندارید، آیا این بادام زمینی تازه است، آیا محصول 
با کیفیتی اســت، آیا وارداتی اســت، آیا کهنه است و..... 
بنابراین در مواجهه با این فروشــگاه ها باید منطقی بود و 
صرف کره گیری در حضور شــما ملاک کیفیت نیست و 
در موارد بسیاری به دلیل نبود نظارت بر این فروشگاه ها 
ممکن اســت آنها از بادام زمینی های برگشــتی بخش 
صنعتی یا صادرات اســتفاده کنند که بی کیفیت بوده یا 

حتی ایراداتی مثل کپک دارد.

کره بزن، بدون نگرانی
مقایسه برندهای مختلف کره بادام زمینی، خوراکی ای که 

می تواند جایگزین دسته بزرگی از خوردنی های ناسالم باشد

کلمه کره برای خیلی از کسانی که ترس از افزایش وزن دارند ترســناک است اما اگر سری به باشگاه های 
بدنسازی زده باشید حتما دیده اید که روی میز اغلب مربی ها یک شیشه کره بادام زمینی جا خوش کرده، 
در واقع این یکی با آنچه ما در ذهنمان درباره کره حک شده تفاوت زیادی دارد و نه تنها یک خوردنی سالم 
و سرشار از پروتئین محسوب می شود بلکه تا اندازه زیادی هم رژیمی است و کالری چندانی ندارد. برندهای 
مختلفی هم آن را تولید می کنند و به لطف افزایش عجیب قیمت دلار و گران شــدن کره های بادام زمینی 
خارجی چند سال است تولید کننده های وطنی هم پا پیش گذاشته و کره بادام زمینی مرغوب تولید می کنند.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی اعلام کرد؛

فراخوان نخستین جشنواره ایده های برتر اشتغالزا و 
کارآفرینی منتشر شد

 - شرقی  آذربایجان 
مــــجید مسلمی: فراخوان 
نخستین جشنواره ایده های 
از  کارآفرینی  و  اشتغالزا  برتر 
سوی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی منتشر شد. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان 
شرقی با اعلام این خبر اظهار کرد: معاونت توسعه ی کارآفرینی و 
اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر اساس رسالت و رویکرد 
دولت سیزدهم و تلاش برای ایجاد و تثبیت اشتغال موجود و با هدف 
شناخت ایده پردازان خلاق و فرصت های ویژه اشتغال در مناطق 
مختلف کشور، اقدام به شناسایی و کمک به عملیاتی نمودن ایده 
اهداف  تشریح  با  فتحی  حسین  است.  کرده  اشتغالزا  برتر  های 
ایده  فرهنگ  ترویج  و  توسعه  اضافه کرد:  این جشنواره  راهبردی 
پردازی، کارآفرینی و اشتغالزایی، شناسایی ایده های برتر و تشکیل 
بانک اطلاعاتی از ایده های برتر و صاحبان ایده، فراهم نمودن زمینه 
حمایت از ایده های برتر اشتغالزا و عملیاتی نمودن آنها و کمک به 
اشتغال پایدار در کشور از جمله اهداف برگزاری این جشنواره است. 
فتحی افزود: بر اساس این فراخوان، صاحبان ایده در سراسر کشور 
می توانند در بازه زمانی 20 دی لغایت 10 بهمن ماه سال جاری با 
مراجعه به سامانه کارآفرینان برتر به نشانی زیر نسبت به ثبت ایده 

خود اقدام و در این رویکرد مهم کارآفرینی شرکت کنند:
https://karafarinanebartar.mcls.gov.ir

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی با اشاره به 
ابعاد و گستره فراخوان این جشنواره ملی ادامه داد: ایده های ارائه 
شده علاوه بر حوزه کارآفرینی و اشتغالزایی به صورت کلی، مباحثی 
التحصیلان،  فارغ  و  جوانان  اشتغال  خانگی،  مشاغل  قبیل؛  از 
معلولین، معتادین بهبودیافته، زندانیان آزاد شده، زنان سرپرست 
خانوار، اشتغال مرتبط با محیط زیست )کارآفرینی سبز(، اشتغال 
در مناطق کمتر برخوردار، اشتغال در مناطق روستایی و اشتغال در 
منطقه ویژه اقتصادی مکران را در بر می گیرد. حسین فتحی با بیان 
مهم ترین محورهای ارزیابی این جشنواره، خاطرنشان کرد: برترین 
ایده ها بر اساس نوآورانه بودن، میزان امکان پذیری اجرای ایده ها، 
تاثیر بر اشتغال کشور و تعداد اشتغال ایجادی،  پایدار بودن اشتغال 
و نیاز به منابع مالی کمتر برای اجرای آن ایده، ارزیابی خواهند شد.
حضور میدانی در واحدهای صنعتی آذربایجان شرقی با 

هدف رفع موانع تولید
 مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آذربایجان شرقی همچنین 
رفع  هدف  با  صنعتی  تولیدی،  واحدهای  در  میدانی  حضور  از 
موانع تولید درآذربایجان شرقی خبر داد.  حسین فتحی با بیان 
با حضور  و اشتغال  این مطلب اظهار کرد: کمیته تخصصی کار 
میدانی در واحدهای تولیدی و صنعتی، بررسی و رفع موانع تولید 
و حل مشکلات موجود را در دستور کار جدی خود قرار داده است.  
وی افزود: در ادامه بازدید و حضور در واحد های تولیدی با حضور 
در  مستقر  واحدهای  از  تعدادی  استانی  و  شهرستانی  مسوولین 
با تشکیل جلسه اختصاصی کمیته  شهرک عالی نسب بازدید و 
تخصصی کار و اشتغال ضمن بررسی مشکلات احصا شده تاکیدات 

لازم در این راستا ابلاغ گردید.

پیشرفت ۹۰ درصدی ساختمان ساماندهی کارگران 
فصلی و موقت شهر گرگان

از پیشرفت  معاون خدمات شهری شهرداری گرگان  گرگان- 
90 درصدی ساختمان »ایستکار« خبر داد.احمد سالاری اظهار 
گرگان  محترم  شهردار  سبطی  مهندس  دستور  از  پس  داشت: 
و  فصلی  کارگران  مخصوص  ساختمان  اندازی  راه  خصوص  در 
ساختمانی موقت موسوم به »ایستکار«، این موضوع به طور جدی 
گرفت.سالاری  قرار  شهری  خدمات  معاونت  حوزه  کار  دستور  در 

افزود: در همین راستا جلسه هم اندیشی و هماهنگی در خصوص 
نمایندگان دستگاه های  با حضور  اجرایی  روند  نامه  تفاهم  تهیه 
مرتبط، نیروی انتظامی، فنی حرفه ای و اداره کار در حوزه معاونت 
خدمات شهری برگزار شد.وی تصریح کرد: حضور افراد جویای کار 
در حاشیه برخی از معابر و میادین تحت عنوان کارگران ساختمانی 
مورد  نیز  زحمتکش  قشر  این  شأن  ترافیکی،  مشکلات  بر  علاوه 
با اجرای این طرح این مشکل نیز حل  خدشه قرار می دهد که 
می شود.معاون خدمات شهری شهرداری گرگان خاطرنشان کرد: 
عملیات عمرانی ساختمان ایستکار در مراحل پایانی قرار دارد و 
سالاری،  گفته  هستیم.به  آن  تجهیز  جهت  ریزی  برنامه  حال  در 
ساختمان استقرار کارگران فصلی و ساختمانی تا دهه فجر به بهره 
برداری خواهد رسید.وی ابراز امیدواری کرد با راه اندازی این مرکز به 
کارگیری کارگران ضابطه مند و هوشمند گردد و دیگر در گرما و سرما 
شاهد حضور این قشر زحمتکش در معابر و میادین شهری نباشیم.

جلسه شورای اداری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
گیلان برگزار شد

 رشت- به گزارش روابط عمومی بنیاد مسکن گیلان، جلسه 
شورای اداری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان گیلان با حضور 
دکتر فرهاد باقرپور معاون پشتیبانی و امور هماهنگی استانها، بنیاد 
سکن انقلاب اسلامی، دکتر برزگر مدیرکل اداری و پشتیبانی،  م
مهندس حامد دائمی مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان، 
معاونین و مدیران ستادی و شعب شهرستانی در سالن شهید حق 
بنیاد  مدیرکل  جلسه  ابتدای  در   . گردید  برگزار  کل  اداره  ناس  ش
مسکن انقلاب اسلامی گیلان ضمن عرض خیر مقدم به حاضرین 
در جلسه،  گزارشی از علمکرد بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان 
ارائه نمود. وی گفت: بنیاد مسکن استان ظرفیت های بسیار خوبی 
نیروی  ترین ظرفیت،  و کلیدی  ترین  باارزش  دارد که مهمترین، 
انسانی این مجموعه می باشد که با تلاش و کوشش همکاران تا 
کنون توانسته ایم اقدامات خوبی انجام و جایگاه قابل قبولی داشته 
باشیم ولی هنوز باید تلاش شود تا به جایگاه ایده آل نزدیک شویم که 
در همین خصوص ظرفیت نیروی انسانی با بهره گیری از یک نظام 
برنامه ریزی درست و شیوه های مدیریتی مطلوب به نتایج مورد نظر 
دست خواهد یافت. مهندس دائمی افزود: رویکرد ما مسئله یابی، 
ریشه یابی و حل مسئله با برنامه ریزی دقیق است و برنامه داشتن 
کارکنان  که  است  اقداماتی  مهمترین  از  محوله  امور  انجام  رای  ب
مجموعه باید مدنظر داشته باشند. مهندس دائمی در ادامه تعامل 
سازنده با رسانه ها و گردش آزاد اطلاعات و شفاف سازی را یکی از 
مهمترین اقداماتی دانست که باید به طور ویژه و با نگاهی خاص 
پیگیری شود.  سپس حجت الاسلام والمسلمین قربان پور مسئول 
دفتر نمایندگی ولی فقیه اظهار داشت: امام خمینی )ره( با درایت، 
هوشیاری و تیزبینی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی را تاسیس کردند 
که بسیار ارزشمند به فعالیت خود ادامه می دهد. وی افزود: بدون 
تردید بنیاد مسکن یکی از بازوان اصلی و قدرتمند انقلاب اسلامی 
است و کمک به محرومین کار بسیار مقدسی است همانطور که امام 

راحل فرمودند: باید کاری کنیم که هیچ کس بدون سرپناه نباشد. 
در ادامه معاون پشتیبانی و امور هماهنگی امور استان های 
بنیاد مسکن کشور یکی از اولویت های مهم در سالجاری را تأمین 
مسکن بر شمرد و گفت: تامین مسکن گامی مهم در دست یابی 
به توسعه پایدار است.  که در حال حاظر این نهاد انقلابی به این 
ایجاد  باعث  اینکه مسکن  بیان  با  دارد. وی  توجه جدی  وضوع  م
تحرک در سایر بخش های اقتصادی می شود، خواهان تسریع در 

روند اجرای پروژه های مسکن شهری و روستایی شد. 

تجهیز پست برق 23۰ کیلوولت جنوب غرب اهواز به 
اتوماسیون صنعتی

بهره  امور  مدیر  هواز-  ا
بـــرداری بـــرق ناحیه غـرب 
اهواز شرکت برق منطقه ای 
خـــوزستان گـــفت: با هدف 
افزایش کیفیت بهره برداری و 
کاهش خاموشی احتمالی، پروژه اتوماسیون صنعتی )HMI( پست 
رق 230 کیلو ولت جنوب غرب اهواز اجرایی شد. امیر زبیدی  ب
بیان کرد: برای افزایش کیفیت بهره برداری از پست های برق و 
کاهش زمان خاموشی های احتمالی، پروژه اتوماسیون صنعتی 
)HMI( پست برق 230 کیلو ولت جنوب غرب اهواز با همکاری 
مدیریت دیسپاچینگ و واحد تله متری و مخابرات، با هزینه بیش از 
10 میلیارد ریال انجام شد. وی ادامه داد: با توجه به شرایط خاص 
این پست و وجود سه اتاق فرمان پراکنده و مجزا در ایستگاه، این 
اقدام باعث افزایش سرعت کلیدزنی و بالا رفتن ضریب ایمنی هنگام 
انجام مانورهای بهره برداری، کاهش خاموشی ها و بالا رفتن رضایت 
مشترکین خواهد شد. بر اساس این گزارش، امور بهره برداری ناحیه 
غرب اهواز یکی از نواحی ده گانه شرکت برق منطقه ای خوزستان 
است که وظیفه بهره برداری، تعمیر و نگهداری پست ها و خطوط 

انتقال و فوق توزیع این شرکت را در غرب اهواز بر عهده دارد.

برپایی نمایشگاه تجهیزات و تاسیسات سرمایشی و 
گرمایشی اصفهان با حضور 11۰ برند معتبر

اصفهان- کارپناه: نشست هم اندیشی بیستمین نمایشگاه 
بین المللی تجهیزات و تاسیسات سرمایشی و گرمایشی اصفهان 
در حالی برگزار شد که قرار است این نمایشگاه طی روزهای یازدهم 
تا پانزدهم بهمن ماه و با حضور حداقل 110 برند و شرکت معتبر از 

سراسر کشور برپا شود.
بین المللی  نمایشگاه های  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  ه  ب
و  سرمایشی  تاسیسات  و  تجهیزات  نمایشگاه  اصفهان،  ستان  ا
گرمایشی اصفهان یکی از باکیفیت ترین نمایشگاه های این استان 
در حوزه زیرساختی به شمار می رود که به صورت سالانه، برندهای 

معتبری از سراسر کشور را در کنار یکدیگر جمع می کند.
مدیرعامل و عضو هیئت مدیره نمایشگاه بین المللی اصفهان 
نمایشگاه  گفت:  نمایشگاه  این  برپایی  هم اندیشی  نشست  ر  د
بین المللی اصفهان در این دوره از نمایشگاه تلاش می کند برای 
شرکت های حاضر شرایطی فراهم آورد که به بازارهای جدید دست 

پیدا کنند و با فراغ بال بیشتری به توسعه بازار بپردازند.
علیرضا مرتضوی با تاکید بر اینکه تلاش برای حضور شرکت های 
افزود:  است،  نمایشگاه  برپایی  اولویت های  اصلی ترین  از  عتبر  م
کیفیت یک نمایشگاه با مساحت آن نمایشگاه سنجیده نمی شود، 
این  با کیفیت است؛ در  و  برندهای مطرح  بر حضور  لکه اصل،  ب
راستا، تاکید داریم که حضور شرکت های دانش بنیان بر کیفیت 

نمایشگاه ها می افزاید.
و  داخل  از  تجاری  هیئت های  حضور  اینکه  بیان  با  ی  و
ادامه  است،  مهمی  بسیار  موضوع  نمایشگاه  در  کشور  ارج  خ
را فراهم  بازرگانان همواره شرایط رونق و توسعه کسب وکار  داد: 
آنها در نمایشگاه، یک موضوع بسیار  بنابراین حضور  می کنند؛ 
کشورهای  سفیران  تمامی  از  همچنین  می شود؛  محسوب  هم  م
مختلف حاضر در جمهوری اسلامی ایران دعوت کرده ایم از این 
شرکت های  بازار  توسعه  به  موضوع  این  کنند؛  بازدید  مایشگاه  ن
حاضر در کشورهای مختلف کمک می کند. احمد بناکار، رئیس 
این  در  نیز  اصفهان  استان  ساختمان  مهندسی  نظام  ازمان  س
مصرف  کاهش  برای  مطلوب  راهکارهای  ارائه  خواستار  شست  ن
انرژی در این نمایشگاه شد و تاکید کرد: سازمان نظام مهندسی 
ساختمان اصفهان آمادگی دارد در تمامی نمایشگاه هایی که به 
نوعی با فعالیت این سازمان در ارتباط است، مشارکت فعال داشته 

باشد.

خبر

چرا خوراکی گران است؟
دوستان جان سلام

از دوستانم پرســیدم با اینکه قاعدتا تولید انبوه می بایســت با قیمت تمام شده 
و مصرف کننده کمتــری صورت پذیرد چرا در ایران این مســئله بدین صورت 
نیست؟دوستان تخصصی تر به موضوع نگاه کردند و تقریبا جواب هایی که من هم 
به این پرسش می دادم در این جواب ها هست.پس ترجیح می دهم تعداد بیشتری 

از جواب های دوستان را با هم بخوانیم. تعدادی از جواب های منتخب:
   Amir kalhori:  1 -قسمت اصلی ارتباط به صنایع نداره بلکه به ناپایداری 
شرایط اقتصادی و سیاسی مرتبط اســت. وقتی ناپایدار باشه ریسک و بالطبع 
حاشیه سود هم میره بالاتر.2-عدم وجود سیســتم های بهره وری عدم افزایش 
راندمان را ایجاد می کند و همین باعث افزایش هزینه بالاسری و در نتیجه هزینه 
تمام شده می شود. 3 - زنجیره پخش هم با توجه به عوامل 1 و 2 اعلامی با افزایش 
هزینه و همچنین افزایش حاشیه سود مواجه می شوند.تقریبا با عوامل بالا یک 
محصول قیمت درب کارخانه اش را در 3 ضرب می کنند تا قیمت مصرف کننده 

به صورت حدودی مشخص می شود.
   علی معصومی:   در ایران به عوامل زیادی بستگی داره

اصلی ترینش هزینه های سربار تولید مثل پرسنل مازاد به دلیل عدم کارسنجی 
مجموعه. خط تولید فرسوده.چرخه معیوب تامین مواد اولیه و ...

   گل سنگ:
  علت اصلی بالا بودن نرخ بیکاری است ... که باعث می شود  کسانی که محصولات 
خانگی تولید می کنند ، با حاشیهء سود بســیار کم محصولاتشان را بفروشند تا 

کارشان را از دست ندهند ...
:Ehsan shad   

  سرمایه ثابت و گردش، سیستم لجستیک و حمل و نقل، هزینه بازاریابی و هزینه 
سیستم اداری اون سازمان باعث میشــه تولید انبوه یک قیمت رقابتی با رقبای 

صنعتی داشته باشه نه محصولات خانگی.
:M.danesh   

  تولید صنعتی قطعا ارزانتر از تولید خانگی اســت، مشــکل آنجاست که توزیع 
محصول کم خانگی نیاز به توزیع گسترده و هزینه بالا ندارد اما تولید صنعتی با 
هزینه های بالای شبکه توزیع پخش ها و فروشگاه ها روبه روست، به نحوی که از 
قیمت مصرف کننده 45 درصد ســهم تولید و 55 درصد سهم توزیع کنندگان 

است.
:Cooltag.ir   

  مشاغل خانگی به صورت ســیاه در ایران انجام میشــه، حذف مالیات و بیمه، 
هزینه های رسمی تولید و خرید مواد اولیه قیمت رو ظاهرا پایین میاره. به علاوه 
در خیلی از اونها قیمت تمام شده درست محاسبه نمیشه و قیمت گذاری صحیح 
نیست و هزینه ریسک، اخذ گواهی، چرخه توزیع و ضمانت هم طبیعتا محاسبه 

نشده.
:Mmonirzad   

  تیراژ تولید قاعدتا نقش عمده ای در پایین آوردن بالاسری و رسیدن به نقطه  سر 
به سر داره که یکی از مهمترین فاکتورهای صرفه تولید صنعتی از هر نوع برای 
کاهش قیمت و رقابت پذیری در بازاره ولی به دلایل مختلف از جمله عدم توسعه 

در بازار صادراتی این امر )کاهش قیمت( چندان موفق نیست.
   Behzad golrokhian)ستون ادب(:

  احتمالًا به خاطر حذفِ واسطه ها و هزینه های بسته بندی و...است.
   دلفین: تولدت مبارک آبزی

   Hadi:   رانت دارن نیازی به قیمت رقابتی نمی بینند. 
یک گروه هم اینقدر مشغول دادن سود وام ها به بانک ها هستند مجبورن گران 

بفروشن تا بتونن سود بانک ها رو بدن.

توئيتست
آرش غفاری
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   توئیت بازی
و همچنان سوژه: مهران مدیری

کامنت ها

هنوز چند روزی از انتقاد سعید سهیلی نگذشته است که بار دیگر 
مهران مدیری هدف قرار می گیرد. ســهیلی معتقد است بعد از 
این که اجازه پخش دورهمی با حضور زنده یاد ناصر ملک مطیعی 
داده نشد، مدیری باید مســئولان تلویزیون را تهدید به استعفا 
می کرد. حالا نوبت به گیتی معینی رسیده که گفته: »من هرگز 
آقای مدیری را نمی بخشم، من پنج روز تمام در سرما کار کردم، 
آبان بود ولی نیاوران هوای بســیار ســردی داشــت. نقش مادر 
مهران غفوریان را بازی می کردم. چند روز گذشــت دیدم کسی 
تماس نگرفت. یکی از همان بچه ها به من زنگ زد و گفت معینی 
می دانی جای تو، مادر بهاره رهنما را گذاشتند؟« مشابه این انتقاد 
را پیش تر بازیگران سریال های مدیری بر زبان آورده بودند؛ مثل 
سحر زکریا، ساعد هدایتی، محمد شیری و سعید پیردوست. با این 
حال دلخوری این دسته از بازیگران این بود که چرا مدیری دیگر 
با آن ها همکاری نمی کند. او نیز یک بار این طور پاسخ داده: »تصور 
عجیبی اســت که می گویند چرا وقتی بازیگــران یک کار خوب 
هستند دیگر با آن ها ادامه نمی دهی. هر کاری بازیگر خودش را 

می خواهد.« جنس انتقاد گیتی معینی اما متفاوت است.

  وحید سعیدی: مهران مدیــری الان چند سالی است که 
مورد آماج حملات همکارانش قرار گرفته، رویه ای که با انتقاد 
عجیب و غریب سحر زکریا از او شروع شد و تا الان ادامه دارد. او 
اشکالات و ایراداتی دارد، اما این همه توقع از او آیا بجاست؟ چرا 
از دیگران این توقع نمی رود؟ شاید هم مهران مدیری بودن باعث 
ایجاد این همه توقع شده اســت . هر چه که هست در این مورد 

پیاز داغ ماجرا خیلی زیاده شده، خیلی.

  احمد رنجبر: دلخوری حق گیتی معینی است ولی چه بسا 
او بر اســاس همان ایده مدیری که »هر نقشی الزام خاص خود 
برای انتخاب بازیگر دارد«،کنار گذاشــته شده. هرچند در این 
موارد لازم است شان »آدم ها« رعایت شود. به نظر می رسد این 

آخرین انتقاد و دلخوری نسبت به مدیری نباشد.

  مرجان فاطمــی: بــازار دلخوری ها از مهــران مدیری 
مدت هاســت داغ اســت. بعد از گلایه برخی بازیگران درباره 
اینکه مدیری آنها را رها کرده اســت، حالا گیتی معینی هم به 
جمع معترضین اضافه شده. درباره ماجرای معینی نمی توانیم 
به صورت قطعی اظهارنظر کنیم اما دور از ذهن نیست که یک 
کارگردان بعد از چند برداشت احساس کند بازیگری که انتخاب 

کرده چندان مناسب نقش نیست و بهتر است تغییر کند.

   آنالیز    رصد خانه

 خندوانه دوشنبه شب، اختصاص به مسابقه ادا بازی داشت. این مسابقه به گفته خود رامبد جوان 
برای نخستین بار به شکل مستقل در این فصل اجرا می شد. حامد آهنگی، یزدان فتوحی و مهران 
غفوریان همراه با رامبد جوان شرکت کننده های این مسابقه بودند. اما حضور پرشور حامد آهنگی 
این مسابقه را حسابی تحت الشعاع قرار داد. او از همان ابتدا سعی کرد با مشارکت و شوخی های 
به موقع اش فضای برنامه را تحت کنترل بگیرد. در ابتدای مسابقه شرایط را طوری پیش برد که 
شهاب عباسی مجری مسابقه و مهران غفوریان وارد بازی اش شدند و همین موجب شد برای 
دقایقی فضای برنامه به واسطه شوخی های این سه نفر و صحبت کردنشان به زبان محلی جذاب 
و پر انرژی شود. آهنگی در طول مسابقه هم بارها به شاد شدن فضای برنامه کمک کرد که یکی 

از آنها اجرای یک ترانه من درآوردی برای بخش پایانی مسابقه بود.

 میان برنامه های شبکه نمایش مدت های مدیدی است که به شکل تکراری روی آنتن می روند 
و قسمت های مختلف این برنامه ها از جمله »علم سینما« در طول ماه چندین و چند بار پخش 
می شوند. تا همین چندی پیش روند تکرار معمولا بیســت روز یکبار یا ماهی یکبار بود، اما 
الان مدتی است که اپیزودهای این میان برنامه با حد فاصل دو یا سه روز در چند نوبت پخش 
می شوند. یکی از اپیزودهای برنامه علم سینما اختصاص به دوربین های پاناویژن و چگونگی 
تولید آن داشــت. این اپیزود با فاصله زمانی دو روز روی آنتن رفت. این میان برنامه و دیگر 
میان برنامه های شبکه نمایش در طول ســال جاری آنقدر تکرار شده اند که مخاطبین تمام 
صحنه های آن را از حفظ هستند. اگر مدیریت تلویزیون در پی اصلاح ساختار شبکه ها ست 

باید فکری اساسی به حال شبکه های تامینی اش مثل »شبکه نمایش« کند.

 سریال جریان حسن فتحی قرار است از جمعه همین هفته پخش خود را به شکل اختصاصی از 
پلتفرم »فیلیمو« شروع کند. این سریال که دو سالی است در مرحله تصویربرداری است، ازجمله 
پروژه هایی است که خیلی ها منتظر آماده شدنش بودند. سریالی که کارشناسان رسانه معتقدند باعث 
احیای دوباره پلتفرم ها می شود. پیش از رونمایی عمومی از این سریال روز گذشته طی مراسمی که 
در هتل اسپیناس تهران برگزار شد، قسمت اول مجموعه روی پرده سینما به نمایش در آمد. آنهایی 
که موفق به تماشای قسمت اول شده اند معتقدند که جیران توفیق زیادی در جذب مخاطب خواهد 
داشت. آیین افتتاحیه مجموعه »جیران« با حضور عوامل سریال برگزار شد. این مجموعه دومین 
تجربه سریال سازی حسن فتحی در شبکه خانگی بعد از سریال موفق »شهرزاد« است. این سریال 

قرار است در 50 قسمت عرضه شود، به این ترتیب پخش آن بیش از یک سال طول می کشد.

انرژی بخش روز      شور آهنگی به ادا  بازی خندوانه

بی خیال شوید روز      پخش میان برنامه علم سینما را متوقف کنید

رونمایی روز      جیران در هتل اسپیناس رونمایی شد

در روزهای نخست که 
فوتبال برتر روی آنتن رفت، 

کند بودن آن مورد انتقاد 
قرار داشت. چنین ایرادی 

برای یک برنامه نوپا می تواند 
طبیعی باشد اما حالا و 

با گذشت مدتی طولانی، 
چنین ضعفی غیر قابل 

پذیرش است.

         منظر اول| موارد اضافه برنامه فوتبال برتر با تیزری از اتفاقات مهم برنامه شروع می شود. این تیزر اما شمایی 
کلی از آنچه قرار است روی آنتن زنده رخ بدهد، نمی دهد و بیشتر به حرف مربیان در نشست خبری، اعتراض 
هواداران و... اختصاص دارد. بعد از آن محمد حسین میثاقی نتایج مسابقات لیگ که روی ویدئووال قرار گرفته 
است را مرور می کند و شرحی از فضای کلی مسابقات و شــرایط تیم ها می دهد. این الگو برای سال های پیش 
مناسب بود اما حالا و با وجود رسانه های آنلاین کمتر کســی است که از نتایج مسابقات بی اطلاع باشد. مقدمه 
برنامه 10 دقیقه طول می کشد و بعد از آن بخش اصلی که معمولا گفت و گو با مهمان است، شروع می شود. پخش 
خلاصه بازی ها دیگر عاملی است که فوتبال برتر را کش دار و خســته کننده می کند. حالا دوره پخش هایلات 

مسابقات گذشته و کسی فوتبال برتر را برای این آپشن، دنبال نمی کند.

         منظر دوم| مباحث کش دار نه فقط فوتبال برتر، که همه برنامه های فوتبالی تلویزیون می دانند برگ برنده آن ها 
رفتن سراغ پرونده های ویژه است. مثلا همین ماجرای حذف تیم های ایرانی از لیگ قهرمانان آسیا، سوژه مهمی است که 
باید دستمایه یک پرونده ویژه شود. فوتبال برتر چنین کرد اما به دلیل عدم مدیریت زمان، مباحث کش دار و خسته کننده 
شد. در حالی که اگر در این برنامه چند آیتم مرتبط وجود داشت و مهمان ها ملزم به صحبت مختصر و مفید می شدند، 
چنین اتفاقی رخ نمی داد. در این صورت می شد به وضعیت باشــگاه تراکتور، ماجرای شکایت باشگاه های فولاد و مس 
رفسنجان از استقلال تهران به خاطر مسئله سرباز بودن بازیکن های این تیم، مشــکلات شاهین بوشهر و... پرداخت. 
محمد حسین میثاقی مدام از همکاران می خواهد صدای موسیقی را بالا ببرند، سعی می کند انرژیک حرف بزند اما با این 

شیوه ها نشاط به فوتبال برتر بازنمی گردد. مخاطب تحمل همراهی با یک برنامه چهار ساعت و نیمه را ندارد.

علی حاتمی لابه لای ساخت سریال »هزار دستان« و در دورانی که این پروژه به دلیل مشکلات مالی با توقف روبه رو 
می شد، دو فیلم سینمایی ساخت. یکی »حاجی واشنگتن« و دیگری »کمال الملک«. یک فیلم پرتره از زندگی 
محمد غفاری ملقب به کمال الملک. نقاش چیره دستی که در دوران شاهان قاجار و پهلوی اول زندگی کرد و به مقام 
»کمال الملک« رسید. حاتمی زندگی این نقاش چیره دست به مانند دیگر آثار تاریخی از زاویه دید خود دراماتیزه 
و روایت کرد. فیلمی که اگرچه در دوران نمایش و تولیدش آنطوری که باید و شاید قدر ندید اما بعدها با نمایش 
از تلویزیون ارج و قرب پیدا کرد. زنده یاد حاتمی »کمال الملک« را با حضور همان بازیگران و عوامل هزاردستان 
ساخت. نقش این نقاش چیره دست را به جمشید مشایخی سپرد و به ترتیب بازیگرانی چون عزت الله انتظامی، 
علی نصیریان، پرویز پور حسینی و داود رشــیدی نقش های ناصر الدین شاه، مظفرالدین شاه، محمد علی شاه و 
رضا خان را بازی کردند. دوبلاژ فیلم هم با همان گروه هزار دستان انجام شد در اینجا منوچهر اسماعیلی به جای 
جمشید مشایخی و عزت الله انتطامی حرف زد و ناصر طهماسب هم با لهجه آذری نقش مظفر الدین شاه رو گفت.

 کمال الملک
  پخش:   شبکه نمایش

  ساعت پخش: 21
  کارگردان: علی حاتمی

  بازیگران:جمشید مشایخی، عزت الله 
انتظامی، علی نصیریان، پرویز پور حسینی، 

داود رشیدی و محمد علی کشاورز
  محصول : ایران / 1362
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سری جدید مجموعه انیمیشنی 
»شکرستان« برای پخش در نوروز 
1401 آماده می شود. این مجموعه 

پر مخاطب با حضور کاراکترهای 
اصلی اش در 15 قسمت تولید و 
روانه آنتن شبکه نسیم خواهد 

شد. راوی این فصل از سریال 
»شکرستان«، »همت مومیوند« 

است.

شبکه دو سیما قصد دارد برنامه 
هفتگی »تاک« به تهیه کنندگی 

و کارگردانی مریم نوابی نژاد را در 
ایام نوروز 1401 به شکل شبانه 

پخش کند. آن طوری که نوابی نژاد 
گفته فصل نوروزی این برنامه در 

13 قسمت آماده می شود. داریوش 
کاردان بعد از سال ها با برنامه تاک 

به عرصه اجرا برگشته است.

ريتم خسته کننده فوتبال برتر

شبکهساعتقالببرنامه

ورزش16:30فوتبال جام ملت های آفریقاتونس – مالی
نسیم21تاکشوچهل تیکه

دو21:30سریال جدید ایرانینوار زرد2

سه22:30سوپرکاپ اسپانیابارسلونا - رئال مادرید

ورزش23:15جام اتحادیه انگلیستاتنهام – چلسی

نمایشیک  بامداد فیلم کلاسیکجنگل تخته سیاه

گروه تلویزیون   
هفتصبح

بیــش از دو هفته پیش پخش ســریال »برف بی صدا 
مي بارد« آغاز شد؛ ســریالی صد قسمتی که روایتگر 
زندگی یک خانواده و مســائل آن ها در دهه شصت 
است. در ادامه، داســتان به دهه های دیگر هم خواهد 
رسید. فعلا شانزده قسمت از سریال گذشته که خب 
همه اتفاقات را مي شد در هشت قسمت روایت کرد. 
علاوه بر روایت کند، آنچــه مخاطب را اذیت مي کند، 
تلخی بیش از اندازه سریال است. در قسمت های اخیر، 
وجوهی از داستان باز شــده اما سهم اصلی به ماجرای 
مرگ پدر خانواده اختصاص دارد. این اتفاق همزمان 
شده با مرگ پدر خانواده سریال شبکه یک یعنی »پس 
از آزادی«، تا در یک زمان، دو سریال کام مخاطب را 

تلخ کنند.

   مورد اول| مرگ پدر
داستان برف بی صدا مي بارد از جایی شروع شد که یک خانواده 
در دهه شصت مسائل و مشــکلاتی دارند. کمی که گذشت پدر 
خانواده )فرهاد آئیش( به دلیل ناراحتی بیش از اندازه، حواسش 
به چراغ قرمز نیســت، آن را رد مي کند و مي میــرد. این اتفاق 
مصادف شد با ایام شهادت حضرت فاطمه )س( که مي شد پخش 
قسمت های اول سریال با این روزها را هوشمندی شبکه سه تعبیر 
کرد. با پایان ایام شهادت اما همچنان فضای برف بی صدا مي بارد، 

تلخ است و سایه شوم مرگ، خانواده و مخاطب را رنج مي دهد. 

   مورد دوم| زیاده روی در عزا
کیست که نداند وقتی خانواده ایرانی مرگ عزیز خود را مي بیند، 
تا مدت ها رخت سیاه بر تن دارد و اشــک ها جاری است؟ آیا 
ضرورت دارد این ویژگی تبدیل به عنصر ثابت یک سریال شود؟ 
اگر عزاداری به شــکل کمرنگ به نمایش درآید، سریال ســاز 

متهم به عدم تســلط بر فضاسازی مي شــود؟ طبعا نه؛ چرا که 
مخاطب مي داند که نمایش تلخی بیش از اندازه، روانش را آزار 
مي دهد. برف بی صدا مي بارد اما دچار زیاده روی در نمایش عزا 
شده اســت. برای نمونه مواردی از قسمت شانزدهم سریال را 

مثال مي زنیم.

   مورد سوم| اشک و آه
در قسمت شانزدهم چند سکانس هست که نبود آن ها نه تنها به 
ریتم سریال کمک مي کرد که آن را از تلخي مفرط نجات مي داد. 
در یک سکانس خدمتکار خانواده گوشه حیاط، خلوت کرده است 
و با »حاجی« حرف مي زند. از جای خالی او مي گوید؛ از روزهایی 
که آن ها را برای سحری بیدار مي کرده؛ از لحظاتی که بدون آن ها 
سر سفره افطار نمی نشسته و... بعد هم زارزار گریه مي کند. خب، 
مخاطب که در قسمت های قبل پی برده بود حاجی مردی مومن 
و دلسوز است، چه نیازی به یادآوری آن ها در قالب یک سکانس 
پر سوز و گداز است؟ در سکانسی دیگر، دختران او لباس پدر را 

مرتب مي کنند و گریه سر مي دهند. بله؛ ما ایرانی ها با دیدن یک 
نشانه از متوفی منقلب مي شویم اما نیاز است همین ویژگی در 
یک اثر نمایشی منعکس شود؟ در سکانسی دیگر پسر حاجی با 
دوستان خود ملاقات مي کند و بعد از خوش و بش نوحه ای خوانده 
مي شود و سینه مي زنند. کار به همین جا ختم نمی شود و در یک 
نما مراسم چهلم پدر را سر خاک او مي بینیم که البته در تصمیمی 
جالب خبری از گریه نیست! همه این سکانس های غمبار توام با 

موسیقی سوزناک است.

   مورد چهارم| فضای سیاه
شــخصیت های اصلی برف بی صدا مي بارد بعــد از مرگ پدر، 
لباس مشکی بر تن دارند و چهره آن ها پر از غم است. این عنصر 
تصویری به عنوان انتقال فضای کلی ســریال کفایت مي کند، 
دیگر چه نیازی به اشک و آه و موسیقی غمبار؟ نیاز به یادآوری 
نیست که جامعه ما محتاج تزریق شادی است. سریال ساز هم 
در این فضا نفس مي کشد و به خوبی مي داند اطراف او چه خبر 
است. کافی اســت کمی خلاقیت چاشــنی کار خود کند و با 
زیرکی از غم و اندوه و تلخی رد شــود. بخشی از اتفاقات برف 
بی صدا مي بارد، ارتبــاط تماتیک با مرگ پــدر خانواده دارد. 
سریال ساز مي خواهد در دل استیصال و غم خانواده از اختلاف 
آن ها و یک ماجــرای معمایی پرده بردارد. منتها نیاز نیســت 
برای انتقال این مفهوم با بهانه و بی بهانه سوگواری خانواده را 
نشان دهد و کام مخاطب را تلخ کند. این اتفاق ضربه ای دیگر 
بر ســریال زده تا در کنار روایت کند و لوکیشن های تکراری 

ایرادهای آن بیش از پیش به چشم بیاید.

تازه ترین سریال شبکه سه در حالی به قسمت شانزدهم رسیده که تلخی آن به روح و روان مخاطب 
چنگ مي زند. این اتفاق بعد از لحظه تصادف  پدر خانواده و مرگ او  رخ داده و در قسمت های اخیر 

»برف بی صدا مي بارد« تبدیل به یک مراسم عزاداری تصویری شده

غموغصهبابرفمیبارد
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یکی از ویژگی های آثار شما این اســت که ماجرای اصلی را به 
ساده ترین شــکل ممکن یعنی از طریق خوانش یک متن از همان 
ابتدای فیلم پیش روی مخاطب می گذاریــد. در »ماهی و گربه« با 
مخاطب این قرار را گذاشــتید که خطری این دانشجوها را تهدید 
می کند و هر لحظه ممکن است گوشــت بدن یکی از آنها به عنوان 
گوشت در آشپزخانه  این رســتوران بین راه طبخ شود. در »جنایت 
بی دقت« هم از همان ابتدا بخش های مختلف پرونده آتش ســوزی 
سینما رکس پیش روی مخاطبان گذاشته می شود. انگار قصدتان این 
است که اصل ماجرا را روشن کنید و مخاطب را با اطلاعاتی که در ذهن 

دارد تا پایان در تعلیق بگذارید.
بله همین طور اســت که اشــاره کردید. فکر می کنم در این ســه فیلم، 
کپشــن هایی که در ابتدای فیلم ها می آیند نقــش مهمی را در وضعیت 
روایت ایفا می کنند. درواقع شاید قصد این نوشته ها این است که تکلیف 
مخاطب را با چیزی که قرار اســت ببیند در آینده روشن کند. این البته 
روش آشنایی در سینماست و کارگردان های زیادی به اشکال مختلف از 
آن استفاده کرده اند. شاید مشهورترین نمونه اش در سینمای خودمان، 
فیلم »مسافران« باشــد که کاراکترهای فیلم از ابتدا می گویند به مقصد 
نخواهند رسید ولی ما فیلم را دنبال می کنیم برای اینکه بفهمیم سازوکار 
چطور است. در این شیوه قرار بر این است که ما به سازوکار و ساخت وساز 
توجه بیشتری داشته باشیم نســبت به چیزی که بهش می گویند کشف 
داســتان یا رســیدن به راه حل هایی نهایی برای قصه و شــخصیت ها و 
کاراکترها. پس شاید یکی از روش هایی که باعث می شود ما تمرکزمان را 
جای حل معمای داستانی فیلم، روی ساختمان فیلم بگذاریم این است که 
از ابتدا تکلیف تماشاچی را با آنچه در انتها تا به امروز عادت داشته ببیند 
و دنبال کند روشن کنیم. نوشته های ابتدای فیلم ها چنین تاثیری را قرار 

است روی مخاطب بگذارند.
ماجرای تراژدی سینما رکس هم البته داســتان آشنایی برای 

ایرانی هاست.
صرف نظر از نوشته هایی که ابتدای فیلم می آید هم اگر تماشاچی فکر کند 
قرار است فیلمی را با محوریت سینما رکس ببیند، احتمالا باید نسبت به 
آن پیش آگاهی داشته باشد. هرچند برای من خیلی جالب بود که متوجه 
شدم برخی از نسل نیمه  دوم دهه هفتاد یا دهه هشتاد اطلاعات کمی راجع 
به ماجرای سینما رکس داشتند. در هر صورت نوشته های اول فیلم باعث 
می شوند تمرکز شما از حل کردن معماها یا روابط علی و معلولی داستان 
معطوف شود به ساخت و ســاز یا فرمی که قرار است داستان براساس آن 
پیش رود و هدف نهایی تبدیل می شود به چفت وبست های فرمی تا روابط 

علی و معلولی داستان. 
»تاریخ تکرار می شــود« و این مهمترین مسئله  فیلم »جنایت 
بی دقت« است اما جذابیت فیلم زمانی آشکار می شود که وقتی همه 
منتظر تکرار این واقعه هستند، یک مرتبه همه چیز تغییر می کند. 
درواقع با به هم ریختن قوانین زمانی و مکانی و مرزهای میان واقعیت 
و کذب و ایجاد ارتباط میان دو اتفاق که فاصله زمانی چهل ساله از هم 
دارند، قصد داشته اید به نوعی نشان دهید که قرار نیست تکرار یک 
واقعه هربار نتایجی واحد داشــته باشــد و می توان جلوی تکرار 

پدیده هایی که رخ دادنشان قطعی است را هم گرفت.
مفهوم تکــرار یا تکرار در تاریخ مفهومی اســت که در جامعه شناســی، 
تاریخ شناسی و فلسفه درباره اش زیاد صحبت شــده. حتی در سینما از 

دهه نود به بعد، مفهوم نگاه کردن به تاریخ، تبدیــل به مفهوم متفاوتی 
شده. شــاید تا پیش از دهه نود وقتی ما راجع به نگاه کردن به تاریخ در 
سینما حرف می زدیم منظورمان این بود که چطور می توانیم یک واقعه  
تاریخی را نزدیک به واقعیت یا عین به عین یا شبیه آن چیزی که توافق 
نظر داریم که در گذشته اتفاق افتاده، تبدیل به فیلم کنیم. اما از دهه نود 
به بعد خوانش های شخصی از تاریخ یا دســتکاری کردن تاریخ یا تاریخ 
به عنوان آنچه ما دوســت داریم نه آنچه اتفاق افتاده است تبدیل به یک 
گزینه شد که ما می توانســتیم در روایت ها ازش استفاده کنیم. از طرف 
دیگر وقتی درباره مفهوم تکرار حرف می زنیم، سوالات مختلفی به ذهن 
می رسد. آیا تکرار به معنای ملال اســت؟ آیا به معنای درجا زدن است؟ 
آیا تکرار به معنای تمنای لذت و خوشی است؟ هر بازاجرایی لزوما خود 
اجرا نیست و در خودش تجربه جدیدی دارد. قطعا »جنایت بی دقت« یک 
بازخوانی از واقعه سینما رکس اســت اما دقیقا خود آن نیست. در تهران 
امروز اتفاق می افتد. کاراکترها با آنها متفاوت هستند و سینمایی که دارند 
می روند آتش بزنند اصلا یک ســینمای دیگر است. اسم سینما رکس از 
زبان هیچ کدام از کاراکترها در طول فیلم شنیده نمی شود. این دقیقا آن 
تکرار نیست. پس به خودم این اجازه را می دهم آن طور که دوست دارم آن 
تاریخ را ببینم و با انتهای داستان خودم مواجه شوم. نوعی امید به کاری 
که سینما می توانســت انجام دهد در بازخوانی یک واقعه تراژدی. شاید 
این یک جور امیدواری باشد برای اینکه ببینیم آیا ما می توانیم به واسطه 
سینما پیغامی بدهیم به گذشــته که این سینما آتش نگیرد. می دانم که 
چنین کاری عملا امکان پذیر نیست اما فیلم »هارولد شا«، همان فیلمی 
که از کمپانی ادیسون ابتدای »جنایت بی دقت« پخش می شود، فیلمی 
است که بیش از صد سال گذشته ساخته شده. آیا سینما می توانست آن 
موقع به ما هشــدار دهد درباره اتفاقی که بعدها می خواهد بیفتد؟ پیغام 
رساندن به گذشته شاید نگاهی باشد به ایده ای که ممکن است بتواند در 
آینده اتفاق بیفتد و امیدوارم فیلم »جنایت بی دقت« با چنین نگاهی به 

مجموعه تاریخ و چیزی که تکرار می شود در آن رسیده باشد. 
ایتالو کالوینو در جایی از »اگر شبی از شب های زمستان مسافری« 
نوشته اســت: »ادبیات به خاطر قدرتی که در قبولاندن کذب دارد، 
دارای ارزش است و واقعیت خود را نیز در این کذب پیدا می کند.« 
شــاید بتوانیم در »جنایت بی دقت« هم از چنین تاثیری صحبت به 
میان بیاوریم. واقعیتی که حالا به کمک فرهنگ می تواند به شــکل 

دیگری ادامه پیدا کند که شاید لزوما منطبق با واقعیت نیست.
بله وقتی از کالوینو مثال می زنید و از »اگر شــبی از شــب های زمستان 
مســافری«، درواقع داریم از تجربه گرایی در روایتگری حرف می زنیم و 
در عین حال داریم مفاهیمی مثل روایت کلان را نادیده می گیریم یا زیر 
سوال می بریم. اینکه چطور خرده روایت ها می توانند جهان کلی یک اثر 
را شکل دهند. از طرف دیگر داریم راجع به رابطه ادبیات با تاریخ ادبیات 
حرف می زنیم. راجع به رابطه داستان گویی و معنای داستان گویی حرف 
می زنیم. اگر بخواهیم همه اینها را در نظر بگیریم قطعا می توانم فکر کنم 
که چقدر علاقه مند به این جریان هســتم. نه نزدیک به آدم هایی که در 
راس و در قله های این جریان وجود دارند، بلکه فقط علاقه مند هســتم. 
به هرحال من هم آدمی هســتم که از دهه نود به بعد فیلمســازی ام را 
شروع کرده ام و محصول این  دوران و شرایطی هستم که درونش بزرگ 
شده ام، محصول کتاب ها و تجربه های بصری و دیداری که داشته ام. فکر 
می کنم وقتی داریم فیلم می ســازیم، از آنجایی که در واقعی ترین شکل 

دروغ بزرگ ترین امتیاز سینماست
به بهانه اکران فیلم »جنایت بی دقت«، با شهرام مکری، کارگردان فیلم  درباره بازنمایی فاجعه آتش سوزی سینما رکس و حال وهوای 

آثارش گفت وگو کرده ایم 

ممکن هم دوباره دست به بازنمایی چیزی در واقعیت می زنیم نمی توانیم 
مدعی باشــیم که بازنمایی ما دقیقا خود آن واقعیت است. پس از همین 
لحظه است که وارد ســاخت دنیای خیالی می شویم. حتی وقتی مدعی 
باشیم واقعی ترین چیز ممکن را داریم جلوی دوربین می بریم. ما داریم با 
خیالی ترین امر ممکن کار می کنیم. سینما واقعیت نیست و شاید امتیاز 
بزرگش در همین باشد. احتمالا این شبیه همان جمله ای است که شما از 

کالوینو دارید نقل می کنید. 
در »جنایت بی دقت« با روایتی درون روایت دیگر روبه رو هستیم. 
درواقع سه روایت در سه نقطه مختلف مکانی و زمانی، در نهایت به هم 
می رسند و در این نقطه اشــتراک، معنای نهایی فیلم را می سازند. 
ساختاری مشابه داســتان های هزارویک شب که هر قصه می تواند 
متاثر از قصه قبلی باشد و خودش تاثیری روی قصه بعدی داشته باشد 
و از طرفی، هیچ چیز قطعی نیست چون ممکن است هر معلولی، علتی 
بیرون از محدوده  فکر ما داشته باشد. شما از زمان ساخت »طوفان 
سنجاقک« به این شــیوه پایبند بودید و حالا در »جنایت بی دقت« 

خیلی بیشتر روی آن تمرکز کرده اید.
بلــه روایت های درهــم ریخته و پــازل گونه یا روایت هــای غیرخطی، 
عنوان های مختلفی اســت که برای ایــن مدل روایت می شناســیم از 
علاقه مندی های من است و همانطور که اشاره کردید من از دوره »طوفان 
سنجاقک«، به شــیوه داستانگویی هزارویک شــبی، داستان هایی که به 
همدیگر پاس داده می شود و کاراکترهایی که از کنار هم می گذرند و شاید 
تاثیری بر داستان هم بگذارند و شاید هم نه علاقه زیادی داشته ام. شیوه 
داستانگویی کلاسیک با ساختار محکم قرص و خیلی استخوان دارش را 
دوست دارم و فکر می کنم خیلی از فیلم های مورد علاقه ام در آن ساختار 
قرار گرفته اند. اما از طرفی فکر می کنم ســاختار ســینمای کلاسیک، 
تجربه هــای منحصربه فرد خودش را انجام داده. هروقــت به یک فیلم با 
ســاختار کلاســیک نگاه می کنم، تنها انگیزه ام برای دنبال کردن آن، 
داستانی می شود که روی آن ساختار از قبل طراحی شده و محکم بنا شده. 
درنتیجه دیگر به ساختمان و سازوکار فیلم فکر نمی کنم. یکی از دلایلی که 
مخاطبان سینمای داستان گو همیشه فقط درباره داستان ها حرف می زنند 
این است که در زیربنا و زیرساخت، چیز قابل تغییری نمی بینند. به محض 
اینکه شما ساختار زیرین را دست می زنید تماشاگر به جای اینکه راجع به 
داستان صحبت کند، شروع می کند راجع به ساختار حرف زدن. هرچند 
که در طول تاریخ ســینما به هم زدن ســاختار، چیز جدیدی محسوب 
نمی شود اما کماکان یک توجه گیری متفاوت نسبت به سینمای داستانگو 
و سینمای کلاسیک است. معنایش این نیست که من با داستانگویی به 
شیوه متعارف دشمنی داشته باشم بلکه لذتی که خودم می برم در ساخت 
یا ارائه یک داستان در آن شیوه نیســت. فکر می کنم جامعه تا به امروز، 
هر قدمی که برداشته محصول پناه بردن به دل داستان بوده. اگر از تاریخ 
و تمدن و پیشــرفت های علمی حرف می زنیم، همه مدیون این است که 
ما به داستان های بزرگ باور داشــته ایم. فکر می کنم که شاید دوره این 
رسیده باشد که یک مقدار درباره داستان های بزرگ شک کنیم و این شک 
کردن را می توانیم از به هم زدن پایه های مهم داستان های بزرگ به دست 
بیاوریم. می دانم که خیلی علاقه مند و طرفدار ندارد اما شیوه ای است که 

همیشه دوست داشته ام در فیلم هایم امتحان کنم. 
ماجرای دزدیده شدن تصویر روی آب چشمه و حبس کردن آن 
داخل یک گونی و صندوقچه توسط یک جادوگر هم شباهت زیادی به 

افسانه های قدیمی دارد. طلسمی که هرچند با عقل و منطق جور در 
نمی آید و نهایتا هم راز غیرواقعی بودن آن با خاطره وصل بودن طناب 
به یک سیم فاش می شــود اما از آنجایی که سروان آن را باور کرده 
است، می بینیم که واقعیت پیدا می کند و تصویر به چشمه برمی گردد. 
بله. در داســتان »جنایت بی دقت« ما همانطور که قبلا شما هم گفتید 
ســه تا وضعیت طراحی موقعیت داریم. باید بگویم دو تا از آنها وابستگی 
بیشتری به شیوه هایی از داستان گویی دارند. یکی داستانی که روی پرده 
سینما داریم می بینیم که همان داستان »جنایت بی دقت« است و دیگری 
داستان چهار نفر آدمی هستند که قرار اســت بروند و سینما را به آتش 
بکشــند. این دو تا موقعیت، موقعیت های داستانی هستند که روی خط 
زمانی از »آ« به »ب« دارند حرکت می کنند. یک موقعیت دیگر هم داریم. 
اصرار دارم بگویم موقعیت نه داســتان چون بــا آن دوتای دیگر متفاوت 
است. موقعیت تماشاگرانی اســت که می خواهند بروند فیلم را ببینند. 
موقعیت تماشاگران، فاقد ایده های داســتانی است و دائم مثل یک جور 
موقعیتی که از پرسپکتیوهای مختلف داریم می بینیم تکرار می شود. ما 
هروقت که به وضعیت سینما و تماشــاگران و کارکنان سینما می رسیم 
انگار داریم بخشی از همان ماجرا را از پرسپکتیو دیگری می بینیم؛ کاملا 
مغایر با دو بخش دیگر. از طرفی داستان چشمه و قصه ای که داریم روی 
پرده ســینما می بینیم آنهم مغایرتی با دو بخش دیگر دارد از این جهت 
که از وضعیت های رئالیستی دورتر اســت. یعنی یک جور داستان پریان 
محسوب می شود. یک جور کهن الگو برای شیوه داستان پردازی. داستان 
چهار نفری که می خواهند سینما را آتش بزنند هم دارای مغایرت هایی با 
دو وضعیت دیگر است. داستانی است که دارد از دل تاریخ می آید. چیزی 
که ما می دانیم و درباره اش پیش آگاهی داریم. درواقع سه تا وضعیت که 
موقعیت هایی هســتند که از لحاظ ســاختمان کارگردانی، از نظر شکل 
داستان پردازی و نزدیک شدن به موضوع در تفاوت باهم هستند قرار است 

آرام آرام جلو روند و در یک نقطه به هم برسند.
شاخصه اصلی فیلم های شما این است که با یک شخصیت اصلی 
در لوکیشن حرکت می کنیم و با شخصیت ها و اتفاق های مختلف آشنا 
می شویم و بعد هربار همان ماجرا را از زاویه نگاه یکی از آنها دنبال 
می کنیم. در هربار حرکت با هر شخصیت، راز جدیدی برایمان کشف 
می شود و گره ای از داستان باز می شود. در »جنایت بی دقت« از این 
فرم استفاده شده اما اینبار برخلاف آثار قبلی، چندان پیش برنده 
نیست. ما از زوایای مختلف، دختری را می بینیم که با پوسترهایی در 
دست، با مدیر ســینما وارد دیالوگ می شود و به پیرمردی که دارد 
جعبه های نوشابه را جابه جا می کند تذکر می دهد که آنها را جلوی در 
خروج اضطراری نچیند اما اطلاعات جدیــدی در اختیارمان قرار 
نمی گیرد. یا چرخش مداوم در سکانسی که دخترها چای می ریزند و 
درباره خواهر قدرت صحبت می کنند هم به کشف جدیدی نمی رسیم. 
وضعیت این فیلم به لحاظ ساختمان شــباهت هایی به وضعیت »ماهی و 
گربه« و »هجوم« دارد ولی در عین حــال تفاوت هایی هم دارد. همان طور 
که گفتم ما دو تا خط داســتانی رو به جلو داریــم. وضعیتی که روی پرده 
اتفاق می افتد و وضعیت چهار نفری که می خواهند ســینما را آتش بزنند. 
در مورد این دو خط داستانی ما دائما اطلاعاتمان رو به جلوست. مثلا اگر 
قرار باشد دایره اطلاعات یک فیلم را این طور فرض کنیم که در هر صحنه 
و هر ســکانس نیاز به اطلاعات جدید داریم درباره داستانی که روی پرده 
داریم و چهار نفری که می خواهند ســینما را آتش بزنند به این خواســته 

جواب داده می شود اما موقعیتی داریم به اسم موقعیت سینما. آن 
موقعیت را داریم از منظرهای مختلــف می بینیم. راجع به واقعه 
ســینما رکس که اطلاعاتش را کامل می دانیم به نظرم نیازی به 
گرفتن اطلاعات جدید نداریم. ممکن است یک موقعی فیلم مدعی 
این باشــد که من می خواهم پرده از رازهای سینما رکس بردارم، 
درحالیکه »جنایت بی دقت« چنین ادعایی نــدارد. گاهی تکرار 
موقعیت ها برای به دست آوردن اطلاعات جدید است. من چنین 
تجربه هایی در فیلم های قبلی داشــته ام. مثلا »اشکان و انگشتر 
متبرک« موقعیت های تکرار شونده با پیشــروی اطلاعات دارد. 
اما اگر در »جنایت بی دقــت« آن را انجام نمی دهم، معنایش این 
نیست که آگاه نیستم به اینکه ممکن است تکرار اطلاعات جدیدی 
در خودش ندارد. اینجا هدفم چیز دیگری است. درواقع موقعیت 
تکرارشونده را نه برای گرفتن اطلاعات جدید بلکه برای خیره تر 
شدن یا نگاه دقیق تری داشتن به آن وضعیت قبلی آورده ام. می دانم 
اطلاعاتم زیاد نیست اما واقعیت این است که سینما رکس با همین 
میزان اطلاعات کم تبدیل به یک تراژدی و فاجعه شده. مسئله ای 
که در سینما رکس اتفاق افتاده مسئله  رسیدن به پس زمینه های 
فکر شده و طراحی شده و مهندسی شــده نیست. یک مجموعه 
بی نظم بی دقت است با کمترین جزئیات ممکن. البته جزئیاتی که 

هرکدام تاثیرگذارند اما حاوی اطلاعات تازه ای نیستند.
بخش مهمی از اتفاق های محوطه بیرونی سینما در رابطه 
با دختر پوستر به دست پیش می رود. او برای اینکه بتواند 
پوسترها را تحویل دهد سرگردان است اما توسط اوست که 
با ماجرای چیدن جعبه های نوشابه پشت در خروج اضطراری 
مواجه می شویم و آن چهار نفر هم به محض ورود به زمان حال 
با اولین کسی که روبه رو می شوند همین دختر است. اما انگار 
حضورش جز ایجاد اتصال بین بعضی صحنه ها، دلیل دیگری 

ندارد .
موافق نیستم که کاراکتر دختر دلیلی جز اتصال صحنه ها ندارد. 
هرچند که اگر دلیل حضورش همین اتصال بین صحنه ها باشد 
هم به نظرم دلیل قانع کننده ای اســت اما برای من این کاراکتر 
یک حکم دیگری دارد. شــاید تنها کاراکتری اســت که به نظر 
می رسد خطایی انجام نمی دهد یا خطای کمتری انجام می دهد. 
همه تماشــاگرانی که داریم در فیلم می بینیم، نسبت به محیط 
اطرافشان آگاهی دارند اما با این آگاهی کاری انجام نمی دهند. 
یعنی می دانند در خروج اضطراری بسته است اما می روند فیلم 
را می بینند. آدم های این داستان شاید چنین وضعیتی دارند اما 
در بین آنها به نظر می رسد دختری که پوستر به دست است و با 
مادرش کمی اختلاف نظر دارد، بــا بقیه فرق دارد. هم اطلاعات 
تاریخ سینمایی اش درباره عقاب ها و تاراج، بیشتر از کسی است 
که مسئول این امور است هم حساسیتش درباره سینما بهتر است 
و هم دختر زیبا و جذابی است و خوب لباس پوشیده. به نظر در 
وهله اول این همان کاراکتری است که ما می توانیم بهش نزدیک 
شویم و در کنارش باشیم. اما در لحظه آخر داستان او هم خطایی 
مشابه خطای بقیه آدم های داستان انجام می دهد. جایی که به او 
می گویند  بگو آدمی که شب ها می آید توی سینما می خوابد بیرون 
است یا نه او هم مثل بقیه رفتار می کند. او به واسطه مادرش نجات 

پیدا می کند، همانطور که بلیت فروش و رئیس ســینما و دربان 
نجات پیدا می کنند اما این نجات رستگاری نیست. 

در فیلم هایتان اتفاق های عجیب و شاید غیرقابل باور را 
به یک جور بیماری ربط می دهیــد. در »ماهی و گربه« این 
بیماری روانی میل به قتل برای استفاده از گوشت انسان برای 
منفعت بیشــتر بود. در »هجوم« از بیماری خون آشامی با 
اصطلاح »زیکاتن« صحبت به میان آمد. در »جنایت بی دقت« 
 هم اقدام حســین برای آتش زدن ســینما را به »جنون 

آتش افروزی« ربط داده اید.
خیلی برایم جالب است برداشتی که از اتفاق های داخل فیلم ها 
دارید. بله فکر می کنم که تــوی کاراکترهایی که در این فیلم ها 
می بینیم هرکدامشــان بیمــاری را به عنوان امــر زمینه ای در 
شخصیت پردازی شان دارند. البته من فکر می کنم آدم های اطراف 
ما همه به شکل های مختلف درگیر این عارضه ها هستند. تفاوت 
»جنایت بی دقت« از این منظر با فیلم های قبلی در این است که 
در فیلم »هجوم« یا »ماهی و گربــه«، کاراکترهای منفی فیلم، 
ابعادی دارند که در زندگی واقعی شاید آنها را دورتر از خودمان 
فرض کنیم. مثلا در فیلم »هجوم« ممکن است تمایل به خوردن 
خون داشته باشــند و ما به عنوان مخاطب با خودمان فکر کنیم 
ما که چنین تمایلی نداریم پس شــبیه این آدم ها نیســتیم. در 
»جنایت بی دقت« کامنت هایی دریافت کردم که بعضی ها نوشته 
بودند موقع تماشای فیلم وقتی یکی سالن سینما را ترک کرده، 
حس کرده اند شاید رفته اند ســینما را آتش بزنند. اینکه شما به 
عنوان مخاطب به بغل دستی تان به دیده شک نگاه کنید احتمال 
دارد دیگران هم به شما به دیده شک نگاه کنند. درست است که 
آنها ممکن است بیماری اعتیاد یا بیماری اعصاب یا چیزهایی از 
این دست داشته باشند اما واقعیت این است که آمارهای جامعه 
پزشکی نشان می دهد بســیاری از مردم دچار چنین معضلاتی 
هستند. خیلی شنیده ایم که جامعه افسرده ای داریم یا جامعه ای 
داریم که دارای اختلالات روانی است. همه اینها نشان می دهد 

آدم های بد داخل فیلم ها نباید زیاد از ما دور باشند.
شما در فیلمســازی به امضای خاصی رسیده اید و هربار 
داستانی جدید روی همین محور اصلی بنا می کنید. این امضا 

را کماکان حفظ می کنید؟
خوشــحالم اگر فکر می کنید این چهار فیلمی که من در مدت 
چهارده ســال ســاخته ام، توانســته یک جور امضــا یا هویت 
منحصربه فردی را تداعی کند. سخت اســت برایم اگر بخواهم 
چنین افتخاری را فراموش کنم. خب طبیعتا اگر قرار باشد فیلمی 
بسازم اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود، شاید سه  سال دیگر 
طول بکشد. تعداد کمی فیلم در کارنامه ام خواهم داشت و مثل 
بعضی از دوستان فیلمسازم نیستم که هرسال یا سالی دو تا فیلم 
به نمایش بگذارم. در این تعداد کم فیلم خیلی دوست دارم شبیه 
آن چیزی که خودم فکر می کنم باشــم. چــون امکان و فرصت 
زیادی ندارم برای اینکه بتوانم انواع دیگر را تجربه کنم و مدل های 
متنوع دیگری فیلم بسازم. برای فیلم آینده ام هنوز تصمیم قطعی 
نگرفته ام و نمی دانم چه خواهم ساخت اما فکر نکنم خیلی دور 

باشد از آن چیزی که از من دیده اید و می شناسید.

درباره عروســکی که در فیلم هســت من خیلی 
شنیده ام که بعضی  جاها مفسران یا منتقدینی به 
نمادین بودن یا بیش از حد نمادین بودن آن اشاره 
می کنند و بعد برداشــتی که دارند را به عنوان آن 
ایده نمادین به کار می برند. مــن الان برای اولین 
بار است که در گفت وگو با شما درباره اش توضیح 
می دهم. درواقع این مجسمه و تن پوش عروسک، 
الهام گرفته شده از کار یک مجسمه ساز قدیمی و 
فراواقع گرا به نام »جورجو دِ کریکو« اســت. یکی 
از هنرمندانی اســت که ایده هایش بر آن چیزی 
که بهش می گوینــد سورئالیســم و هنرمندانی 
مثل ســالوادور دالی تاثیر زیادی گذاشــته. او از 
مجســمه هایی شبیه تن پوشی که شــما در فیلم 
می بینید استفاده کرده است. ایده اصلی که کریکو 
ازش استفاده می کرد برای این شــمایل این بود 
که مفهوم خاطره را زیر ســوال ببــرد. درواقع آن 
آدم های بدون صورتی را شبیه مجسمه ای که در 

فیلم می بینیم می ساخت که بتواند رابطه فراواقعی 
راجع به مفهوم خاطره را در آثارش به وجود بیاورد. 
جالب اســت برایم خیلی ها وقتی راجــع به این 
عروسک به عنوان یک عنصر بدیهی در نوشته ها و 
حرف هایشان اسم می برند هیچ کدام تا به امروز و تا 
به اینجا راجع به این منبع و این آدم حرفی نزده اند. 
آقای آغداشلو تابلویی با کاراکتری شبیه این آدم 
دارد در مجموعه ای به نــام »انهدام خاطرات« که 
برخی به آن اشــاره می کنند درحالیکه خود آقای 
آغداشلو هم با الهام از جورجو د کریکو این تابلوها 
را کشیده. بیشتر می خواهم به این برسم که بعضی 
چیزها ممکن اســت از نظر ما به عنوان نمادهای 
بدیهی در فیلم ها به نظر برسد، این خودش شاید 
یک زنگ خطر باشد برای اینکه باعث شود ما وقتی 
یک چیز را بدیهــی می بینیم دیگــر راجع بهش 
کنجکاوی به خرج ندهیم. به محض اینکه آن نماد، 
بدیهی در ذهن ما فرض می شود ما ذهنمان را راجع 

به فکر کردن و تحقیــق کردن بهش می بندیم و با 
حکم اینکه آن یک نماد بدیهی به نظر می رســد 
ممکن است آن را به عنوان یک وضعیت منفی در 
نظر بگیریم. من به عنوان کسی که آن را در فیلمم 
قرار داده ام توقعم این است که حداقل یک نفر راجع 
به اینکه منبع اصلی این عنصر بدیهی کجاســت 
حرفی بزند. دوره ای وقتی فیلم »محدوده دایره« 
را ساخته بودم دائم مجبور بودم راجع به موریس 
اشر حرف بزنم و سعی کنم آن نقاش و گرافیست 
را معرفی کنم. بعد از مدت ها آدم ها حرف های من 
را شنیده بودند و بعد راجع به اشر به عنوان یک امر 
بدیهی حرف می زدند درحالیکه من تا مثلا حدود 
دوهفته قبلش داشــتم این نقاش و گرافیست را 
معرفی می کــردم. به نظرم بعضی مســائل که در 
فیلم ها اتفاق می افتد و توســط مخاطب ها بدیهی 
فرض می شــود این امکان را از مخاطب می گیرند 

که او به زاویه دیگری از آنها فکر کند. 

شــهرام مکری در فیلم »جنایت بی دقت« ادای دینی هم به سینمای بهروز وثوقی 
می کند. جایی که نشان می دهد همه برای تماشای سکانسی کوتاه از فیلم گوزن ها 
دورهم جمع شده اند که فقط بتوانند یک بار دیگر بهروز وثوقی را روی پرده ببینند. 
حتی دربان ها هم از فیلم به عنوان فیلم بهروز نــام می برند. او در این باره می گوید: 
» بهروز وثوقی وضعیت منحصربه فردی در ســینمای ایران دارد. به عنوان یکی از 
بزرگترین سوپراستارهای سینمای ایران و یا بهتر است بگویم بزرگترین سوپراستار 
سینمای ایران، چهل سال اســت که بر پرده سینماها نیست. این باعث می شود که 
ما هرآنچه راجع بهش فکر می کنیم را به صورت گذشته یا با تصویر او در فیلم ها به 
یاد بیاوریم. تصویری که حالا از پرده سینما دریغ شــده. فیلم دارد راجع به چنین 
موقعیتی حرف می زند. شاید اگر از من بپرسی که تصویر چه کسی از پرده سینماهای 
ایران حذف شده اما کماکان به عنوان یک قهرمان در ذهن مخاطبان مانده؟ معدود 
آدم هایی را می توانم مثال بزنم و حتما یکی از آنها بهروز وثوقی خواهد بود. او کسی 
است که ما فقط از جنبه های تجاری و ستاره بودن به عنوان یک آدم مشهور دنبالش 
نکرده ایم، بلکه هنر و نقش آفرینی او را هم دنبال کرده ایم. در همین فیلم »گوزن ها« 
یکی از به یادماندنی ترین نقش های تاریخ ســینمای ایران را بازی کرده است. پس 
موافق هســتم که فیلم درباره یک تصویر گمشده اســت. از جمله تصویر گم شده 

بهروز وثوقی.« 

آدمک نمادین جنایت بی دقت ادای دین به بهروز وثوقی 

  مرجان فاطمی
هفتصبح

در جنایت 
بی دقت، موقعیت 

تکرارشونده را 
نه برای گرفتن 
اطلاعات جدید 

بلکه برای خیره تر 
شدن یا نگاه 

دقیق تری داشتن 
به آن وضعیت قبلی 

آورده ام. می دانم 
اطلاعاتم زیاد نیست 
اما واقعیت این است 

که سینما رکس 
با همین میزان 

اطلاعات کم تبدیل 
به یک تراژدی و 

فاجعه شده

متاسفانه 
همزمان با 

نمایش فیلم در 
سینماها، نسخه 
غیرقانونی آن 
بین منتقدان 

و نویسندگان 
سینمایی 

دست به دست 
می شد. مثلا 
فیلم در چند 

کانال تلگرامی 
هشت هزار 
ویو خورده 

بود. درحالیکه 
تعداد مخاطبانی 

که در سینما 
فیلم را دیده 
بودند هشت 
هزار نفر بود. 

فیلم حدود 
یک ساعت 
در یوتیوب 

بارگذاری شده 
بود

نمی توانیم مدعی 
باشیم که بازنمایی 

ما دقیقا خود آن 
واقعیت است. پس 

از همین لحظه است 
که وارد ساخت 

دنیای خیالی 
می شویم. حتی 

وقتی مدعی باشیم 
واقعی ترین چیز 
ممکن را داریم 
جلوی دوربین 

می بریم. ما داریم 
با خیالی ترین 
امر ممکن کار 

می کنیم. سینما 
واقعیت نیست 
و شاید امتیاز 

بزرگش در همین 
باشد

»جنایت بی دقت« چهارمین فیلم سینمایی شهرام مکری است؛ کارگردانی که 
دهه هشتاد با فیلم های کوتاهش توانست توجه ها را جلب کند و اوایل دهه نود 

با فیلم »ماهی و گربه« به شهرت زیادی برسد. مکری چهار سال بعد از »ماهی و 
گربه«، فیلم »هجوم« را ساخت و حالا با »جنایت بی دقت«، تجربه دیگری را به 
نمایش گذاشته است. »جنایت بی دقت« برگرفته از فاجعه آتش سوزی سینما 
رکس آبادان و قربانیان آن در 28 مرداد 1357 اســت. مکری با ایجاد ارتباط 
میان زمان گذشته و حال، این فاجعه تاریخی را به شیوه جدیدی بازنمایی کرده 

است. »جنایت بی دقت«، در هفتاد و هفتمین دوره جشنواره بین المللی فیلم 
ونیز موفق به کسب جایزه بهترین فیلمنامه از منتقدان سینمایی شد. همچنین 
در چهاردهمین مراسم آسیا پاسیفیک نامزد دریافت جایزه بهترین فیلمنامه 
بود. با شهرام مکری، درباره »جنایت بی دقت«، چگونگی بازنمایی این واقعیت 

تاریخی، مواجهه اش با مخاطبان و... گفت وگوی مفصلی انجام داده ایم. 

   ابهام در شناخت مخاطبان واقعی
فکر می کنم رابطه  یک هنرمند با اثری که خلق می کند صرفا 
از مواجهه  آن با مخاطب نمی آید. بسیاری از آن برمی گردد به 
زندگی شخصی و مواجهه  او با سابقه کاری خودش و چیزی 
که می خواهد در آینــده به آن برســد. جنبه های مختلفی 
همیشه کنار هم چیده می شود تا آدم فکر کند کار بعدی که 
می خواهد بسازد چیست. حتما یک بخشی از آن به مخاطب 
برمی گردد اما تمامش نیســت. از طرف دیگر نمی توانیم در 
وضعیت فعلی بازار ایران، دربــاره اینکه مخاطب آثار هنری 
چه تعدادی هســتند و چه تاثیری روی کار یک فیلمســاز 
می گذارند نظر دقیقی بدهیم. ما هیچ وقت نمی فهمیم تعداد 
مخاطبان واقعی یک فیلم، چه قدر آدم هستند. غالبا منظور ما 
از تعداد مخاطب آن تعدادی است که در یک بازه زمانی بلیت 
خریده اند و فیلم را دیده اند. یعنی منظور ما از واژه مخاطب، 
صرفا مخاطبان سالن های سینما در بازه زمانی اکران هستند. 
می دانیم که این تعریف دقیقی از مخاطب نیســت. با وجود 
پلتفرم های مختلف برای پخش فیلم، در دنیا حدود یک دهه 
است که تعریف مخاطب زیر ســوال رفته است. مخاطب به 
همه آن کسانی گفته می شود که ممکن است از طریق این 

پلتفرم ها فیلم ها را ببینند یا نه.

   مخاطبان فیلم های کیارستمی
 از طرف دیگر بــرای مخاطب تعاریفی در طــول زمان هم 
قائل هســتیم. مثلا نمی توانیم بگوییم مخاطب آثار عباس 
کیارســتمی تعداد کمی هســتند به خاطر اینکه فیلم های 
عباس کیارســتمی در ســالن های ســینما با اقبال مواجه 
نشــده اند. می دانید که مثلا فیلم »طعم گیلاس«، سه گانه 
مشهور عباس کیارســتمی و فیلم های مشهوری که بعد از 
آن ســاخته، هیچ کدام در ســینماهای ایران دیده نشده یا 
مخاطب برای آنها بلیت نخریده. اما نمی توانیم بگوییم که آنها 
فیلم های کم مخاطبی هستند. بخش مهمی از تماشاچی ها 
از طریق وبســایت ها، ویدئو یا دی وی دی و بلوری فیلم های 

کیارستمی را دیده اند.

   سرنوشت متفاوت در اکران
 پس مخاطب تعریف گسترده تری دارد. باید بتوانیم معیاری 
داشته باشیم برای اینکه بفهمیم تعداد آدم هایی که یک فیلم 
را دیده اند چقدر است. آن معیار قطعا فقط فروش فیلم از طریق 
سامانه های سینما و گیشه ها نیست. به این ترتیب نمی توانم با 
اطمینان بگویم مخاطب فیلم »هجوم« چه تعداد آدم هستند 
و مخاطبان فیلم »ماهی و گربــه« و یا »جنایت بی دقت« چه 
تعداد. به خاطر اینکه این فیلم ها هرکدام سرنوشت متفاوتی را 

چه در اکران و چه در توزیع ویدئویی داشته اند. 

   پایین آمدن هجوم از پرده 
مثلا فیلم »هجــوم« بعد از یــک ماه کــه از نمایش آن در 
سالن های سینما می گذشــت به خاطر بعضی واکنش ها از 
پرده پایین آمد. درواقع به ما گفتند بهتر اســت اکران فیلم 
متوقف شود به خاطر اینکه فیلم در جشنواره برلین کاندیدای 
جایزه ای شده بود که آن جایزه مورد تایید سازمان سینمایی 
نبود و برای اینکه می خواستند مشکلی برای فیلم پیش نیاید 
اکران آن متوقف شود. به خاطر همین نمی توانم با اطمینان 
بگویم فیلم »هجوم« چه تعداد مخاطب داشت یا چه تعداد 

مخاطب ممکن بود در آینده بخواهند آن را ببینند.

   مورد ویژه ماهی و گربه
 از طرف دیگر فیلم »ماهی و گربه« با شــروع جریان هنر و 

نمی توانیم روی آمار مخاطب ها حساب کنیم
مخاطبان واقعی »ماهی و گربه«، »هجوم« و »جنایت بی دقت« چه کسانی هستند؟ فیلمسازی 

براساس سلیقه خود یا مخاطبان؟ توضیحات شهرام مکری را در این باره بخوانید
فیلم »ماهی و گربه« با وجود ساختار پیچیده اش، به خاطر سبک جدید و فضای رعب انگیز و پراضطرابی که داشت توانست توجه بخش مهمی از مخاطبان 
سینما را به خودش جلب کند. زمان اکران »هجوم« مخاطبان کمتری توانستند با اثر ارتباط برقرار کنند. از یک طرف داستان در مکان و زمانی نامعلوم روایت 
می شد و به طور کلی فضای آن چندان آشنا و ملموس نبود و از طرف دیگر استفاده از تمثیل ها و تعریف ارائه شده از شخصیت ها و تغییر مداوم جایگاه آنها در 
داستان، پیچیدگی ایجاد می کرد که برای خیلی ها قابل درک نبود. در فیلم »جنایت بی دقت« در ظاهر فاصله فیلم با مخاطبان کمتر شده است. شخصیت های 
داستان آدم هایی معمولی از جنس خود مردم هستند و تمرکز اصلی هم روی ماجرای آتش زدن سینما رکس آبادان است که آن هم ملموس به نظر می رسد. 
حالا سعی شده الگوی حرکت داخل دایره های متعدد در این بستر آشنا مورد اســتفاده قرار بگیرد  و فیلم در لایه بیرونی توسط اکثر مخاطبان قابل درک 
است و حالا برای رفتن به لایه های دیگر نیاز به تأمل بیشتری دارد. با شهرام مکری در این باره صحبت کرده ایم که تجربه »هجوم« و واکنش هایی که داشت 
چقدر باعث شد در »جنایت بی دقت« بیشتر روی سلیقه مخاطبان پیش رود. اصلا چقدر به سلیقه مخاطبان در آثارش بها می دهد. توضیحات او را بخوانید.

کلوزآپ

تجربه اکران شــد. برای خیلی ها کنجکاوی برانگیز بود که اصلا 
این جریان قرار اســت چه کار کند. برای همین هم فیلم های 
»ماهی و گربه« یا »پرویــز« که در آن مقطع اکران شــدند با 
اســتقبال زیادی روبه رو بودند. اما بعدها باقی فیلم هایی که در 
این جریان نمایش داده شدند نتوانســتند آن اقبال اولیه را به 
دست بیاورند. به خاطر همین می توانم بگویم برای خودم هنوز 
جای این سوال باقی است که فیلمی مثل »هجوم« یا »جنایت 

بی دقت« واقعا چه تعداد تماشاگر دارند.

   انتشار غیرقانونی جنایت بی دقت
 یک نکته  دیگر هم باید درباره »جنایت بی دقت« بگویم. اینکه 
متاسفانه همزمان با نمایش فیلم در سینماها، نسخه غیرقانونی 
آن بین منتقدان و نویسندگان سینمایی دست به دست می شد. 
مثلا فیلم در چند کانال تلگرامی هشــت هزار ویو خورده بود. 
درحالیکه تعداد مخاطبانی که در ســینما فیلم را دیده بودند 
هشت هزار نفر بود. فیلم حدود یک ساعت در یوتیوب بارگذاری 
شده بود. ما تا گزارش دادیم و از یوتیوب خواستیم فیلم را بردارد 
حدود یک ساعت زمان برد و 84 تا ویو خورد. این نشان می دهد 
که نمی توانیم روی تعداد مخاطب های فیلم ها در ایران حساب 

باز کنیم. 

   گرفتاری های اجتماعی و بیماری
اینها را در نظر بگیرید که خب بــه هرحال طیف مخاطبان 
فیلم »جنایت بی دقت« این روزها آن طیفی نیستند که برای 
سرگرمی یا خوشحال شدن به ســینما بروند. آن ها درگیر 
گرفتاری های اجتماعی هستند. مسائل اجتماعی برایشان 
خیلی بزرگ تر از فیلم ها و ســینما به نظر می رسد و مسائل 
بهداشتی آن قدر برایشان مهم است که ترجیح می دهند در 
جاهایی که امکان ابتلای آنها به بیماری هست کمتر ظاهر 
شوند. مجموعه این مسائل باعث می شود این روزها نتوانیم 
تعریف مشــخصی از مخاطب ارائه دهیم و فکر کنیم که با 
توجه به رفتار مخاطب تصمیــم بگیریم که فیلم بعدی مان 
چطوری باشــد. فیلم بعدی مان را نزدیکتر به آنها بســازیم 

یا دورتر. 

   مخاطب دو میلیونی یا هشتاد میلیونی؟
مخاطب درحال حاضر تعریف گنگی در ســینمای ایران دارد. 
آیا مخاطب یعنی کسانی که به ســینما نمی روند و باید آنها را 
بیدار کنیم و به ســینما بیاوریم و از آنها بخواهیم فیلم های ما 
را ببینند یا منظورمان همیــن مثلا در نهایت دو میلیون نفری 
است که دارند به ســینماها می روند و فیلم ها را می بینند. الان 
پرفروش ترین فیلم تاریخ ســینمای ایران به زعم بعضی ها دو 
میلیون تماشــاچی دارد اما از طرف دیگر معنایش این اســت 
که هشــتاد میلیون نفر دیگر به سالن های ســینما نمی روند. 
آیا یک فیلم وقتی اکران می شود منظور از مخاطب، همان دو 
میلیونی اســت که دارند می روند ســینما فیلم را ببینند یا آن 
هشتاد میلیونی که احتمالا به طرق دیگری ممکن است فیلم ها 
را ببینند. کــدام یکی از این ها را ما معیار قــرار می دهیم برای 

سنجش مخاطب؟

   اولویت با سلیقه است
 واقعا وقتی تعاریف آنقدر گنگ اســت راجع به مفهوم مخاطب 
من ترجیح می دهم فعلا به کارنامه فیلم های خودم یا ایده هایی 
که خودم در سینما دارم بپردازم و سرگرم آنها باشم تا روزی که 
بتوانم به تعریف مشخصی از چیزی که بهش می گویند مخاطب 
برسم. و شاید آن موقع بتوانم با توجه به تاثیرگذاری فیلمم روی 
آنها تصمیم بگیرم فیلم های بعدی ام باید مسیر متفاوتی داشته 

باشند یا نه. 
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   نکته بازی

   گزارش

ال کلاسیکویی با طعم نیمه نهایی به میزبانی ریاض!
سوپرکاپ اسپانیا 2022 امشب در ریاض عربستان افتتاح می شود. طبق 
توافق سران لالیگا و مسئولان فوتبالی عربستان، این تورنمنت با حضور 
چهار تیم برتر جدول قرار است در قالب سه مسابقه دنبال شود و براساس 
قرعه کشی رئال مادرید و بارسلونا، دو رقیب سنتی در مرحله نیمه نهایی 
به مصاف هم می روند و اتلتیکو مادرید و اتلتیک بیلبائو دیگر مصاف این 
مرحله را برگزار می کنند. در مســابقه افتتاحیه، فردا شب در ورزشگاه 
کینگ فهد عربســتان که یکی از مدرن ترین ورزشگاه های قاره آسیا به 
شمار می رود، شــاگردان آنچلوتی و ژاوی به مصاف همدیگر می روند. 
بارسلونا با لشکری از مصدومان و غایبان به ریاض سفر کرده و در مقابل 
کهکشانی ها با همه ستارگان خود مهیای برگزاری مسابقه نیمه نهایی 
سوپرکاپ اسپانیا شده اند. باید دید بارســایی ها که در لالیگا هم اوضاع 
جالبی ندارند و با فاصله 17 امتیازی از رئال صدرنشین، در جایگاه ششم 
جدول هستند، می توانند با پیروزی و رسیدن به فینال سوپرکاپ، انتقام 
تیره روزی های لیگ را بگیرند و در آســتانه فتح اولین جام با ژاوی قرار 
گیرند یا روزهای درخشــان رئال با آنچلوتی ادامه پیدا می کند و آنها به 

فتح سوپرکاپ یک گام نزدیک تر می شوند.

VAR به کمک FA Cup صعود یونایتد در
در شبی که دو گل شاگردان اســتیون جرارد توسط VAR رد شد، در 
نهایت این یونایتدها بودند که با تک گل اسکات مک تامینی به پیروزی 
رسیدند. در دقیقه 8 بود که روی ارسال دقیق فِرِد، مک تامینی بالاتر از 
مدافعان حریف ضربه سر را زد و دروازه ویلا را باز کرد. در دقیقه 29 روی 
اشتباه لیندلوف، اولی واتکینز می توانست گل تساوی را برای ویلا به ثمر 
برســاند اما ضربه او به تیر دروازه برخورد کرد. در ابتدای نیمه دوم و در 
دقیقه 50، دنی اینگز موفق شــد برای ویلا گلزنی کند اما داور به دلیل 
آفســاید این گل را نپذیرفت. 9 دقیقه بعد اولی واتکینز موفق به گلزنی 
شد اما این گل هم بعد از استفاده از VAR به دلیل در آفساید قرار داشتن 
اینگز پذیرفته نشــد. در نهایت یونایتد با همان یک گل پیروز شد و در 

مرحله بعد باید در اولدترافورد پذیرای میدلزبورو باشد.

استرلینگ در آستانه تمدید قرارداد با سیتی
در اوایل این فصل بود که رحیم استرلینگ به یک نیمکت نشین محض 
در منچسترسیتی تبدیل شد و حتی گفته شد که این بازیکن خواهان 
ترک اتحاد شده است. همچنین از بارســلونا به عنوان مقصد احتمالی 
این ستاره انگلیســی نام می بردند و گزارش ها حکایت از آن داشت که 
ســرمربی جدید تیم کاتالانی یعنی ژاوی هرناندز خواهان انتقال رحیم 
استرلینگ به نیوکمپ شده اســت. ماجرا به قدری جدی شد که حتی 
خود رحیم استرلینگ نیز در مصاحبه ای به شکل علنی از نیمکت نشینی 
در منچسترســیتی ابراز نارضایتی کرده و گفته بود: »اگر گزینه ای به 
منظور رفتن به جایی برای بیشتر بازی کردن وجود داشته باشد، من از 
آن استقبال می کنم. همانطور که گفتم فوتبال برای من مهم ترین چیز 
است.« در ادامه اما شرایط به طور کلی برای رحیم استرلینگ تغییر کرد و 
حالا این ستاره انگلیسی دوباره به ترکیب ثابت منچسترسیتی بازگشته و 
مورد اعتماد پپ گواردیولا قرار دارد. در همین راستا طی روزهای گذشته 
رسانه های انگلیســی گزارش دادند که این بازیکن به تمدید قرارداد با 
سیتی زن ها نزدیک شــده اســت. حالا دیلی میل ادعا کرده که باشگاه 
منچسترسیتی از تمدید با این بازیکن کاملا مطمئن است و قرار است به 

زودی مذاکرات نهایی بین دو طرف صورت بگیرد.

رباط لعنتی؛ عیسی فصل را از دست داد
باشگاه پرســپولیس تایید کرد که عیســی آل کثیر با مصدومیت از 
ناحیه رباط صلیبی مواجه شده است. این خبر در حالی منتشر شد 
که از لحظه مصدومیت او در بازی با شــهرخودرو شایعاتی پیرامون 
شدت آســیب دیدگی این بازیکن وجود داشت اما در نهایت باشگاه 
پرسپولیس دیروز این خبر را تایید کرد. با این حساب لیگ بیست و 
یکم از همین حالا برای این مهاجم جنوبی و بهترین گلزن این فصل 
پرسپولیس به پایان رســید. دکتر حقیقت پزشک تیم پرسپولیس 
درباره مصدومیت آل کثیر گفت: »با توجه به تصویربرداری انجام شده 
و نظر کمیسیون پزشکی، متاسفانه آسیب دیدگی عیسی آل کثیر که 
در بازی با پدیده رخ داد، مربوط به پار گی رباط صلیبی می شود. در 
ارتباط با این آسیب، تمام اقدامات پزشــکی از لحظه اول انجام شد 
و تلاش خواهیم کرد او را در سریع ترین زمان ممکن آماده اقدامات 
بعدی کنیم.« او پس از اینکه التهاب زانویش کمتر شــود، باید پای 
خود را به تیغ جراحان بسپارد و پس از آن دوره نقاهت شش ماهه را 
خواهد داشت که احتمالا تا تابستان 1401 طول می کشد و به این 
ترتیب او در پیش فصل لیگ بیست و دوم می تواند به میادین بازگردد.

نفت بدون فراز مقابل استقلال
بعد از اتفاقاتی که در رختکن نفت مسجدسلیمان پس از شکست مقابل 
نفت آبادان رخ داد و برخی لیدرهای این تیم بــه بازیکنان در رختکن 
حمله کردند، شــرایط عجیبی بر این تیم حکمفرما شد. بازیکنان نفت 
تهدید کردند به خاطر اینکه امنیت جانی در مسجدسلیمان ندارند حاضر 
نیستند به این شهر بروند و فراز کمالوند سرمربی نفتی ها نیز که در زمان 
اتفاق رخ داده به نشســت خبری رفته بود و در رختکن حضور نداشت، 
در حمایــت از بازیکنان این تیم خواهان جدایی شــد. در این خصوص 
کمالوند دیروز جلساتی را با مدیران باشگاه نفت داشت و در نهایت این 
جلسه منجر به توافق دوطرف برای جدایی شد. کمالوند و باشگاه نفت 
مسجدســلیمان در این خصوص توافقنامه ای را امضا و قطع همکاری 
کردند . این اتفاق در حالی رخ داد که نفت در جدول لیگ برتر شــرایط 

خوبی ندارد و پنجشنبه هم باید از استقلال صدرنشین پذیرایی کند.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

نادر نامدار | در حالــی که بحث های زیادی درباره 
ضربات پنالتی در لیگ برتر وجود دارد اما آمار نشان 
می دهد که حقایق وحشــتناکی درباره این ضربات 
وجود دارند که دیده نمی شوند. بررسی هفت صبح 
نشان می دهد که تیم های پایین جدولی و کم هوادار، 
قربانیان بزرگ پنالتی ها هســتند. ایــن گزارش را 

بخوانید تا متوجه عمق فاجعه بشوید.
1    6    استقلال 

برای استقلال در این فصل شش پنالتی اعلام شده 
است. دو پنالتی را وریا غفوری از دست داده و چهار 
پنالتی دیگر را کوین یامگا به ثمر رسانده است. البته 
کارشناسان معتقدند تعدادی از این پنالتی ها مثل 
پنالتی بازی مقابل تراکتور و آلومینیوم سختگیرانه 
بوده و نباید اعلام می شده. از سوی دیگر استقلالی ها 
هم مدعی هستند که داوران چند پنالتی مسلم برای 
این تیم مقابل فجرسپاسی، پرسپولیس و صنعت نفت 
اعلام نگرفته اند. داوران در این فصل یک پنالتی علیه 
استقلال اعلام کرده اند که آن را منشا تبدیل به گل 

کرده است.
1    3    پرسپولیس 

پرســپولیس تا هفته چهاردهم صاحب ســه ضربه 
پنالتی شده است. هر سه ضربه را مهدی ترابی زده. 
او مقابل مس رفسنجان و ذوب آهن پنالتی هایش را 
گل کرد اما مقابل تراکتور پنالتی اش را به آسمان زد. 
کارشناسان معتقدند پنالتی اعلام شده برای این تیم 
مقابل مس اشتباه بود. در بازی مقابل پیکان هم یک 

پنالتی علیه پرسپولیس اعلام شد که این پنالتی را 
علیرضا کوشکی با یک ضربه چیپ تبدیل به گل کرد.

1    2    سپاهان 
برای سپاهان در این فصل دو پنالتی اعلام شده که 
هر دو از دست رفته است! اولی را سجاد شهباززاده به 
تیر دروازه ذوب آهن زد و دومی را دروازه بان گل گهر 
از شهریار مغانلو گرفت. هرچند این بازی در نهایت 
3 بر صفر به سود سپاهان اعلام شد. یک پنالتی هم 

علیه سپاهان اعلام شد که تبدیل به گل شده است.
5    6    مس 

یک آمار عجیب! در بازی هایی که یک طرف آن مس 
رفســنجان بوده، 11 پنالتی اعلام شده است. شش 
پنالتی بــرای این تیم و پنج پنالتــی علیه این تیم. 
عجیب تر اینکه همه پنالتی ها هم گل شده است! هر 
شش پنالتی مس را گادوین منشا تبدیل به گل کرده 
و با دو گل دیگر در جریان بازی، 8 گله شده و در صدر 

جدول گلزنان قرار دارد. 
1    2    آلومینیوم 

تیم اراکی در این فصــل دو بار صاحب ضربه پنالتی 
شــده که هر دو توسط شــریفات و میثم مجیدی 
تبدیل به گل شــده اند. یک پنالتی عجیب هم علیه 
این تیم در برابر استقلال اعلام شده که یامگا آن را 

گل کرده است.
2    1    گل گهر 

برای تیم قلعه نویی در این فصــل فقط یک پنالتی 
اعلام شده که همان را هم مرتضی تبریزی در برابر 

صنعت نفت از دست داده است. در عوض داوران دو 
پنالتی علیه گل گهر اعلام کرده انــد که هر دو وارد 

دروازه این تیم شده است.
0    3    فولاد 

تیم جواد نکونــام در این فصل صاحب ســه ضربه 
پنالتی شده اســت. دو ضربه را لوســیانو پریرا گل 
کرده و یکی را هم آیاندا پاتوسی وارد دروازه سپاهان 

کرده است.
1    2    پیکان 

پیکان در این فصل دو بار با رای داوران صاحب ضربه 
پنالتی شده و هر دو توسط علیرضا کوشکی گل شده 
است. یک پنالتی هم علیه این تیم اعلام شده که آن 

هم از دست نرفته است.
2    3    نساجی 

داوران در این فصل برای نساجی سه بار اعلام پنالتی 
کرده اند. دو ضربه را حامد شــیری گل کرده و یکی 
هم توسط مسعود شجاعی تبدیل به گل شده است. 
دو پنالتی هــم علیه این تیم اعلام شــده که هر دو 

گل شده اند.
4    1    ذوب آهن 

یکی از تیم هایی که در ایــن فصل از ضربات پنالتی 
به شدت متضرر شده، ذوب آهن است. برای این تیم 
فقط یک بار اعلام پنالتی شــده که در برابر تراکتور 
تبدیل به یک گل 3 امتیازی شده اما داوران تا امروز 
چهار پنالتی علیه این تیم اعــلام کرده اند که فقط 
پنالتی سپاهان از دست رفته و سه پنالتی دیگر وارد 

دروازه ذوب آهن شده است.
1    0    صنعت نفت 

برای تیم علیرضا منصوریان در این فصل حتی یک 
پنالتی هم اعلام نشده اســت. فقط در برابر گل گهر 
یک پنالتی علیه صنعت اعلام شد که گوهری ضربه 

تبریزی را مهار کرد.
2    0    هوادار 

تیم رضا عنایتی هم در ایــن فصل از ضربات پنالتی 
بهره ای نبرده اما علیه هوادار دو پنالتی اعلام شده که 
پنالتی اول را وریا غفوری از دست داده و دومی تبدیل 

به گل شده است.
4    0    تراکتور 

یک آمــار عجیب دیگر! در این فصــل چهار پنالتی 
علیه تراکتور اعلام شده اما داوران حتی یک پنالتی 
هم برای این تیم نگرفته اند. با این آمار قربانی بزرگ 

پنالتی ها در لیگ بیست و یکم تراکتور است.
1    0    فجر 

فجر هم یکی از تیم هایی است که در لیگ بیست و 
یکم صاحب ضربه پنالتی نشــده و فقط یک پنالتی 
علیه این تیم اعلام شــده که آن را هم کوین یامگا 

گل کرده است.
3    0    نفت مسجدسلیمان 

برای تیم کم بضاعت و پرحاشــیه نفت هم تا امروز 
پنالتی اعلام نکرده اند اما ســه ضربــه پنالتی برای 
حریفان این تیم اعلام شده که هر سه تبدیل به گل 

شده است.
1    1    پدیده 

قعرنشین مشــهدی لیگ برتر سود و زیان برابری از 
پنالتی ها داشته است. یک پنالتی برای این تیم اعلام 

شده و یک پنالتی هم علیه این تیم!

آقای خاص همچنان لقبی که در ابتدای حضورش در چلسی 
در سال 2004 پس از فتح لیگ قهرمانانی که کسی انتظار را 
نداشت به خودش داد،   همچنان به همراه دارد. او موفق شد 
این باشگاه انگلیسی را به موفقیت در لیگ برتر برساند، سپس 
با اینتر در سال 2010 فاتح ســه گانه شود  اما پس از آن بود 
که همه چیز یک روند رو به سقوط را طی کرد. سبک فوتبال 
منفی او بیش از پیش از مد افتاد و پارک کردن اتوبوس دیگر 
به اندازه قبل موثر نبود. عملکرد ناامیدکننده در رئال مادرید، 
اخراج ها از منچستریونایتد، تاتنهام و بازگشتش به چلسی، 

حالا به تجربه جدیدی در تیم دشوار رم ختم شده است.
آلگری کــه در بازی برابــر رم به دلیــل محرومیت از روی 
ســکوها بازی را دنبال می کرد، چند ســال قبل گفته بود 
»تکبر مورینیو تلاشــی برای پنهان کــردن ناامنی درونی 
عمیق اوست« و تکرار کردن مداوم چند جمله کلیدی باعث 
شده که او خودش را مضحکه کند. ما بدون شک این موارد 
را در فاصله تنها هفت ماه پــس از حضور او روی نیمکت رم 
دیده ایم، او از تمجید رســانه های ایتالیایی به خاطر مطرح 
کردن ســوالات فنی به عدم پاســخگویی به بعضی از آنها 

رسیده است.
نمونه ها: پس از شکســت 6 بر یک برابر بــودو گلیمت در 

مرحله گروهی لیگ کنفرانس اروپا، او اعلام کرد که تیمش 
تنهــا 12 بازیکــن دارد و بقیه اعضای این تیم زیر ســطح 
اســتاندارد قرار دارند و او این اعتماد را به آنها ندارد که بار 
دیگر در ترکیب به کارشان بگیرد. پس از باخت 3 بر یک به 
میلان، مورینیو مدعی شد که این شکست به دلیل مشکل 
فنی نبوده، بلکه روی اشتباهات فردی رقم خورده که دلیل 
عملکرد ضعیف این تیم بوده است.  پس از اینکه رم برتری 
3 بر یک را در هفت دقیقه با شکست 4 بر 3 برابر یوونتوس 
عوض کرد، مورینیو مدعی شــد که ضعــف در بازیکنان و 
روحیه آنها باعث رقم خوردن چنین نتیجه ای شــده است. 
او گفت: »ترس مشخص بود. یک شرایط پیچیده روانی به 
وجود آمد. نتیجه 3 بر 2 برای من مشکلی نبود. این مشکل 
آنهاست، مشکل تیم من است.« بسیاری باور دارند که دلیل 
تغییر نتیجه تغییراتی بوده که مورینیو در تیم ایجاد کرد اما 
او به جای پذیرفتن مســئولیت انجام این تعویض ها، سعی 

می کند در عوض بازیکنانش را متهم کند. 
مورینیو نسبت به پائولو فونسکا در همین بازه زمانی در فصل 
گذشته هشت امتیاز کمتر به دست آورده و در 9 بازی از 21 

بازی شکست خورده که بیشــترین تعداد باخت رم در 43 
سال اخیر بوده اســت. هدف رم این است که بتواند سهمیه 
لیگ قهرمانان اروپا را به دســت آورد اما آنها در حال حاضر 
9 امتیاز از آتالانتا عقب هستند و این در حالی است که یک 
بازی بیشــتر از این تیم هم انجام داده اند. روزنامه ایتالیایی 
کوریره دلو اسپرت خبر داده که مدیران این باشگاه ایتالیایی 
روز گذشته جلسه ای را با حضور مورینیو برگزار کرده اند اما 
تصمیمی برای اخراج این مربی پرتغالی ندارند. این سرمربی 
ســابق اینتر برنامه هایش را به طور کامــل برای مدیران رم 
شــرح داده و تصمیماتی که برای پیشــرفت تیم دارد را به 
اطلاع آنها رسانده و مدیران و مالکان باشگاه نیز قصد دارند از 

برنامه های او به صورت کامل حمایت کنند.
مثال های بسیاری در این فصل وجود دارد که مورینیو شخصا 
بازیکنانی که ناامیدش کرده اند را به شدت مورد انتقاد قرار 
داده است. قرار است از چند بازیکن نام برده شود تا بالاخره 
این تیغ تیز انتقادات را به سوی خودش نشانه بگیرد؟ شاید 
حق با آلگری باشــد، این تکبر در حال پنهان کردن ناامنی 

درونی اوست.

آزمون - یوونتوس 
فراتر  از بازارگرمی

پس از مصدومیت شدید فدریکو کیه زا، حالا یوونتوس 
به دنبال جذب سردار آزمون است. این خبری بود که 
جیانلوکا دی مارزیو خبرنگار مشهور ایتالیایی اسکای 

اسپرت اعلام کرد. لیون مدت هاست که به دنبال جذب 
این بازیکن ایرانی است ولی دوری طولانی مدت کیه زا 

باعث شده است تا یوونتوس برای پر کردن جای خالی این 
بازیکن روی به گزینه های کم هزینه تر بیاورد. حالا آنها 
قصد دارند تا سردار آزمون را از زنیت به خدمت بگیرند.

روزنامه معتبر گاتزتا دلا اسپرت ایتالیا نیز تیتر یک امروز 
خود را به این خبر اختصاص داد و از تمامی گزینه های 
یووه برای جانشینی کیه زا نوشت. در گزارش طولانی 

گاتزتا آمده است: خرید اسکاماکا بازیکن شماره 9 ساسولو 
یک انتقال عالی محسوب می شود اما مهاجم ایرانی و 

فرانسوی گزینه های کم هزینه تری هستند.
در این ساعات داغ، اولین افکار به سمت دومنیکو براردی 

از ساسولو رفت که در تیم ملی نیز حضور دارد اما فکر 
کردن به چنین بازیکن گرانقیمتی غیرممکن است. 

رهبران یووه تکرار کردند که اکنون هیچ منبعی برای 
سرمایه گذاری فوری وجود ندارد. در صورتی که با فروش 
یک بازیکن بتوان سودآوری کرد، در آن صورت حداکثر 

می توان یک ورودی داشت. به همین دلیل است که گزینه 
اصلی به جیانلوکا اسکاماکا منتهی می شود که آن نیز تنها 

به یک فروش عالی مرتبط است.

شاید دژان کولوسفسکی بتواند آن گزینه فروش باشد. 
این بازیکن سوئدی در هفته های اخیر علاقه خود را به 
تیم های خواهانش مانند آرسنال نشان داده است اما 

توپچی ها هرگز پیشنهادی برای خرید دائمی این بازیکن 
به قیمت 36 میلیون یورو ارائه نکرده اند. 

این گزارش روزنامه گاتزتا دلو اسپرت از گزینه های 
یوونتوس برای جانشینی کیه زا بود اما در این میان 
روزنامه گل شانس آزمون را نسبت به سایر گزینه ها 

بیشتر می داند. این روزنامه نوشت: »چراغ سبز آلگری 
برای جواهر زنیت سردار آزمون داده شده است. هزینه به 
خدمت گرفتن سردار کم بوده و قرارداد او رو به اتمام )30 

ژوئن آینده( است.« گل در ادامه نوشته است: »در مورد 
این بازیکن ایرانی ، نه تنها یوونتوس بلکه سایر باشگاه ها 
)به ویژه فرانسوی و آلمانی ها( نیز به جذب او علاقه مند 

خواهند بود. این استعداد، سال هاست که حضوری منظم 
در لیست خرید مدیران ورزشی مختلف اروپایی دارد. 

آزمون می تواند به سرعت جذب شود. یوونتوس می تواند از 
فرصت آزاد باقی مانده استفاده کند تا عنصری را به آلگری 

بدهد. عنصری که در نوامبر گذشته در مرحله گروهی 
لیگ قهرمانان اروپا مورد تحسین قرار گرفت و گل دوم 

زنیت توسط او در آلیانز زده شد .«
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منتظر سخت گیری های بیشتر باشیم
پس از رونمایی از دلایل حذف دو باشگاه اســتقلال و پرسپولیس از رقابت های لیگ قهرمانان 
آسیا، حالا کارشناسان حقوقی بر این باورند که ممکن است تخلفات رخ داده در فرایند بارگذاری 
مدارک در سامانه صدور مجوز حرفه ای برای حضور در این مسابقات با حساسیت کمیته اخلاق 
و انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا رو به رو شود تا آنها به صورت خاص درباره پرونده این دو 
باشگاه تصمیم گیری کنند. هرچند هنوز مهلت اعتراض به رأی صادره از سوی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا به اتمام نرسیده و همچنان مسئولان دستگاه ورزش با خوش خیالی تمام منتظر 
تغییر در رأی هستند  اما کارشناسان حقوقی پیش بینی می کنند به هیچ عنوان این رأی تغییر 
نخواهد کرد و کنفدراســیون فوتبال آســیا در صورت اعتراض مدیران ایرانی باز هم تصمیم 
ابتدایی خود را تایید خواهد کرد. نگرانی بزرگ کارشناسان حقوقی به این دلیل است که باشگاه 
پرسپولیس در فرایند ارسال مدارک خود به سندسازی و جعل روی آورده و این موضوع از دید 
فدراسیون فوتبال نیز پنهان مانده از این رو احتمال تنبیه انضباطی و ارسال پرونده به کمیته 
اخلاق بسیار زیاد است، البته درباره استقلال چنین دغدغه ای وجود ندارد و آنها در بخش تکمیل 
مدارک دچار مشکل بودند اما در خصوص پرسپولیس ماجرا به کلی تفاوت دارد و همین مسئله 
باعث بروز نگرانی های فراوانی نزد کارشناسان و صاحبنظران حقوقی شده است. به همین دلیل 
ممکن است به جز محرومیت از حضور در دوره جدید رقابت های لیگ قهرمانان برای پرسپولیس 
و اســتقلال، محرومیت های جدیدی نیز در نظر گرفته شود تا مانع از تکرار تخلفات روی داده 
به کلی جلوگیری شود. در این میان فدراسیون فوتبال نیز به دلیل عدم نظارت کافی بر فرایند 
ارسال مدارک با تنبیه های انضباطی و سخت گیرانه ای مواجه خواهد شد و ممکن است در این 
خصوص AFC فدراسیون را حسابی نقره داغ کند، درست مانند دوره قبلی و جریمه 120 هزار 
دلاری، چون آنها به سادگی از کنار جعل مدارک و فتوشاپ برخی اوراق و اسناد عبور کردند اما 
جدا از این تنبیه انضباطی، یک چالش جدید بین المللی دیگر هم برای نمایندگان فوتبال ایران 
از این پس به وجود خواهد آمد به گونه ای که حس اعتماد میان مرجع بالادستی و باشگاه های 
ایرانی به کلی از بین می رود و حساسیت ها در خصوص راستی آزمایی در خصوص اصالت مدارک 
ایرانی ها بیشتر می شود تا دوباره کسی هوس سندسازی به سرش نزند تا کنفدراسیون فوتبال 

آسیا و کمیته های مرتبط را فریب دهد.

بازهم تهدید مجیدی تو خالی از آب در آمد
فرهاد مجیدی این ادعای تکراری را فصل قبل نیز تکرار کرده بود و خطاب به مدیران پیشین 
باشگاه استقلال گفته بود حتی اکر یک بازیکن از بازیکنان استقلال از این تیم جدا شود دیگر 
حاضر به مربیگری در این تیم نیست اما با این تهدید سرمربی آبی ها باز هم شاهد جدایی 
بازیکنان این تیم بودیم بدون اینکه مجیدی تهدید خود را عملی کند. مجیدی چند هفته 
قبل هم در یکی از کنفرانس های خبری استقلال ادعا کرد به هیچ عنوان اجازه جدایی به 
هیچ یک از بازیکنانش را نخواهد داد و به تمام نفرات تیمش نیاز دارد. این اتفاق در آستانه 
فصل نقل و انتقالات زمستانی در حال تکرار است و نزدیک به پنج بازیکن استقلال در آستانه 
جدایی قرار دارند بدون اینکه مجیدی با این موضوع مخالفتی داشته باشد. به نظر می آید 
مجیدی برای خروج از زیر بار فشار هواداران در مقاطعی از فصل از تهدید های این چنینی 
استفاده می کند، اما بلافاصله این تهدید ها را به فراموشی می سپارد تا سیاست های دیگر 
خود را به اجرا در آورد. در حال حاضر جدایی بابک مرادی از استقلال قطعی به نظر می آید 
و احتمال خروج رشید مظاهری، سعید مهری، متین کریم زاده، محمدرضا آزادی و فردین 
رابط نیز وجود دارد، بازیکنانی که در تفکرات مجیدی جایــی ندارند و به عنوان بازیکنان 
سکونشین از آنها در استقلال یاد می شود. خروج این بازیکنان از فهرست شاگردان مجیدی 
البته با مخالفت هایی نیز همراه شده، اما بازیکنان سکونشین به شدت تمایل به جدایی از 
استقلال را دارند تا بتوانند در باشگاهی دیگر فرصت بازی پیدا کنند و دوباره به مرز آمادگی 
برسند. با این حال باید دید با توجه به اینکه این نفرات با باشگاه استقلال قرارداد دارند آیا 
مدیریت باشگاه بابت خروج آنها موافق خواهند بود یا اینکه این مسئله به یک چالش جدید 
میان باشگاه و بازیکنان مازاد استقلال تبدیل خواهد شد. هرچند زمزمه هایی جدی بابت 
حضور این نفرات در باشگاه های دیگر مطرح شده است اما به دلیل اینکه زمان نقل و انتقالات 
به صورت رسمی شروع نشده اما به نظر می رسد بلافاصله با شروع زمان نقل و انتقالات شاهد 
خروج این نفرات از مجموعه استقلال خواهیم بود. هواداران استقلال امیدوارند جدایی این 
بازیکنان برای استقلال عواید مالی قابل توجهی داشته باشد و تجربه تلخ جدایی بازیکنان 
بدون هزینه که در زمان مدیرعاملی احمد مددی به دفعات رخ داد دوباره تکرار نشــود تا 

استقلال از بابت انتقال آنها منتفع شود.

جعبهسیاهپنالتیها
علیه استقلال، پرسپولیس و سپاهان سه ضربه 

پنالتی اعلام شده اما داوران 16 پنالتی علیه 
تیم های دهم تا شانزدهم گرفته اند

آقای خاص یا آقای 
متکبر؟ 

ژوزه مورینیو، سرمربی رم  رویکرد 
انتقادی ای که در چند سال اخیر در 

قبال بازیکنان تیمش در پیش گرفته را 
همچنان ادامه می دهد

یک تفاوت معنادار
چیزی که این آمار به ما نشان می دهد یک حقیقت معنادار و البته ترسناک است. در حالی که برای 
استقلال و مس شش بار و برای پرسپولیس و فولاد سه بار پنالتی گرفته شده، داوران برای تیم های 
دهم تا شــانزدهم جدول فقط دو پنالتی گرفته اند و در آماری تکان دهنــده، 16 بار علیه این تیم ها 
اعلام پنالتی کرده اند. این آمار وقتی معنادارتر می شود که بدانیم داوران در مجموع علیه استقلال، 
پرسپولیس و سپاهان فقط سه پنالتی گرفته اند. این تفاوت های وحشتناک نشان می دهد که داوران به 
شکل ناخودآگاه علیه تیم های پرهوادار که از ارتش های سایبری هم برخوردارند، دست به عصا قضاوت 
می کنند و سعی می کنند خودشان را با هوادار و فشار رسانه ای درنیندازند اما در پنالتی گرفتن علیه 

تیم های پایین جدولی که از پایگاه هوادار و رسانه برخوردار نیستند، مضایقه نمی کنند. 
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حكم قصاص برومند نجفي، محيط بان 
كرمانشاهي تاييد شد

آتش سوزی در برج مسکونی بلوار تعاون و مرگ چهار نفر

دیوان عالی کشور، حکم دادگاه بدوی در خصوص قصاص محیط بان برومند 
نجفی را تایید و ابلاغ کرد. ســرهنگ جمشــید محبت خانی، فرمانده یگان 
حفاظت محیط زیست کشور گفت: به رغم پیگیری های قضایی صورت گرفته 
و تلاش گروهی وکلای مدافع پرونده  محیط بان برومند نجفی، در خصوص 
جان باختن یک فرد در منطقه حفاظت شده  بیستون استان کرمانشاه، دیوان 
عالی کشور، حکم دادگاه بدوی در خصوص قصاص محیط بان برومند نجفی 
را تایید و ابلاغ کرد. بر اساس اعلام پایگاه اطلاع رسانی سازمان حفاظت محیط 
زیست، وی ابراز امیدواری کرد که با تلاش های علی سلاجقه، معاون رئیس 
جمهوری و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست و همراهی حجت الاسلام 
غلامحسین محســنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه زمینه  بازنگری و تجدید نظر 
در این حکم مطابق با دقت نظر در شرح وظایف یگان حفاظت محیط زیست 
و رعایت حقوق طرفین میسر و شرایط برای امنیت شغلی و فعالیت و تلاش 
بیش از پیش محیط بانان در حفاظت از طبیعت و آب و خاک ایران اسلامی 
مهیا شود. سرهنگ محبت خانی، فرمانده یگان حفاظت محیط زیست گفت: 
دفاعیات وکلای ما برای تغییر رای کافی نبود و حکم اعدام به صورت قطعی 
صادر شده است. برای جلب رضایت خانواده متوفی مردم و خیرین به کمک 

ما بیایند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران 
از جان باختن ۴ نفر و مصدومیت دو نفر در حادثه 
آتش سوزی در مجتمع مسکونی-تجاری آناهیتا 
در بلوار تعاون خبر داد. جلال ملکی ســخنگوی 
سازمان آتش نشــانی شــهرداری تهران درباره 
جزئیات این حادثه گفت: در ساعت 18 یک مورد 
آتش سوزی در یک مجتمع مســکونی در بلوار 
تعاون، خیابان شربیانی به سامانه 1۲۵ سازمان 
آتش نشانی شهرداری تهران اطلاع داده شد. وی 
با بیان اینکه بلافاصله ۴ ایستگاه شامل دو گروه 
حریق و گروه نجات به همراه نردبان هیدرولیکی 
و خودرو حامل تجهیزات تنفسی و سایر وسایل 
لازم به محل حادثه اعزام شــد، تصریح کرد: در 
طبقه ســوم یک مجتمع چهار طبقــه تجاری 
مســکونی آتش ســوزی رخ داده بود که کاملا 
شعله ور بود. یک مرد حدود ۳۰ ساله که در طبقه 
بالا ساکن بود، خودش را به بیرون پرتاب کرده و 
جان خود را از دست داده بود. سخنگوی سازمان 
آتش نشانی شهرداری تهران با بیان اینکه آتش 

در ظرف چند دقیقه خاموش شد، گفت: هفت نفر 
در طبقات بالاتر بدون هیچ مشکلی خارج شدند، 
ولی در طبقه  بالایی که یک نفر خود را به بیرون 
پرتاب کرده بود، ســه نفر دیگر هم جان خود را 
از دســت داده بودند. تعدادی از افراد در طبقات 
پایین تر هم خودشان از ســاختمان خارج شده 
بودند. به گفته ملکی شاید اگر آن نفراتی که جان 
خود را از دست دادند، پنجره ها را باز نمی کردند 
و حجم زیــادی دود وارد واحد نمی شــد، جان 
خود را از دســت نمی دادند. ملکی در مورد سه 
نفر فوت شده در واحد طبقه بالایی محل حریق 
گفت: سه مرد بین ۳۰ تا ۴۰ ساله که در و پنجره 
را باز گذاشته و باعث شدند دود وارد واحد شود، 
جان خود را از دســت داده بودند. ملکی توصیه 
کرد: اگر ساختمان راه خروج اضطراری دارد یا راه 
پشت بام باز است می توانید خود را به خروجي امن 
برســانید. اگر نه باید در و پنجره واحد را ببندید 
و از ورود دود جلوگیری کنید و از آتش نشــانان 

کمک بخواهید.

کادوی تولدی که سرقتی از آب در آمد
رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی تهران بزرگ از دستگیری 
جیب بری با ۳۰ فقره ســرقت خبر داد و گفت: متهم پس از 
جیب بری آن را به عنوان کادوی تولد، هدیه کرده بود. سرهنگ 
کارآگاه قاسم دستخال بیان داشــت: در پی جیب بری تلفن 
همراه شهروندی، کارآگاهان پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران 
به دســت آوردند که تلفن همراه مســروقه در اختیار یکی از 
جیب بران حرفه ای زن به نام »هانیه« قرار دارد. وی با اشــاره 
به اینکه مخفیگاه این جیب بر در محدوده شوش شناسایی و 
پس از هماهنگی های قضایی متهم در مخفیگاهش دستگیر 
شــد، ادامه داد: متهم مدعی بود از سرقتی بودن تلفن همراه 
بی اطلاع است و تلفن همراه توســط دوست برادرش به وی 
به عنوان کادوی تولد هدیه شده است. رئیس پایگاه سوم پلیس 
آگاهی تهران ادامــه داد: در گام بعدی کارآگاهان متهم دوم 
پرونده را که از اتباع کشورهای همسایه بود، دستگیر و متهم 
اظهار کرد، تلفن همراه را از یك دستفروش خریده است. این 
مقام انتظامی ادامه داد: با انتقــال این تبعه به پلیس آگاهی، 
متهم در پیگیری های انتظامی به ۳۰ فقره جیب بری معترف 
شد. رئیس پایگاه سوم پلیس آگاهی تهران با بیان اینکه ۲۳ 
تن از مالباختگان تا کنون شناسایی شده اند، افزود: متهم برای 

سیر مراحل قانونی به مرجع قضایی معرفی شد.

باند سارقان زورگير شهرزيبا
 با حمله به مردم سرقت مي كردند

جانشین پلیس پیشگیری پایتخت از دستگیری اعضای باند 
چهار نفره سارقان زورگیر در شهرزیبا خبر داد و گفت: متهمان 
با مصدوم کردن شــهروندان از آنان زورگیــری می کردند. 
سرهنگ محمد قاســم طرهانی اظهار داشــت: در پی وقوع 
یک فقره زورگیری ماموران عملیات کلانتری 1۳۳ شهر زیبا، 
شناسایی و دستگیری سارقان را در دستور کار قرار دادند. در 
بررسی های اولیه مشخص شد که چهار سرنشین یک دستگاه 
خودروی سواری با استفاده از سلاح سرد، مالباخته را تهدید 
و با مصدوم کــردن وی تلفن همراهش را ســرقت کرده اند. 
جانشــین پلیس پیشــگیری تهران توضیح داد: مشخصات 
ظاهری متهمان دریافت و گشت زنی های هدفمند آغاز شد 
و ماموران موفق شدند در یکی از خیابان ها خودروی سارقان 
را در حالی که سرنشــینان آن در حال زورگیری شــهروند 
دیگری بودند، مشــاهده و بدین ترتیب عملیات دستگیری 
اعضای این باند عملیاتی شــد. این مقام انتظامی با اشاره به 
اینکه متهمان با مشــاهده گشت کلانتری به سرعت از محل 
متواری شدند، افزود: متهمان هنگام فرار از صحنه به چندین 
خودروي عبوری خســارت و اقلامي نیز به ســمت ماموران 
پرتاب می کردند. سرهنگ طرحانی افزود: با آمادگی ماموران 
در نهایت خودروی سارقان متوقف و هر چهار متهم دستگیر 
شدند. وی تصریح کرد: متهمان در تحقیقات پلیسی به جرم 
خود اعتراف و تاکنون به ســه فقره زورگیری به همین شیوه 
معترف شده اند. پرونده متهمان جهت سیر مراحل قانونی به 

مرجع قضایی معرفی شد.

  خرده حادثه 

دوازدهم دي ماه، پسري ۲۲ ساله با مركز 
فوریت هاي پلیسي 11۰ تماس گرفت و 
خبر از قتل بــرادرش در منطقه كیانمهر 
كرج داد. ماموران پلیــس براي دریافت 
جزئیات حادثه راهي محل شدند و در آنجا 
مشاهده كردند پسر جواني با ضربات چاقو 

به قتل رسیده است.

   مادرم را كتك مي زد
پســر ۲۲ ســاله اي كه در محــل قتل 
حضور داشت اعتراف كرد او برادرش را 
كه چهار ســال از او بزرگتر بوده، به قتل 
رسانده   و براي این قتل دلایل متعددي 
داشته اســت  اما عمده ترین دلیل او كه 

در اعترافاتش بیان كــرد، این بود كه در 
حمایت از مادرش مرتكب قتل برادرش 
شده است. او در توضیحات بیشتر حادثه 
گفت:» بارها بــه او تذكر دادم كه مادرم 
را اذیت نكند. برادرم از بیماري روحي و 
رواني رنج مي برد، هر چقدر دوا و درمان 
مي كردیم، فایده نداشت. حتي او را بارها 
در بیمارســتان اعصاب و روان بستري 
كرده بودیم اما او دســت از آزار و اذیت 
خانواده برنمي داشت.« پسر ۲۲ ساله در 
ادامه گفت:» برادرم از خانه اصلا بیرون 
نمي رفت و همه اش در خانه بود و همین 
باعث شده بود تا با سایر اعضاي خانواده 

درگیر شود.«

   روز حادثه
متهم به قتــل دربــاره روز حادثه نیز 
مي گوید:» دوازدهم دي ماه بود. من در 
یك رستوران كار مي كنم و روز حادثه 
ســركار نرفته بودم. برادرم چند بار با 
مادرم درگیر شــد كه به او تذكر دادم. 
دوباره اقدام بــه درگیري فیزیكي كرد 
كه عصباني شدم و با چاقو ضربه اي به او  
زدم!« او مي گوید قصد كشتن برادر خود 
را نداشته و در حمایت از مادرش در برابر 
حمله فیزیكي برادرش اقدام به دفاع و 
حمایت از مادرش كرده است. او بعد از 
این اتفاق، خودش با مركز فوریت هاي 

پلیســي 11۰ تماس گرفته و ماجرا را 
اطلاع داده است. 

   اولياي دم شكايت نكردند
سرهنگ محمد نادربیگی، رئیس پلیس 
آگاهی استان البرز دراین باره گفت: »این 
درگیری 1۲دی رخ داد و متهم در صحنه 
قتل بازداشــت شــد. او مدعی است در 
هواخواهی از مادرش مرتکب قتل  شــده 
و اولیای دم هم شــکایتی علیه او مطرح 
نکرده اند.« تحقیقات پیرامون این حادثه 
ادامه دارد امــا اگر اولیــاي دم از جرم او 
بگذرند، این پسر۲۲ ساله از لحاظ جنبه 
عمومي جرم مورد محاكمه قرار مي گیرد.

قتل برادر به دليل درگيري 
با مادر

پسر جوان در حمايت از مادرش مرتكب
 قتل برادرش شد؛ اولياي دم فعلا شكايتي ندارند

قاتل جوان 24 ساله با شلیك گلوله
 بالاخره به دام افتاد

بعد از يازده ماه بالاخره قاتل پسر جوان كه او را با شلیك 
گلوله كشته بود، دستگیر شد. فرمانده انتظامی سیستان و 

بلوچستان، گفت: با تلاش کارآگاهان پلیس آگاهی شهرستان 
راسک، عامل قتل مسلحانه جوان 24 ساله پس از 11 ماه فرار در 
بندر لنگه استان هرمزگان به دام افتاد. سردار احمد طاهری در 

تشريح جزئیات اين خبر اظهار داشت: در دهم بهمن ماه سال 
۹۹ و در پی قتل مسلحانه جوانی 24 ساله در يکی از محلات 

شهرستان راسک، موضوع به صورت ويژه در دستور کار پلیس 
آگاهی آن شهرستان قرار گرفت. وی افزود: کارآگاهان اداره 

مبارزه با جرايم جنايی پلیس آگاهی شهرستان راسک با حضور 
در محل قتل و تحقیقات گسترده میدانی، عامل اين جنايت 

را که مردی 42 ساله بود، شناسايی و مشخص شده که اين فرد 
به دلیل يکسری اختلافات مالی طی يک نزاع اين جوان را با 

شلیک گلوله سلاح کمری به قتل رسانده و به مکانی نامعلوم 
گريخته است. فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان 

تصريح کرد: تیم رسیدگی کننده به پرونده که در صدد 
دستگیری قاتل فراری بودند، در جريان تحقیقات تخصصي، 

آخرين محل تردد قاتل در استان هرمزگان را شناسايی و 
تحقیقات گسترده خود را برای شناسايی مخفیگاهش آغاز 

کردند. سردار طاهری گفت: در نهايت پلیس مخفیگاه قاتل در 
شهرستان بندر لنگه استان مذکور را شناسايی و پس از اخذ 
نیابت قضايی و حضور در محل، متهم را در عملیاتی ضربتی و 

غافلگیرانه پس از 11 ماه فرار دستگیر كرد.

آتش زدن خودروهاي گران قیمت
 به دلیل حسادت!

رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری مرد جوانی 
که خودروهای گران قیمت را در تهران به آتش می کشید، 
خبر داد و گفت: متهم انگیزه حريق را حسادت اعلام کرد. 
سرهنگ جلیل موقوفه ای اظهار داشت: در پی وقوع چند 

فقره حريق عمدی خودرو های مدل بالا و گران قیمت در محله 
نارمک، بررسی موضوع در اختیار تیمی از ماموران عملیات 

کلانتری 12۷ نارمک قرار گرفت. وی افزود: در تحقیقات محلی 
و پالايش اطلاعات به دست آمد در محدوده جغرافیای جرم، 

ماموران به دست آوردند جوانی حدودا 2۵ ساله با کلاه مشکی 
و صورت پوشیده با ريختن مواد اشتعالزا بر روی خودرو های 

گران قیمت آن ها را به آتش می کشد. اين مقام پلیسی افزود: 
در بررسی به عمل آمده هويت و محل سکونت اين مرد جوان 
در محله نامجو شناسايی و با اخذ مجوز های قضايی متهم در 

يک عملیات پلیسی در مخفیگاهش دستگیر شد. رئیس پلیس 
پیشگیری تهران ابراز داشت: متهم در کلانتری به بزه انتسابی 
معترف و اظهار کرد: با توجه به وضعیت مالی ضعیف خانوادگی، 

انگیزه خود را از انجام اين اعمال، حسادت به داشتن 
خودرو های گران قیمت اعلام کرد. وی افزود: کارشناسان 

ارزش ريالی خسارت وارده به مالباختگان را بیش از ۳۰ میلیارد 
ريال اعلام کرده اند و متهم به همراه 4 شاکی در اختیار مراجع 

قضايی قرار گرفت.
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هفت ماده غذایی غنی از امگا۳
اســید های چرب امگا ۳ از جمله مواد مغذی مهــم برای بدن 
هســتند. متخصصان تغذیه اســتفاده از آن ها را به ویژه برای 
جلوگیری از بیماری های عصبی توصیه می کنند؛ گفته می شود 

که این ماده تاثیر مثبتی بر افسردگی نیز دارند.
در ادامه ۷ ماده غذایی که بیشــترین مقدار امــگا ۳ را دارند، 

معرفی می شوند:

۱- ماهی سالمون :  ماهی های چرب مانند سالمون سرشار از 
»امگا ۳« هستند. بررســی ها حاکی از آن است که در هر ۱۰۰ 
گرم از بدن این نوع ماهی بیــش از ۴۰۰۰ میلی گرم »امگا ۳« 
وجود دارد و در مجموع نیز هر چه گوشت ماهی تیره تر باشد این 

ماده در آن بیشتر است.
۲- روغن کلزا : روغن کلزا منبع اســید آلفا -لینولنیک است 
که از اسید های چرب خانواده »امگا ۳« محسوب می شود و در 
میان همه روغن های خوراکی نیز کمترین میزان چربی اشباع 

شده را دارد.
۳- تخم مرغ های طیوری که در فضای باز پرورش یافته اند: 
تخم مرغ نیز منبع »امگا ۳« اســت؛ اما به شرطی که مرغ ها در 
مرتع و در فضای باز باشند. در واقع، این رژیم غذایی مرغ هاست 
که نقش مهمی در مقوی بودن تخم هایشان دارد. به طور مثال 
اگر برای تغذیه مرغ ها از دانه های کتان استفاده شود، تخم های 

آن ها غنی از »امگا ۳« خواهند بود.
۴- دانه های چیا:  دانه چیا نیز منبع قابل توجهی از »امگا ۳«، 
همچنین سرشــار از مواد معدنی دیگری مانند منگنز، کلسیم 
و فســفر اســت. می توان این دانه ها را در ماست یا روی سالاد 

ریخت و خورد.
۵- ســویا : این ماده غذایی که به ویژه در میان گیاهخواران 
طرفداران زیادی دارد، نه تنها سرشار از فیبر و پروتئین است؛ 
بلکه منبع قابل توجهی از »امــگا ۳« نیز )۱۴۴۳ میلی گرم در 
۱۰۰ گرم( محسوب می شود. ســویا یا جوانه آن را می توان در 

سالاد ریخت یا با هر غذای دیگری مصرف کرد.
۶- اسفناج : در بین سبزیجات سبز، اسفناج حاوی بیشترین 
میزان »امگا ۳« و به طور دقیق تر اســید آلفا-لینولئیک است. 

کلم بروکلی نیز حاوی این ماده مغذی است.
۷- گردوی تازه : گردوی تازه سرشار از آنتی اکسیدان و »امگا 
۳« است. میوه ای بسیار پرانرژی اســت و به گفته متخصصان 
تغذیه، ایده آل این اســت که روزانه ۲۵ گــرم گردو )معادل ۵ 

دانه( خورده شود.

تاثیر افزودن روغن زیتون 
به رژیم غذایی روزانه

باشگاه خبرنگاران جوان، در مطالعه ای در مجله کالج آمریکایی 
قلب و عروق آمده است: افزودن کمتر از یک قاشق غذاخوری 
روغن زیتون به رژیم غذایی، خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی یا 
ریوی و همچنین اختلالات مغزی و سرطان را کاهش می دهد.

در مقایسه با شــرکت کنندگانی که به ندرت یا هرگز از روغن 
زیتون مصــرف نمی کردند، افــرادی که روزانه نصف قاشــق 
غذاخوری یا بیشــتر روغن زیتون به رژیم غذایی خود اضافه 
می کردند، ۱۹درصد کمتــر در معرض خطر مرگ ناشــی از 
بیماری قلبی هســتند. به گفته محققان، این افراد ۱۷ درصد 
کمتر در معرض خطر مرگ ناشی از سرطان و ۱۸ درصد کمتر 

در معرض خطر مرگ ناشی از بیماری ریوی بودند.
علاوه بــر این، ایــن میزان مصــرف روغن زیتــون با کاهش 
۲۹ درصدی خطر مرگ ناشــی از بیماری هــای عصبی مانند 

آلزایمر و پارکینسون مرتبط است.
محققان آمریکایی تاکید کردند که یافته های آن ها تایید کننده 
دســتورالعمل های غذایی موجود برای افزایش مصرف روغن 

زیتون و سایر روغن های گیاهی غیر اشباع است.
منبع: خبرگزاری یونایتدپرس

  سلامت

  ترند

بکتاش آبتین، لیگ برتر و ...
۱0 مقاله پربازدید ویکی پدیای فارسی در روز بیستم دی:

۱. بکتاش آبتین
۲. امیرکبیر

۳. عبدالعلی علی عسگری
۴. قاسم سلیمانی

۵. پرواز شماره ۷۵۲ هواپیمایی بین المللی اوکراین
6. اکبر هاشمی رفسنجانی

۷. یک مقاله غیراخلاقی
۸. حمید لبخنده

۹. بچه مهندس )فصل ۴(
۱۰. احمد کاظمی

کلماتی که در ۴ روز گذشــته بیشــترین میزان افزایش 
جست وجو در گوگل را داشتند:
۱. استقلال مقابل مس رفسنجان

۲. بکتاش آبتین
۳. پخش زنده شبکه سه
۴. استوریل مقابل پورتو

۵. بازی پرسپولیس و پدیده
6. لیگ خلیج فارس و نتایج آن

۷. تلوبیون شبکه سه
۸. نتایج بازی های امروز

۹. نتایج قرعه کشی ایران خودرو
۱۰. رضا رویگری

۱۱. جدول لیگ برتر
۱۲. واتساپ وب

۱۳. امیرمحمد زند
۱۴. سامانه دان

پنج پست پربازدید تلگرام فارسی در روز بیست و یکم دی 
:TGSTAT بر اساس اطلاعات

۱. نظر کارشناسان داوری درباره بازی سپاهان - فولاد )ورزش سه(
۲. اگر با گوشــی یا کامپیوتر زیاد کار می کنید، با این تمرین 

عضلات چشمتون رو تقویت کنید )گیزمیز(
۳. لحظه آنباکسینگ یک خودرو )آخرین خبر(

۴. آیا برق از ابتدای بهمن گران می شود؟ )خبرهای فوری و مهم( 
۵. نشست اعضای گروه ۱+۴و آمریکا بدون حضور ایران )آخرین خبر( 

   نواک جوکوویچ، تنیسور صربستانی قبل از مسابقات آزاد استرالیا و بعد از پایان قرنطینه 
اجباری اش توسط دولت، در ملبورن در حال تمرین است. عکس از رویترز. 

   دکتر نادر نظام مافی، از نوادگان دختری امیرکبیر، در آیین بزرگداشت میرزا تقی خان در آستانه سالگرد شهادت وی. 
عکس از مهران ساکی، برنا.

    همایش بزرگ تجلیل از عوامل طرح بسیج ملی شهید سلیمانی و مدافعان سلامت عصر دوشنبه با حضور 
فرمانده کل سپاه و وزیر بهداشت در سالن اجلاس سران برگزار شد. عکس از امیررضا مقدم، باشگاه خبرنگاران جوان. 

  
شهر کویت، پایتخت این 
کشور، زیر مه شدید. عکس از 
خبرگزاری فرانسه. 

   
وندی شرمن، 

معاون وزیر امور 
خارجه ایالات 

متحده و سرگئی 
ریابکوف، معاون 
وزیر امور خارجه 

روسیه، در 
مذاکرات امنیتی در 

نمایندگی ایالات 
متحده در ژنو، 

سوئیس شرکت 
کردند. عکس از 

رویترز. 

   
آتش سوزی در یک کمپ در شیلی که بر 
اثر آن ۱00 خانه سوخته است. عکس از 
خبرگزاری فرانسه. 

   
میرآباد، روستایی در فاصله نیم ساعته با چابهار که زندگی 

در آن به سخت ترین شکل ممکن در میان کپرها گذران 
می شود. عکس از بهروز خلیلی، پانا.

    ماهیان آزاد همه ساله برای تخم ریزی وارد رودخانه هایی می شوند که دارای شرایط مناسب 
زیستی باشند و لابه لای سنگ های بستر رودخانه تخم ریزی و با این کار چرخه زیستی خود را 
تکمیل می کنند. این در حالی است که در سالیان اخیر به دلیل تخریب و آلودگی رودخانه ها و 

برداشت بیش از اندازه و غیرمجاز شن و ماسه از بستر رودخانه ها عملا زایشگاه ماهیان آزاد نابود 
شده است و در نتیجه رها سازی تخم ها در جای نامناسب، فرصت زادآوری و بقای نسل را از دست 

می دهند. به همین دلیل شیلات مازندران با ابزارهای مصنوعی برای تکثیر ماهیان آزاد تلاش 
می کند. عکس از مهدی محبی پور، میزان. 

   
دومین دوره مسابقات 

والیبال ساحلی قهرمانی 
باشگاه های برتر مردان 
ایران از روز یکشنبه با 
حضور ۱۱ تیم آغاز شد. 

عكس از امیرحسین 
خورگویی، ایسنا.

   
اکران مردمی فیلم 
سینمایی »صحنه زنی« 
به کارگردانی علی میری 
رامشه با حضور بهرام 
افشاری و هوتن شکیبا 
در پردیس سینمایی 
چارسو برگزار شد. 
عکس از آیدا بختیاری، 
سینما خانه. 

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- آشفته و سرگشته- ماهر و زبردست

2- بی پیچ وخم- چیزهایی که در یک جا 
گرد آمده باشد- آزاد و رها

3- پیشه و کار-  مطالعه اجمالی- علامت 
صفت  عالی

4- عــوض و بدل کردن- تکیــه  کننده- 
پایتخت اکوادور

5- دشت بلند و هموار- ساختمان- رودی 
در فرانسه

6- کلام انزجار- ســعی و کوشــش- از 
اساطیر یونانی

7- مخالف ســرما- یکی از لوازم خانگی 
برای مخلوط کردن- نابود کردن

8- آگاه باش- شهری در استان کرمان- 
وسیله ترمز

9- حواری خائن-  کوچکتر از اقیانوس- 
رهبر حزب

10- از نام های تاریخی افغانستان- بدنام-  
از جدایی ها شکایت می کند

11- بنده زر خرید- نان کلفت- عبوس
12- اشاره- زیرک و باهوش- سزاوار

13-  کشــوری در شــرق قاره آفریقا که 
پایتخت آن نایروبی است- مهار شتر- پیام 

آسمانی
14- بازو- گرو گرفتن- گستاخ

15- ارائه ذوق و خلاقیت- معتدل

عمودي
1- نهــاد و فطرت- اعلان- ســوره ۱۰۱ 

قرآن کریم
2- خواســتار- بازیگر فیلم پوست  موز- 

ویژه و خاص
3- پیشــینیان- روشــن و درخشــان- 

رنجیده خاطر
4- واحد بازی تنیس- حرف مثلثی شکل 

یونانی- کتاب شاعران
5- اندوه- شاه مغول- هذیان بیمار

6- گذشتن- مقابل تجرد- ناشی
7- حمله بــردن- از گیاهــان گل دار -  

زمین شوی دسته دار
8- چراگاه- سم- بیهوده و یاوه

9- شــایعه- کســی که در تیر اندازی با 
کمان مهارت دارد- پیشوا و رهبر

10- بلای خانمان ســوز- سازمان فضایی 
آمریکا- فوری و سریع

11- قســمت و نصیب- جریان داشتن و 
روان بودن- سخت و دشوار

12- به تنهایی- شتر بی کوهان-  موجود نامرئی
13- از دروس دبستان- وقت تلف کردن- 

تحریکات شیطانی
14- بیماری خطرناک- بیم دادن- سیاه 

چشم
15- خفیف  پنداشتن- وسیله طبخ چای-  

قدرت و توان 

ب

سح

چقغ

د

طراح : حمیدرضا محمدرضایی     

123456789101112131415
ذىفنتىماساتوى1
وواربرىسىوهاك2
ازسعقاوفالخدش3
لىاىرزامغسان4
جكرتاملوتسىرب5
لماشركفتنپاه6
ارهادالفارسا7
لسرخاناتسمزچم8
لابندكاتهىات9
دسنااتكىسورا10
زوماتسدااورانف11
دكاورىناوسهى12
گاكناتشالفغاز13
ىلاعپوىمتسدكى14
رتدباربمناهىك15

۲ ۹ ۷ ۵ ۱ ۸ ۳ ۶ ۴       ۹ ۴ ۱ ۶ ۳ ۸ ۲ ۵ ۷ 
۳ ۵ ۶ ۷ ۹ ۴ ۲ ۸ ۱       ۳ ۷ ۶ ۲ ۵ ۴ ۹ ۱ ۸ 
۸ ۱ ۴ ۳ ۶ ۲ ۷ ۹ ۵       ۸ ۲ ۵ ۷ ۹ ۱ ۴ ۳ ۶ 
۱ ۳ ۲ ۴ ۸ ۹ ۵ ۷ ۶       ۴ ۶ ۷ ۱ ۲ ۹ ۵ ۸ ۳ 
۴ ۶ ۸ ۲ ۵ ۷ ۹ ۱ ۳       ۵ ۹ ۳ ۸ ۶ ۷ ۱ ۴ ۲ 
۵ ۷ ۹ ۶ ۳ ۱ ۴ ۲ ۸       ۲ ۱ ۸ ۳ ۴ ۵ ۶ ۷ ۹ 
۷ ۲ ۳ ۸ ۴ ۶ ۱ ۵ ۹ ۶ ۲ ۸ ۷ ۳ ۴ ۹ ۱ ۲ ۸ ۶ ۵ 
۶ ۴ ۱ ۹ ۲ ۵ ۸ ۳ ۷ ۹ ۴ ۱ ۶ ۵ ۲ ۴ ۸ ۳ ۷ ۹ ۱ 
۹ ۸ ۵ ۱ ۷ ۳ ۶ ۴ ۲ ۳ ۷ ۵ ۱ ۸ ۹ ۵ ۷ ۶ ۳ ۲ ۴ 
            ۳ ۲ ۴ ۵ ۱ ۷ ۹ ۶ ۸             
            ۷ ۸ ۶ ۴ ۳ ۹ ۲ ۱ ۵             
            ۵ ۹ ۱ ۸ ۶ ۲ ۴ ۷ ۳             
۱ ۵ ۶ ۹ ۳ ۲ ۴ ۷ ۸ ۲ ۵ ۶ ۳ ۹ ۱ ۴ ۲ ۵ ۶ ۸ ۷ 
۸ ۷ ۲ ۶ ۵ ۴ ۹ ۱ ۳ ۷ ۸ ۴ ۵ ۲ ۶ ۸ ۳ ۷ ۴ ۱ ۹ 
۳ ۴ ۹ ۸ ۱ ۷ ۲ ۶ ۵ ۱ ۹ ۳ ۸ ۴ ۷ ۹ ۶ ۱ ۵ ۲ ۳ 
۲ ۱ ۷ ۵ ۴ ۸ ۳ ۹ ۶       ۶ ۷ ۴ ۲ ۸ ۹ ۱ ۳ ۵ 
۵ ۹ ۸ ۷ ۶ ۳ ۱ ۲ ۴       ۲ ۵ ۸ ۱ ۷ ۳ ۹ ۶ ۴ 
۴ ۶ ۳ ۲ ۹ ۱ ۸ ۵ ۷       ۹ ۱ ۳ ۶ ۵ ۴ ۲ ۷ ۸ 
۹ ۳ ۱ ۴ ۷ ۵ ۶ ۸ ۲       ۱ ۸ ۵ ۳ ۴ ۲ ۷ ۹ ۶ 
۷ ۸ ۴ ۱ ۲ ۶ ۵ ۳ ۹       ۷ ۶ ۹ ۵ ۱ ۸ ۳ ۴ ۲ 
۶ ۲ ۵ ۳ ۸ ۹ ۷ ۴ ۱       ۴ ۳ ۲ ۷ ۹ ۶ ۸ ۵ ۱ 

 

    ۹ ۳   ۵ ۶               ۶ ۹   ۳ ۲     
  ۵   ۹   ۷   ۳           ۸   ۶   ۲   ۵   

۳       ۸       ۵       ۹       ۷       ۶ 
۸ ۹           ۴ ۱       ۷ ۲           ۳ ۵ 
    ۱       ۷               ۵       ۸     
۲ ۳           ۶ ۹       ۶ ۹           ۱ ۲ 
۹       ۳       ۴       ۸       ۵       ۴ 
  ۱   ۷   ۹   ۵     ۱     ۳   ۴   ۱   ۹   
    ۲ ۱   ۴ ۳     ۶   ۲     ۴ ۲   ۸ ۶     
                ۸       ۷                 
              ۴           ۹               
                ۵       ۳                 
    ۳ ۵   ۲ ۷     ۲   ۵     ۳ ۶   ۵ ۹     
  ۷   ۹   ۴   ۸     ۴     ۷   ۴   ۳   ۲   

۵       ۷       ۹       ۵       ۱       ۸ 
۸ ۱           ۷ ۴       ۱ ۶           ۷ ۴ 
    ۵       ۶               ۲       ۶     
۹ ۳           ۲ ۵       ۳ ۵           ۹ ۲ 
۱       ۴       ۶       ۲       ۵       ۱ 
  ۶   ۲   ۸   ۵           ۱   ۲   ۹   ۸   
    ۹ ۷   ۱ ۳               ۸ ۱   ۶ ۲     

 

         

         

         

از سازهاى 
ضربى

ازمیقات هاى 
پنجگانه حج

نماد شب 
دور نیستکریسمس نگهبان 

جنگل
کاشف 
کافىتلسکوپ

 اثر تفریحى 
لاهیجان

  تاج بر سر 
نهاده

نام ترکى

انجام نامه

 از اصول 
دین اسلام

 برد آن 
معروف است
نوعى پخت 

برنج
لطیفه

  پاره اى از 
چیزى

آقایى و 
اشتعالریاست زمین شوى 
دسته دار

جنس
چیزهاى 
گران بها

هموار
شهرستانى منع کردن

در خراسان 
جنوبى

 عکسى که روى 
پرده نمایش 

داده شود
درخت 

تسبیح
خون و نفس

بى آلایش
غذایى با 

گندم
صداى درد
عقاید و 
نظریات

سنگ 
معجزه الهىآسیاب

 از ماه هاى 
زمستان

پوشش 
پرندگان

پایتخت 
 جمهورى 

چک

حرکتى در 
علم فیزیک

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اقدس
 بوکس
 چیپس

فتوح
 قصبه
 کلام
 نارا

 هرند

5 حرفي : 
 ابطال
 ارشیو
 اسلاو

 آتش بس
 باختن
 برنده
 بلدیه
 تایپه

 تزیین

 دلبری
 طراحی
 قهقهه
 کارتی
 لغایت

6 حرفي : 
 افتضاح

 باغ ملک
 چناران

 ستو دان

7 حرفي : 
 رنگارنگ
 کاریابی

8 حرفي : 
 اختتامیه
 باانضباط

 دوسلدورف
ساکسیفون

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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     شورای سلطنت در حقیقت ۴۸ ساعت قبل از خروج شاه از 
کشور شکل گرفت. این شورا آخرین گزینه حکومت محمدرضا 
پهلوی برای جلوگیری از سقوط سلطنت در ایران بود که بلافاصله 
پس از تشکیل، فروپاشید. به گزارش   مشــرق،  بر اساس قانون 
اساسی مشروطه، شوراي سلطنت برای سه زمان با وظایف ویژه و 
اعضای مشخص پیش بینی شده بود. شوراي سلطنت یکجا مشاور 
نایب الســلطنه در اجرای وظایفش بود. در اصل ۳۸ متمم قانون 
اساسی که در ۱۸ شهریور ۱۳۴6 در مجلس موسسان اصلاح شد، 
آمده بود :»نایب السلطنه شورایی مرکب از نخست وزیر و روسای 
مجلسین و رئیس دیوانعالی کشور و چهار نفر از اشخاص خبیر و 
بصیر کشور به انتخاب خود تشــکیل و وظایف سلطنت را طبق 
قانون اساسی با مشاوره آن شورا انجام خواهد داد تا ولیعهد به سن 

۲۰ سال تمام برسد.«
    در دوره قاجار که اولین قانون اساسی ایران نوشته شد، برای 
ولیعهد که قرار بود پــس از فوت یا کناره گیری شــاه به جای او 
بنشیند، حداقل سن ۱۸ را تعیین کرده بودند که این سن بعدها در 

متمم قانون اساسی به ۲۰ سال تغییر یافت. 
    برابــر اصــل ۴۱ متمم قانون اساســی نیــز در صورتی که 
نایب الســلطنه ای معلوم نشــده بود، از طرف دو مجلس شورا و 
سنا کســی باید به این سمت انتخاب می شــد و تا زمان انتخاب 
وی، هیاتی مرکب از نخســت وزیر، روســای مجلسین  و رئیس 
دیوانعالی کشور و سه نفر از بین نخست وزیران سابق یا روسای 
سابق مجلسین به انتخاب هیات دولت، موقتاً امور نیابت سلطنت 

را برعهده می گرفت.
    در دوره رضاشاه پهلوی نه کسی نایب السلطنه شد و نه شورای 
سلطنت تشکیل گردید. پس از روی کار آمدن محمدرضاشاه در 
شهریور ۱۳۲۰ وی نیز تا ســال ۱۳۴۴ نایب السلطنه ای نداشت. 
ولی به دنبال ترور ناموفق شــاه در ۲۱ فروردین ۱۳۴۴ در کاخ 
مرمر، مجلس موسسان تشکیل جلسه داد و فرح دیبا همسر سوم 
محمدرضا پهلوی را به نیابت سلطنت برگزید. زیرا رضا پهلوی پسر 
ارشد محمدرضا در آن سال تنها پنج ساله بود و نمی توانست در 
صورت مرگ پدرش، جانشین وی شود. با این حال محمدرضاشاه 
اغلب قبل از خروج از کشور، شورای سلطنت را تشکیل می داد. 
از جمله در ســال ۱۳۲۷ که محمدرضا عازم انگلستان شده بود 
غلامرضا، علیرضا و عبدالرضا سه تن از برادرانش به اتفاق نخست 
وزیر، رئیس مجلس شورای ملی و پنج نفراز افراد سرشناس و مورد 

اعتمادش را به عنوان اعضای شورای سلطنت انتخاب کرده بود.
    سال ۱۳۴۱ نیز پیش از سفر شاه به آمریکا، شورای سلطنت 
مرکب از غلامرضا و عبدالرضا پهلوی و علی امینی نخســت وزیر 
و حســین علاء وزیر دربار تشکیل شــده بود. آخرین بار که این 
شورا در کشــور تشــکیل شــد، به روز ۲۳ دی ۱۳۵۷، یک روز 
پس از تشکیل شورای انقلاب اسلامی توســط امام خمینی باز 
می گردد. اعضای این شورای ۹ نفره عبارت بودند از: شاپور بختیار 
نخســت وزیر، محمد سجادی رئیس مجلس ســنا، جواد سعید 
رئیس مجلس شورای ملی، علیقلی اردلان وزیر دربار، عبدالحسین 
علی آبادی دادستان سابق، محمدعلی وارسته، وزیر دارایی سابق، 

سید جلال تهرانی سناتور سابق، عبدالله انتظام رئیس هیات مدیره 
و مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران و ارتشــبد عباس قره باغی 

رئیس ستاد ارتش.
    پیشنهاد تشکیل شورای ســلطنت در این مقطع، پیشتر در 
ملاقات علی امینی نخســت وزیر دهه ۱۳۴۰ با شاه مطرح شده 
بود. وی در ۲۳ آبان ۱۳۵۷ در دیدار با شاه، هنگامی که پیشنهاد 
نخست وزیری را دریافت می کرد خواستار خروج شاه از کشور و 
تشکیل شورای سلطنت شده بود تا این شورا در غیاب شاه وظایف 
وی را برعهــده بگیرد. امینی درپی آن بود تا شــاه برای مدتی از 
تیررس مخالفانش دور بماند. به گفته امینی کسانی باید در این 
شورا عضویت یابند که از خرداد ۱۳۴۲ به بعد وابستگی مشخصی 
به رژیم شاه نداشته باشند. اگرچه شــاه در ابتدا توجهی به این 
خواسته نکرده بود ولی بعدها دوباره به امینی متوسل شد تا کسانی 
را برای عضویت در این شورا معرفی کند. امینی نیز از کانال هایی 
به انقلابیون پیغام می دهد تا آنان دست به کار معرفی افراد برای 
عضویت در این شورا گردند. اما کمتر کسی حاضر به عضویت در 
شورای سلطنت گردید. از جمله دکتر یدالله سحابی و دکتر کریم 
سنجابی اما تاکید ویلیام سولیوان سفیر آمریکا در تهران مبنی 
بر لزوم تشکیل شورای ســلطنت برای خروج شاه از بن بست در 

تشکیل آن موثر واقع شد.
    به این ترتیب آخرین شورای سلطنت یک بار در حضور شاه 
و یک بار هم برای انتخاب هیات رئیسه تشکیل جلسه داد و طی 
آن سید جلال تهرانی را به ریاست شورا و محمدعلی وارسته را به 

نیابت سلطنت شورای سلطنت برگزید.
    پایه های لرزان این شــورا خیلی زود فرو ریخــت. زیرا امام 
خمینی در پیامی به تاریخ ۲۸ دی ۱۳۵۷ تاکید کردند: »به کسانی 
که در شورای سلطنت غیرقانونی به عنوان عضویت داخل شده اند 
اخطار می کنم که این عمل غیر قانونی اســت و دخالت آنان در 
مقدرات کشور جرم است و بی درنگ از این شورا کناره گیری کنند 

و در صورت تخلف مسئول پیشامدها هستند.«
    با این حال پس از فرار شاه در ۲6 دی ماه از کشور، سید جلال 
تهرانی راهی پاریس شــد تا درباره آینده کشــور با امام خمینی 
مذاکره کند. وی در ۳۰ دی ماه طی نامه ای به رهبر انقلاب تقاضای 
ملاقات با ایشان کرد و امام پذیرش تقاضای وی را موکول به دو 
نکته کردند: استعفای کتبی از شورای سلطنت و تصریح بر غیر 
قانونی بودن شــورا. وی نیز روز بعد در نامه ای کناره گیری اش را 
از شورای سلطنت بدون تاکید بر غیرقانونی بودن آن شورا ارسال 
کرد که مورد موافقت امام قرار نگرفت و مجبور شد نامه اش را با این 
جمله تکمیل کند: »برای احترام به افکار عمومی و با توجه به فتوای 
حضرت آیت الله العظمی خمینی دامت برکاته مبنی بر غیر قانونی 

بودن آن شورا آن را غیر قانونی دانسته، کناره گیری کردم.«
    بدین ترتیب شورای سلطنت عملًا از کار افتاد و هرگز نتوانست 
وظیفه ای را که از پیش برایش در نظر گرفته بودند، به اجرا بگذارد و 
متولد نشده، درگذشت. زیرا سرعت حرکت توفنده انقلاب اسلامی 

بسیار تندتر از آن چیزی بود که همگان تصور می کردند.
منبع:دائره المعارف انقلاب اسلامی، دفتر ادبیات انقلاب اسلامی 

آخرین گزینه شاه برای جلوگیری 
از  سقوط  سلطنتش

روز 2۳ دی 1۳57 شاه در پي حتمي شدن خروج خود از كشور 
اعضای شوراي سلطنت را تعیین کرد 
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   پیکر شهید مدافع حرم »مصطفی چگینی« بعد از گذشت ۶ سال از شهادتش، طی عملیات تفحص پیکر شهدا در سوریه کشف و 
هویتش از طریق آزمایش DNA شناسایی شد. شهید مصطفی چگینی متولد ۲ آبان ماه سال ۱۳۵۵ بود که در ۲۱ دی ماه سال ۱۳9۴ در 

خان طومان به شهادت رسید. عکس از سعید سجادی، فارس.



چهار شنبه | 22  دی 1400 | شماره 3128

ک 
کمی

 
   

مجسمه آزادی هم دست های خود را در مقابل مجرمین بالا برده است. کارتونی که در واقع کنایه ای به افزایش جرم در نیویورک است 

در شیان  چین  چه خبر است؟
در فضای مجازی شایعه شده است که ویروس جدیدی در زادگاه کرونا شیوع

پیدا کرده. چقدر می توان به این حرف اعتماد کرد؟

دو روز است برخی از کاربران فضای مجازی در ایران 
مدعی هستند که ویروس جدیدی در چین شیوع 
پیدا کرده است. ویروسی که به گفته این افراد، به 
خاطر آن »از گوش، چشم و بینی بیماران مبتلا به 
این بیماری خون می آیــد.« برخی هم نام ویروس 
زامبی را برای این ویــروس انتخاب کردند و برخی 
دیگر می گویند که شاید این ویروس همان ویروس 
هانتا باشــد. ماجرا چیســت و این اطلاعات چقدر 

صحت دارد؟

1  برخی منابع مانند یک ســایت هندی به نام 
WION از علائمــی مثل تــب و خونریزی یا تب 
خونریزی دهنــده hemorrhagic fevers  در 
میان موارد اخیر ابتلا به کووید 19 در چین صحبت 
کرده اند ولی هیچ جا خبری از یک بیماری که در آن 
فردی دچار علائمی مثل خونریزی شدید از گوش، 

چشم و بینی شود وجود ندارد.

2  تعداد مبتلایان به کرونا در چین در یک هفته 
اخیر همواره کمتر از 200 نفر بوده و این کشور در 
حال حاضر کمتر از 3 هزار و 500 نفر کیس یا مورد 

فعال و بهبودنیافته کرونا دارد. 

3  شهر شــیان چین، کانون ابتلا به کووید19 
در دور جدید کرونای این کشور است. در این شهر 
در یک ماه اخیر، 2 هزار مبتلا بــه بیماری کووید 
مشاهده شده  است. این دور جدید، اگرچه از حیث 
ابتلا شدیدتر از موج اول کرونا در چین است ولی از 
حیث متوفی، این کشــور با بحرانی روبه رو نیست. 
چین از ژانویه سال گذشته میلادی تا به امروز، هیچ 

مورد فوتی ناشی از کرونا را ثبت نکرده است. 

4  اگر کســی به شــما گفت که ایــن ویروس 
جدید از خانواده هانتا اســت؛ از این نام ناشناخته 
نترســید. هانتا از حدود میانه دهه هشتاد میلادی 
در کره جنوبی شناخته شده و یک بیماری ویروسی 
است که راه انتقال از آن، از جوندگان به انسان است 
و شیوع انسان به انسان بسیار اندکی از آن گزارش 

شده است.  

5  به فرض آنکه دولت چین در حال پوشــاندن 
اطلاعــات دور جدیــد بیماری یا بیمــاری جدید 
باشد؛ باید توجه داشت که این کشــور از 4 فوریه 
میزبان رقابت   های المپیک زمستانی 2022 است. 
کشورهای دیگر به خصوص کشــورهای اروپایی 
و آمریکایی اجازه نخواهند داد چین، با لاپوشــانی 

بتواند چنین رقابت هایی را میزبانی کند. 

6  اگــر ویدئویــی از شــرایط غیرطبیعی در 
شــهرهای چین می بینیــد نباید نگران شــوید. 
همان طور که کانال معتبر و علمی »پیشــگیری 
از بیماری های واگیــردار« نوشــته: »چین برای 
مهار کرونا بســیار جدی عمل می کند...ویدئوهای 
چین را که می بینند گمان می کنند چیزی بسیار 
خطرناکتر شــیوع یافته. منابع زرد هم ســوار این 
موج می شوند و از نگرانی مردم پول درمی آورند!« 
بنابراین از ویدئوهایی که قرنطینه ســفت و سخت 
یا حتی ضدعفونی های شــدید در چین را نشــان 
می دهند هراس نداشته باشــید. غیر از شیان، دو 
شهر انیانگ و یوژو هم درگیر این وضعیت هستند 
و این وضعیت هیچ تفاوت خاصی نسبت به شیوع 
کووید 19 ندارد. فراموش نکنید که چین وقتی در 
شــهری مبتلا به کووید پیدا می کند، منطقه ای به 

وسعت زیاد را لاک داون می کند و تا تمام ساکنین 
آن منطقه را چند بار تست نکند و تمام مبتلایان را 
پیدا و ایزوله نکند و تمام زنجیرهای انتقال را نشکند 
دســت برنمی دارد. این کار بســیار هزینه دارد اما 
انجام ندادنش بسیار گرانتر تمام می شود. چرا که با 
کشوری روبه رو هستید که پرجمعیت ترین کشور 
جهان است و البته میزبان یک رقابت مهم ورزشی 
یعنی همان المپیک است و دوست دارد این رقابت 

را در نهایت آرامش برگزار کند. 

7  و در نهایــت اینکه برخی از دیروز با انتشــار 
یک ویدئو، مدعی هســتند که یک خبرنگار به نام 
Ben Harnwell در یک شــبکه تلویزیونی به 
نام Real America’s Voices مدعی شده که 
»یک ویروس جدید در شیان چین ظاهر شده است. 
گزارش شده است که از گوش، چشم و بیني بیماران 
مبتلا به این ویروس خون جاري شده و شهر به طور 
کامل قرنطینه شده اســت.« خوب است بدانید که 
برنامه ای که آن خبرنگار با آن در حال صحبت است، 
برنامه اســتیو بنن، مشــاور و استراتژیست ترامپ 
اســت که یکی از پدران نظریات توطئه در جهان و 
یکی از مخالفان سرسخت چین است. در عین حال 
آن خبرنگار هم اساسا، فرد شناخته شده ای در عالم 
رسانه نیست و از چین هم به این برنامه متصل نشده 
و به نظر ساکن ایتالیا است. بنابراین در جریان باشید 
که اتفاق ویژه و خاصی در چین روی نداده اســت، 
موج خبری نیز برخاسته از تفکرات نئومحافظه کار و 
تندرو در آمریکا است که کرونا را ساختگی و عمدتا 
ساخته چین می دانند )و حتی مخالف واکسن است( 
و ممکن اســت این موج ابعاد سیاسی مثل تحت 

تاثیرقراردادن المپیک چین را داشته باشد. 

  سایت نگار   

وضعیت هوا، زمان دقیق حمله روسیه به اوکراین را مشخص خواهد کرد؟
  شیفتگان چهره های مشهور کم هوش ترند؛ طبق یافته های تحقیقی در مجارستان 
که مجله روانشناسی بی ام سی )BMC Psychology( منتشر کرده است، »دلبستگی 
به چهره های مشهور، پیوند مستقیمی با کســب نتیجه ضعیف تر در آزمون های شناختی 
دارد.« این تحقیق با بررسی وضعیت هزار و ۷۶3 فرد بزرگسال انجام گرفته است. این افراد 
رشته کارهایی را، ازجمله آزمون 30 واژه ای سنجش اندوخته واژگانی و آزمون تعویض نماد 
اعداد، انجام دادند. شرکت کنندگان در این بررســی همچنین پرسشنامه »مقیاس بندی 
نگرش به افراد مشهور« را پر کردند تا مشــخص شود چقدر به چهره های شهیر دلبستگی 

دارند. )ایندیپندنت(
  بایدن برای مقابله با روسیه هواشناس استخدام کرد؛ نیویورک تایمز به نقل از منابع 
رسمی اعلام کرد: دولت جو بایدن هواشناسانی را برای پیش بینی زمان حمله ادعایی روسیه 
به اوکراین استخدام کرده است. به نوشته این روزنامه، برخی از مقامات آمریکایی استدلال 
می کنند که دوره حمله احتمالی روسیه به اوکراین به آب و هوا بستگی دارد. نیویورک تایمز 
می نویسد: زمین یخ زده حرکت وسایل نقلیه ســنگین و تجهیزات را تسهیل می کند، در 
حالی که آب شــدن یخ در فصل بهار در ماه مارس باعث ایجاد باتلاق گلی می شود. منابع 
این روزنامه متقاعد شده اند که روسیه مجبور شده به دلیل زمستان نسبتاً معتدل حمله را 
حداقل تا فوریه به تعویق بیندازد. با این وجود، مقامات ایالات متحده تصمیم به استخدام 
هواشناسانی برای به دست آوردن اطلاعات دقیق تر در مورد شــرایط آب و هوا در اوکراین 

گرفته اند. )اسپوتنیک(
  داروهای کرونا بسته به نژاد فرق دارد؟ سازمان غذا و داروی آمریکا از ارائه دهندگان 
مراقبت های بهداشتی خواست تا پیش از تصمیم برای درمان افراد با داروهای اضطراری 
کووید-19، نژاد یا قومیت و همچنین سابقه پزشــکی افراد را در نظر بگیرند. این سازمان 
این نظر را در خصوص نحوه تجویز داروی جدید ســوتروویماب داده اســت. پیش تر هم 
دســتورالعمل های مشــابهی در برخی ایالت ها مانند نیویورک و یوتا صادر شده بود. در 
اطلاعیه اخیر وزارت بهداشت ایالت نیویورک درباره شرایط استفاده داروی اضطراری کرونا 
تصریح شده است: »نژاد غیر سفیدپوســت یا تبار لاتین  باید به عنوان یک عامل خطرزا در 
نظر گرفته شوند«. یکی از دلایل این تصمیم این بود که ممکن است نظام سلامت نامتوازن 
و نابرابری هــای اجتماعی به افزایش خطر بیماری و مرگ ناشــی از کووید-19 در برخی 
گروه های اجتماعی و اقلیت ها منجر شود. در یوتا، مقام های بهداشتی برای تعیین اینکه 
کدام افراد باید درمان آنتی بادی مونوکلونال یا همان داروی سوتروویماب را مصرف کنند، از 
یک سیستم امتیازدهی استفاده می شود. هنگام محاسبه »امتیاز خطر«، برای بیماران از نژاد 
غیرسفید یا لاتین تبار دو امتیاز در نظر گرفته می شود. به بیمارانی که بیشترین بیماری های 
زمینه ای از جمله چاقی را دارند هم همین تعداد امتیاز داده می شود. مقام های بهداشتی 
مینه سوتا نیز از ارائه دهندگان مراقبت های بهداشتی خواسته  اند تا در هنگام تعیین افراد 
واجد شرایط استفاده از داروی اضطراری کرونا، »احتمال شدت بیماری به دلیل نژاد را در 

نظر بگیرند«. )ایندیپندنت(
  در گفت وگوهای روسیه و آمریکا چه گذشت؟ وندی شرمن، معاون وزیر خارجه 
ایالات متحده، در تماسی با خبرنگاران گفت وگوها با روسیه را مناسب توصیف کرد. هدف از 
گفت وگوهای هشت ساعته روز دوشنبه درک متقابل بهتر طرف ها از ملاحظه های امنیتی 

یکدیگر بوده است. وندی شرمن می گوید، هیات روسیه هرگونه نقشه برای اشغال اوکراین 
را رد کرد و گفتند جابه جایی نیروهای نظامی روســیه تنها برای مانور و تمرین است. این 
نخستین باری است که دیپلمات های روسی و آمریکایی با یکدیگر چهره به چهره بر سر مسئله 
اوکراین و درخواست روسیه مبنی بر عقب نشینی ناتو از شرق اروپا گفت وگو می کنند. اگر 
چه به نظر توافق چندانی صورت نگرفته، با این حال هر دو طرف نگرانی ها و درخواست های 
خود را مطرح کردند و امکان تداوم گفت وگوها در آینده وجود دارد. سرگئی ریابکف، معاون 
وزیر خارجه روسیه، می گوید به همتایان آمریکایی خود گفته  تمام فعالیت های مرتبط با 
تمرین های نظامی سربازان و نیروهای نظامی در درون مرزهای روسیه انجام پذیرفته است 
و هیچ دلیلی برای نگرانی نیست. وندی شرمن به پیشنهادهای ایالات متحده برای محدود 
کردن ابعاد و اندازه تمرین های نظامی و نیز گفت وگو در مورد اســتقرار موشک ها اشاره و 
تاکید کرد درخواست روسیه درباره منع پذیرش اوکراین در ناتو رد شده است. او گفت: »ما به 
هیچ کس اجازه نمی دهیم درهای باز ناتو را که سیاستی محوری در این ائتلاف نظامی است، 
ببندد.« هیات آمریکایی به همتایان روسی خود هشدار داد هرگونه اشغال نظامی با هزینه ها 
و پیامدهای چشمگیری، بسیار گســترده تر از  2014، روبه رو می شود. روسیه در این سال 

شبه جزیره کریمه را به خاک خود ضمیمه کرد. )بی.بی.سی.(
  جنجال مهمانی بوریس جانســون در میانه کرونا ادامــه دارد؛ در زمان اولین 
محدودیت و ممنوعیت کرونا در بریتانیا، دفتر نخست وزیری تا صد نفر را به مهمانی دعوت 
کرده بود.  شبکه آی تی وی ایمیل کاملی را منتشر کرده که در آن مارتین رینولدز رئیس 
دفتر بوریس  جانسون به نیابت از او مهمانان را به مهمانی با فاصله گذاری اجتماعی از شش 
عصر در باغ نخست وزیری بریتانیا دعوت کرده بود. شاهدان مهمانی به بی بی سی گفتند 
بوریس جانسون و همسرش در بین سی نفری بودند که مهمانی حضور پیدا کردند. وقتی 
از آقای جانسون سوال شد آیا او در مهمانی حضور داشته یا نه گفت: همه اینها همانطور 
که می دانید موضوع تحقیقات است. سخنگوی نخســت وزیر هم گفت چون تحقیقات 
مستقل در جریان اســت در این باره اظهارنظر نمی کند. اما روت دیویدسون رهبر سابق 
حزب محافظه کار اسکاتلند در توئیتر نوشت هیچ کس برای اینکه بداند به مهمانی رفته یا نه 
نیاز به نتیجه تحقیقات رسمی ندارد. پلیس گفته است از انتشار وسیع گزارش هایی درباره 
نقض احتمالی مقررات کرونا مطلع است و با دولت تماس گرفته است. رئیس مجلس عوام 
اجازه پرسش اضطراری درباره این مهمانی را به درخواست حزب کارگر صادر کرد اما آقای 
جانسون خود در پارلمان حاضر نشد و یکی از مدیران ارشد دفتر نخست وزیری به جای او 
به پرسش نمایندگان پاسخ داد. مایکل الیس از هرگونه ناراحتی که ممکن است ایجاد شده 
باشد عذرخواهی کرد و رسیدگی به این اتهام ها را به پایان تحقیقات مستقل ارجاع داد. دفتر 
نخست وزیری بریتانیا هم تاکید کرد تا اعلام نتیجه این تحقیقات، از اظهارنظر در این باره 
خودداری می کند. مهمانی روز 20 مه 2020 )31 اردیبهشت 1399( برگزار شد. در آن 
زمان هر نوع معاشرت اجتماعی ممنوع بود و جریمه داشت. در همان روز دولت به مردم 
گفته بود که فقط در فضای باز و با رعایت دو متر فاصله می توانند با یک نفر دیگر معاشرت 
کنند. در آن زمان به دلیل این محدودیت ها بسیاری از مردم از دیدن نزدیکانشان محروم 
بودند و بعضی هم بستگانشان را در بیمارستان از دست دادند بدون اینکه بتوانند پیش از 

مرگ آنها را ببینند. )بی.بی.سی.(

در آمریــکا جراحــان قلب یک خوک را در قفســه 
سینه بیمار نیازمند به پیوند قرار دادند. جراحان در 
ایالات متحده اعلام کردند وضعیت مرد 5۷ساله ای 
که قلب یک خوک اصلاح  ژنتیکی شــده را دریافت 
کرده، خوب و بــا ثبات اســت. این اولیــن پیوند 
موفقیت آمیز قلب خوک به انسان است. روز دوشنبه 
)ســه روز پس از جراحی( جراحان مرکز پزشــکی 
دانشــگاه مریلند، حال بیمار، دیویــد بنت را خوب 

توصیف کردند.
این عمــل ۸ ســاعته روز جمعــه ۷ ژانویه 2022 
توسط جراحان دانشکده پزشــکی دانشگاه مریلند 
)UMSOM( در مرکز پزشــکی دانشگاه مریلند 

)UMMC( انجام شد.
به گفته پزشــکان دیوید بنت آن قدر بیمار بود که 
واجد شرایط پیوند قلب انســان نبود. او می دانست 
که این پیوند بســیار خطرناک و آزمایشی است، اما 
حاضر شد این خطر را بپذیرد. او در بیانیه ای قبل از 
جراحی هشت ساعته گفت: »می خواهم زندگی کنم. 

من می دانم که این تیری در تاریکی است.«  به گفته 
پزشکان بیمارستان، اگرچه وضعیت روزهای آینده 
نامشخص و غیرقابل پیش بینی است، اما او سه روز 

پس از عمل را به خوبی پشت سر گذاشت.
دکتر بارتلی گریفیث، مدیر برنامه پیوند قلب در مرکز 
پزشــکی که این عمل را انجام داد، گفت: »ضربان 
نبض وجود دارد، فشارخون داریم، این قلب اوست 
)که می تپد(. این )قلب( کار می کند و عادی به نظر 
می رسد. ما هیجان زده هستیم، اما نمی دانیم فردا چه 
چیزی برای ما به ارمغــان خواهد آورد. این کار قبلًا 

هرگز انجام نشده است.«
پیوند قلب تنها چنــد ماه پس ازآن انجام شــد که 
جراحــان در نیویورک بــا موفقیــت کلیه خوک 
دســت کاری ژنتیکی شــده را به یک فــرد مرگ 
مغزی متصل کردند. دانشــمندان تلاش می کنند 
تا خوک هایی را بســازند که اندام های آن ها توسط 
دستگاه ایمنی بدن انسان پس زده نشود، تحقیقات 
در دهه گذشــته با فناوری های جدید ویرایش ژن 

و شبیه سازی تسریع شده اســت. روش هایی مانند 
استفاده از اعضای پرورش یافته در آزمایشگاه یا پیوند 
اعضای حیوانات سرآغاز دوران جدیدی در پزشکی 
خواهد بود. اندام های جایگزین نه تنها جان میلیون ها 
انسان نیازمند اعضای پیوندی را نجات خواهند داد 
بلکه این امید وجود دارد تا به تجارت اعضای بدن در 

پسر آدری هپبورن درباره فیلم زندگی نامه مادرش چه گفت؟کشورهای فقیر نیز پایان داده شود.

  یلو زون

     
  کیوسک

   گزارش دو

قلب خوک در بدن آدمیزاد

بیشترین درصد واکسیناسیون  بیشترین تعداد واکسیناسیون )میلیون نفر( بیشترین افزایش متوفی  پنج کشور با بیشترین میزان 
افزایش مبتلا )12 فوریه(

2۷۸.5۷ کوبا 2.91 میلیارد چین 1002 آمریکا ۶۷3۸3۷ آمریکا

234.۷5 شیلی 1.52 میلیارد هند ۷41 روسیه 1۶۷34۸ هند

22۸.9۸ امارات 520.1۷ آمریکا 2۸0 فرانسه 142224 بریتانیا

201.19 چین 33۶.۸3 برزیل 2۷۷ هند 101۷۶2 ایتالیا

15۷.4 برزیل 2۸۸.39 اندونزی 22۷ ایتالیا 9۷4۶4 اسپانیا

اولین پیوند قلب موفقیت آمیز حیوان به انسان در جهان در آمریکا انجام شد 

وال استریت ژورنال 
و فایننشال تایمز، دو 

روزنامه اقتصادی مهم 
آمریکا و اروپا، عکس 
و تیتر یک خود را به 
گفت وگوهای امنیتی 

میان روسیه و آمریکا 
در میانه افزایش 

تنش بین این قدرت، 
اختصاص داده اند.

در پی اعلام خبر بازی رونی مارا در فیلم زندگی نامه 
آدری هپبورن، پسر هپبورن بر انتخاب او مهر تایید 
زد. شرکت اپل در حال ساختن فیلمی درباره بازیگر 
 Breakfast( »سرشناس فیلم »صبحانه در تیفانی
at Tiffany’s( به کارگردانی لوکا گوادانینو، نامزد 
جایزه اسکار است. رونی مارای 3۶ ساله نقش هپبورن 
را بازی می کند و تهیه کننده فیلم نیز هســت. شان 
هپبورن فرر روز جمعه )۷ ژانویه، 1۷ دی( در مصاحبه 
با فاکس نیوز کــه در رابطه با آن طرح بــا او تماس 
گرفته بود، گفــت: »من از این طرح خبر نداشــتم. 
حضور رونی دلچسب اســت. انگار یک دنیا عشق در 
این کار اســت.« هپبورن که در سال 1993 در سن 
۶3 سالگی بر اثر ابتلا به سرطان از دنیا رفت، به دلیل 
نقش هایی که در فیلم هایی چون »تعطیلات در رم« 
)Roman Holiday(، »سابرینا« )Sabrina( و 
»بانوی زیبای من« )My Fair Lady( در دهه های 
پنجاه و شصت میلادی بازی کرده است، در سراسر 

دنیا محبوب اســت. این بازیگر سینما برای بازی در 
فیلم »تعطیلات در رم« برنده جایزه های اسکار، بفتا 
و گلدن گلوب شد. او در آن فیلم نقش شاهدختی را 
دارد که برای دیدن شهر رم، تنها به آنجا سفر می کند. 
گرگوری پک، بازیگر صاحب نام دیگر آن دوران، نیز 
نقش مقابــل او را بازی می کند که خبرنگار اســت. 
هپبورن در ســال های آخر زندگی برای جمع آوری 
کمک های مالی و آگاهی بخشی در زمینه فعالیت های 
یونیسف به دور دنیا سفر کرد و در فقیرترین جوامع 
آفریقا، آمریکای جنوبی و آسیا، در آن زمینه فعالیت 
کرد. رونی مارا برای بازی در فیلم رومانس دلهره آور 
»کارول« )Carol( به کارگردانــی تاد هینز نامزد 
جایزه اسکار شده است و در نســخه بازسازی شده 
 The Girl( »فیلم  »دختری بــا خالکوبی اژدهــا
With the Dragon Tattoo( بــه کارگردانی 
دیوید فینچر و فیلم های »شــیر« )Lion( و »مری 
مگدالیــن« )Mary Magdalene( بازی کرده 

است. مایکل میتنیک نویســنده فیلمنامه این فیلم 
خواهد بــود. او پیش تر نیز بــا گوادانینو، کارگردان 
 Call Me By( »فیلم »مرا به نام خودت صــدا کن
Your Name(، در فیلم کوتاه »دختر سرگشته« 
)TheStaggering Girl( محصول سال 2019، 

همکاری کرده است. )ایندیپندنت(

  رونی مارای ۳۶ ساله )راست( نقش هپبورن را 
در این فیلم بازی می کند
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